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V POSLANSKI ZBORNICI SE JE PRIČELA

Razprava o zakonskem predlogu 
o pomoči civilnim invalidom

Pred rešitvijo spora med zdravniki in zavarovalnimi ustanovami - Cari- 
glia o možnosti, da združena socialistična stranka skupno nastopi že 

na jesenskih upravnih volitvah - Senat odobril zeleni načrt
RIM, 8. — Poslanska zbornica je pričela danes obravnavati 

zakonski načrt, ki določa ukrepe v korist civilnih invalidov in 
pohabljencev. Zakonski predlog je odraz zahtev vseh politič
nih skupin poslanske zbornice in določa posebno zdravstveno 
pomoč, da se obnove fiziološke sposobnosti invalida, na vsak 
način pa pomoč, ki naj olajša trpljenje in težave zaradi delne 
ali popolne invalidnosti.

Poleg tega govori zakonski
predlog o ukrepih za delovno 
zaščito, da se preprečijo inva
lidnosti, o strokovni vzgoji, o- 
lajšavgh pri sprejemu na delo, 
pomoči za invalide, ki so dela 
nezmožni, ter končno o pred
stavništvu celotne kategorije.

Poročevalci o zakonu so ugotovi, 
li, da so za rešitev tega vpraša
nja težave, ker niso mogli točne
je predvideti obsega izdatkov, kar 
pa izrecno zahteva ustava, ki go
vori, da je treba pri vsakem za
konu zagotoviti finančno kritje. 
Zato niso mogli globalno rešiti 
vprašanja, temveč so bili prisilje
ni izbrati pot postopnega reševa

nja, kljub temu da se z zakonom 
odnosno s korenito rešitvijo vpra
šanja strinjajo vse skupine poslan
ske zbornice. Vendar pa bo zakon 
rešil nekatera bistvena vprašanja 
in bo pripravil pogoje za rešitev 
vseh drugih.

V razpravi so demokristjanski, 
komunistični in socialistični po
slanci podprli zakonski predlog, 
pri čemer pa so izrazili željo, da 
se nekatera dotočila izboljšajo in 
popravijo.

Senat je danes po treh tednih 
razprave sprejel drugi zeleni na
črt. Za zakon so glasovali poslan
ci vladne večine in mdsini. Vzdr

žali so se liberalci, proti pa so 
glasovali komunisti in psdupovci. 
O zakonu mora sedaj razpravljati 
poslanska zbornica, toda razprav
ljala bo šele jeseni, ko se bo za
čelo njeno novo zasedanje.

Danes je bil drugi sestanek na 
ministrstvu za delo med predstav 
niki sindikalnih organizacij, FNO- 
OMM in zavarovalnimi ustanova
mi glede rešitve spora z zdravni
ki. Vsedržavni sindikat splošnih 
zdravnikov v Italiji, vsedržavni 
sindikat zdravnikov in sindikat 
zdravnikov UIL so sprejeli načrt 
INAM kot osnovo za razpravo. 
FNOOMM in odbor FNOOMM sin
dikati pa sta si pridržala možnost, 
da predložita svoje predloge in 
pripombe.

Minister Bosco je ob zaključku 
sestanka pozval vse prisotne na po
spešeno razpravo, da se čim prej 
obnovi neposredno zdravstveno za
varovanje in da se izboljša zdrav-
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MIHA MARINKO 0 BRIONSKIH SKLEPIH CK ZKJ

Zarotniške metode 
sil v borbi za

dogmatskih
oblast

Glasilo ZKJ o političnem bistvu frakcionaskega zbiranja 
posameznikov na platlormi nezaupanja do samoupravljanja

LJUBLJANA, 8. — «Subjektivne 
sile ZKJ, družbene organizacije, 
organi samoupravljanja, so osnov
ni nosilci in čuvarji socialistične
ga sistema, ne pa družbeno zapr
te, specializirane politične organi
zacije,« je dejal tajnik CK ZK Slo. 
venije Miha Marinko na posveto
vanju političnega aktiva v Ljub
ljani. Po njegovih besedah se je 
verzija stalinizma hotela afirmira
ti z metodami, ki so tuje našemu 
socialističnemu sistemu. V borbi 
za oblast, proti oblasti delovnega 
ljudstva, so se dogmatske sile po-

V odgovor na vse dosedanje opo
mine številnih uglednih državnikov, 
na odločno grožnjo držav članic 
varšavskega pakta in na vse demon, 
stracije je prišla včeraj vest iz Wa- 
shingtona, kjer izjavljajo, da se bo
do ameriški bombni napadi nad 
Severni Vietnam ter na področju 
Hanoja in Hajfonga nadaljevali. 
Hanojska vlada je poslala ostro pro. 
testno noto mednarodni nadzorstve- 
ni komisiji, v kateri obtožuje ZDA, 
da so njihova letala bombardirala 
obljudena področja in odvrgla rake
te proti ladjam, ki so vsidrane v 
Pristanišču Hajfong. V posebni izja. 
vi svetovni svet za mir poziva vse 
borce za mir, naj 20. t.m., ko bo 
dvanajsta obletnica ženevskih spo
razumov, enotno nastopijo, da se 
doseže konec bombardiranja in ko
nec ameriškega napada na južno- 
vietnamsko ljudstvo ter ženevska 
načela uveljavijo.

Zgolj izraze «zaskrbljenosti» fran. 
coske in angleške vlade zaradi sta
nja v Vietnamu pa vsebuje poro
čilo o razgovorih, ki sta jih vodila 
v Londonu predsednik francoske 
vlade Pompidou in zunanji minister 
de Murville. Sicer je poročilo glede 
odnosov med Anglijo in evropsko 
gospodarsko skupnostjo zelo nejas. 
no, pozitivno pa je v glavnem kar 
se tiče dvostranskih sporazumov, in 
sicer glede skupne gradnje letala 
»Concorde*, predora pod Rokavskim 
prelivom itd. Glede atlantskega pak. 
ta je Pompidou izrazil mnenje, da 
je «g prijateljskimi pogajanji mo
goče rešiti tehnična vprašanja, ki 
so nastala s francosko odločitvijo*. 
Za ženevsko konferenco je dejal, da 
v sedanjem ozračju in sedanjem 
vojnem razvoju v Vietnamu te kon
ference ne bi bilo koristno sklicati.

Včeraj so v Bukarešti objavili 
besedilo sedmih točk izjave sed
mih držav varšavskega pakta o 
evropski varnosti. Izjava predla
ga vseevropsko konferenco, toda 
izrecno brez udeležbe ZDA; ude
ležile bi se .je države varšavskega 
in atlantskega pakta in evropske 
nevtralne države, ki bi sestavile 
evropsko izjavo o sodelovanju, ka
teri bi se lahko pridružile vse 
druge prizadete države. Izjava o- 
menja tudi možnost sestankov na 
nižji ravni, in ugotavlja, da seda
nje razmere terjajo konkretne u- 
krepe za okrepitev miru. Izjava se 
zavzema za priznanje Vzhodne 
Nemčije, za omilitev vojaške na
petosti v Evropi in za istočasnost 
ukinitve sedanjih vojaških zavez
ništev, kajti če bi NATO prenehala 
obstajati, bi varšavski pakt izgu
bil svojo veljavnost in obe zavez
ništvi bi lahko nadomestil sistem 
evropske varnosti. Zato države 
varšavskega pakta «slovesno izjav
ljajo, da so pripravljene sprejeti 
istočasno ukinitev obeh zavezni
štev*. Ce pa «atlantske države še 
niso pripravljene na popolno uki
nitev blokov, bi mogli tudi v se
danjih pogojih skleniti sporazum 
o morebitni likvidaciji vojaških 
organizacij*. Predstavniki sedmih 
držav so se udeležili tudi sestan
ka SEV, nato pa so iz Bukarešte 
odpotovali.

služile zarotniških metod, pri če
mer se deformacije službe državne 
varnosti pojavljajo kot posledica 
borbe za oblast, ki so jo vodile 
dogmatične sile. Miha Marinko je 
dejal, da bi bilo iluzorno pričako
vati, da bo odslej izvajanje gospo
darske reforme šlo dalje brez te
žav in konfliktov in da so vsi pro
blemi zginili. Opozoril Je na Titove 
besede in pozval politične funk
cionarje, naj se aktivno zopersta
vijo malomeščanski stihiji, ki se 
manifestira tudi v obliki naciona
lističnih in šovinističnih izpadov. 
Marinko je obsodil neodgovornost 
in lahkomiselnost kadrov proti 
neresničnim govoricam in kleve
tam.

Najnovejša številka tednika »Ko
munist«, glasila ZKJ, objavlja u- 
vodni članek njegovega direktorja 
Bogdana Osolnika, ki med drugim 
piše:

«Cetrti plenum je opozoril na 
politično bistvo frakcionaškega zbi
ranja posameznikov na platformi 
nezaupanja do samoupravljanja. V 
tem zbiranju je prišel do izraza 
odpor nosilcev birokratskih kon
cepcij, ki so kljub svojim formal
nim izjavam o podpiranju samo
upravljanja dejansko ovirali gra
ditev novega sistema in njegovo 
učinkovito delovanje.

((Birokratizem očitno še zadeva 
na podporo in lahko razen karieri
stov in ljudi velikih ambicij oma
ja včasih celo posameznike, ki so 
na svoj način dobronamerni in 
prepričani o svoji vdanosti re
voluciji. Toda bolj bistveno kakor 
raziskovati motive, ki speljejo po
sameznike v birokratske vode, kar 
je v posameznih primerih lahko 
važno, je do kraja spoznati, kaj je 
družoeno bistvo birokratizma in 
kakšno nevarnost pomeni za raz
voj socialistične demokraciie in na
še družbe v celoti — to se pravi, 
kaj objektivno pomeni v družbeni 
stvarnosti,« nadaljuje glasilo ZKJ.

«Ker ne more nastopati odkrito, 
uporablja birokrat zakulisne me
tode in se zateka h konspiriranju, 
delovanju «na skrivaj« in se skri
va za nekakšne zasluge iz minu
losti, ki jih poudarja ob vsaki 
priložnosti. Namesto javne pole
mike, v kateri se morajo prever
jati dejstva in argumenti, so bi
rokratsko orožje spletke, interne 
govorice in obrekovanje. Birokrat 
nima posluha za napredno javno 
mnenje. Mnogo raje se ukvarja z 
raznimi govoricami, ki ustrezajo 
njegovi kombinatoriki in uporab
lja jih tudi sam proti ljudem, ki 
ga ovirajo, in tako pada na raven 
čaršije pa tudi razrednega sovraž
nika.«

((Pojavi zlorab v organih držav
ne varnosti — se poudarja v uvod
nem članku — ki jih je ugotovila 
komisija izvršnega komiteja, ka
žejo, da je takšna miselnost našla 
podporo tudi med vodilnimi ljud
mi v organih službe, ki jo je druž. 
ba vzpostavila za obrambo prido
bitev revolucije pred zunanjim in 
notranjim sovražnikom. Namesto 
da bi to službo in njene kadre 
popeljali v boj za uresničenje naj
bolj naprednih idej v naši druž
bi, so jo za njeno delo najbolj 
odgovorni ljudje skušali postaviti 
proti samoupravljanju in graditvi 
novega sistema«.

((Izločevanje organov državne 
varnosti iz splošnih tokov družbe
nega razvoja, njihovo postavljanje 
proti samoupravljanju in podreja
nje ambicijam ene osebnosti, raz
vijanjem takšnih metod dela, ki 
se čedalje bolj odmikajo od naše
ga sistema, ker ogrožajo dosto
janstvo človeka in njegove ustav
ne pravice — vse to je postopoma 
dobivalo pomen zarote proti naši 
samoupravni družbi.«

«Kaj bi se moglo pojaviti kot 
alternativa samoupravljanju? Ne 
glede na to, kaj mislijo ali govore 
o sebi nosilci raznih birokratsko- 
tehnokratskih teorij, je zgodovina 
socializma že dokazala, piše «Ko-

najbolj prosvetljeni obliki ne mo
re urediti vprašanja osvoboditve 
človeka. Nasprotno, etatizem vodi 
v njegovo podrejanje silam poli
tične države v vseh tistih anonim
nih faktorjih oblasti, ki se skri
vajo za njo.

Alternativa družbe, ki se gradi 
na načelih samoupravljanja, je to- 
rej lahko samo sistem politične 
države, v kateri se kot objektiv
na nujnost in glavni instrument 
obrambe »višjih interesov* pojav
lja prisila v vseh njenih oblikah. 
Naša Zveza je ubrala drugačno 
pot, ker j,o vodijo ideje ustvarjal
nega marksizma in zaupanje v 
človeka. Koncepcija socialističnega 
samoupravljanja teži za tem, da 
delovni človek sam odpravi svojo 
odtujitev, da postane ustvarjalec 
i,n subjekt družbenega odločanja, 
da s svojo zavestno dejavnostjo 
doseže, da je odvečna in nemogo
ča sleherna oblika vladanja lju
dem.*

Članek se takole zaključuje: 
»Četrti plenum je ponovno poka
zal, da v Zvezi komunistov ni in 
ne more biti nedotakljivih avtori
tet, da nikomur ne more biti do
voljeno, da dela tisto, kar je druž
ba postavila zunaj zakona in kar 
se križa z našim programom in 
statutom. In v tem je tehten mo
ralni nauk plenuma in njegov pri
spevek k demokratizmu v vrstah 
naše Zveze. Reagiranje javnosti, 
posebno pa članstva naše Zveze 
v zadnjih nekaj dneh po plenumu, 
kaže da je njegov pomen pravil
no razumelo. Ze prvi odmevi ka
žejo, da so delovni ljudje naše 
države na odkritost in zaupanje 
odgovorili s še večjim razumeva
njem za politiko naše Zveze in z 
vsestransko podporo njenega bo
ja — zlasti pobud tovariša Tita 
— za čiščenje vsega, kar je v na
ši družbi še tuje socialističnemu 
demokratizmu.*

stvena zaščita. Zato bo ministrstvo 
za delo čim prej sklicalo ponoven 
sestanek, ko bodo znani elementi 
za rešitev spora.

Predsednik FNOOMM Baraitti pa 
je izjavil, da predvideva, da bo 
ministru uspelo premostiti še ob
stoječe formalne ovire, ki onemo
gočajo sprejem enakopravne kon
vencije. Po njegovem mnenju je 
treba načrt INAM temeljito po
praviti, pri čemer je poudaril ve
ljavnost osnovnih točk, glede ka
terih so se na tehnični ravni dogo
vorili med FNOOMM in INAM 17. 
maja.

Namestnik tajnika PSDI je da
nes v razgovoru z novinarji izja
vil, da je pripravil poročilo pod
komisije, ki se je ukvarjala s sta
tutom in z organizacijo nove zdru
žene socialistične stranke. Cariglia 
predvideva, da bo oktobra - novem
bra ustanovitveni kongres, na ka
terem bo nastala nova združena 
stranka. Kongres bo razpravljal o 
statutu, ki ga je pripravila pari- 
tetična komisija. V razdobju med 
tem ustanovitvenim kongresom in 
prvim rednim kongresom nove 
stranke se bodo ravnali po poseb
nih prehodnih določbah.

Cariglia je ugotovil, da je prehod
no razdobje potrebno iz treh raz
logov: 1. Izvesti je treba vpis v no
vo stranko, kar bo zahtevalo ne
kaj časa. 2. Nova stranka se bo 
morala predstaviti kaj kmalu na 
volitvah, in sicer letos Jeseni na 
upravnih volitvah v raznih krajih 
(tudi v tržaški pokrajini za voli
tev občinskega in pokrajinskega 
sveta. 3. Zelo težko je pripraviti 
kongres stranke pred političnimi 
volitvami leta 1968.

Zato je Cariglia dejal, da bo kon
gres tri mesece po političnih vo
litvah. V prehodnem razdobju pa 
bodo novo stranko vodili sedanji 
vodstveni organi, ki se bodo zdru
žili po načelu paritete. Tajništva 
bodo lahko izmenjana samo z dvo
tretjinsko večino, vsedržavni orga
ni pa bodo ostali nespremenjeni, 
ker bosta ostala na vodstvu tako 
tajnik PSI kot PSDI, medtem ko 
bo Nenni novi predsednik stranke, 
ki bo lahko zagotovil končne odlo
čitve.

Izvršni odbor PSI se bo sestal 
prihodnji teden v sredo in bo pre
učil razna vprašanja v zvezi s so
cialistično združitvijo in predvsem 
vprašanja, ki so povezana z za
ključki dela treh podkomisij pari- 
tetične komisije. >

Anglija obnovila 
odnose z Argentino

LONDON, 8. — Predstavnik an
gleškega zunanjega ministrstva je 
sinoči sporočil, da je britanska 
vlada sklenila obnoviti diplomatske 
odnose z Argentino, ki so bili 
prekinjeni po nedavnem državnem 
udaru. Britanski poslanik v Buenos 
Airesu je dobil navodila, naj potr
di prejem note argentinskega zu
nanjega ministrstva od 1. julija, 
s katero je obvestil britansko vla
do, da je oblast prevzel predsed
nik Ongania.

IZJAVA SEDMIH DRŽAV VARŠAVSKE ZVEZE

Predlog za vseevropsko konferenco 
ki naj razpravlja o evropski varnosti

Predlog za istočasno ukinitev NATO in varšavske zveze ■ Nevtral
ne države bi lahko imele važno vlogo za sklicanje konference

BUKAREŠTA, 8. — Danes so objavili izjavo sedmih držav 
članic varšavskega pakta o evropski varnosti. V izjavi se zavze
majo za evropsko konferenco, na kateri bi razpravljali o ev
ropski varnosti in o splošnem evropskem sodelovanju.

Izjava v sedmih točkah pozi-

žile vse prizadete države. «Države 
varšavskega pakta, pravi izjava da 
Ije, so pripravljene udeležiti se te 
konference vsak trenutek, ki bi bil 
sprejemljiv za države NATO in nev
tralne države. Nevtralne države bi 
lahko imele tudi pozitivno vlogo pri 
njenem sklicanju.«

Izjava pravi, da bi se morale o 
delovnem sporedu vseevropske kon
ference sporazumeti vse države ude
leženke ob upoštevanju predlogov 
vsake od njih.

Izjava omenja tudi možnost ob
ravnavanja evropskih vprašanj na 
nižji ravni. Pravi namreč, da so 
države članice varšavskega pakta 
pripravljene udeležiti se sestankov 
zunanjih ministrov in drugih po
sebnih predstavnikov na dvostran
ski ali večstranski podlagi ter se 
udeležiti razgovorov po diplomatski 
poti, kakor tudi stikov na najvišji 
ravni.

Države članice varšavskega pakta 
izjavljajo, da sedanje razmere ter-
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POMPIDOU IN DE MURVILLE STA SE VRNILA IZ LONDONA V PARIZ

Obisk ni dal vidnih rezultatov 
in ostala so ostra nesoglasja

Zlasti se ni nič premaknilo glede skupnega tržišča 
in glede nekaterih važnih mednarodnih vprašanj

va vse evropske države, naj raz
vijajo odnose dobrega sosedstva 
na podlagi načela neodvisnosti 
in narodne suverenosti, enako
pravnosti, nevmešavanja v no
tranje zadeve in vzajemne ko
risti ter na podlagi načela mi
roljubnega sožitja med država
mi z različnim socialnim siste
mom.

Izjava predlaga, naj se države 
varšavskega pakta in države NATO 
sporazumejo o likvidaciji obeh vo
jaških organizacij. Poleg tega se 
zavzema za sporazum o skrčenju 
oboroženih sil obeh nemških držav.

«Ni nobenega sektorja miroljub
nega sodelovanja, poudarja izjava, 
kjer ne bi bilo možnosti za evrop

ske države glede nadaljnjih vzajem
no koristnih dejanj.«

Izjava poziva nato evropske drža
ve, naj preprečijo, da Zah. Nem
čija dobi jedrsko orožje, ter naj 
priznajo meje na Odrl in Nisi med 
Poljsko in Nemčijo. Izjava poudar
ja, da so države članice varšav
skega pakta pripravljene še dalje 
iskati mirno rešitev nemškega vpra
šanja, ki naj upošteva koristi ev
ropske varnosti v celoti.

Kar se tiče konference o evropski 
varnosti, izjava ne izključuje izrec
no udeležbe ZDA. Pravi namreč, 
da bi se morale konference udele
žiti države varšavskega pakta, NA 
TO in evropskih nevtralnih držav. 
Konferenca bi morala imeti namen 
pripraviti evropsko izjavo o sode
lovanju, kateri bi se lahko pridru-

Predsednik britanske vlade Wilson (na sredi) v pogovoru s predsednikom francoske vlade Pompidoujem
(levo) in de Murvillom

LONDON, 8. — Predsednik francoske vlade Pompidou in zu
nanji minister de Murville sta odpotovala danes iz Londona v 
Pariz po treh dneh posvetovanj s predstavniki britanske vlade. 
Poročilo o razgovorih, ki so ga objavili nocoj, je zelo nejasno, 
kar se tiče odnosov med Veliko Britanijo in evropsko gospo
darsko skupnostjo. Poleg tega izraža zaskrbljenost obeh vlad 
zaradi stanja v Vietnamu ter je delno pozitivno, kar se tiče 
dvostranskih angleško-francoskih sporazumov (letalo ((Concor
de«, predor pod Rokavskim prelivom itd.).

Sporočilo izjavlja med dru -------------------•
gim, da britanska in francoska 
vlada izražata zaskrbljenost za
radi nevarnega stanja v Vietna
mu in se strinjata v ugotovitvi, 
da je sporazum mogoč samo s 
pogajanji na podlagi neodvisno
sti Vietnama in nevmešavanja 
v notranje zadeve v skladu z 
ženevskimi sporazumi iz leta 
1954.

Sporočilo pravi tudi, da sta mi
nistrska predsednika govorila o

PROTEST SEVERNOVIETNAMSKE VLADE

Američani bombardirajo obljudene kraje 
Novi pozivi predsedniku Johnsonu

VVashington pa napoveduje nadaljevanje bombardiranja • Hanojska delegacija v Pekingu
HANOJ, 8. — Severni Vietnam je danes obtožil ZDA, da 

so bombardirale obljudena področja ter da so njih letala od
vrgla rakete proti ladjam, ki so vsidrane v pristanišču Hajfong. 
To se je zgodilo včeraj med bombnim napadom ameriških le
tal na Hajfong. Te obtožbe vsebuje ostra protestna nota, ki 
jo je hanojska vlada poslala mednarodni nadzorstveni komisi 
ji. Nota pravi tudi, da so Američani bombardirali 5. in 6. ju
lija nekatere jezove.

Agencija Nova Kitajska je ja
vila, da je sinoči zapustila Pe
king in odpotovala v Mongolijo 
severnovietnamska delegacija, ki 
jo je vodil notranji minister 
Kiem. Agencija je objavila tu 
di izvleček članka v glasilu se- 
vemovietnamske vojske, ki pra
vi, da je južno vietnamska osvo
bodilna vojska vedno močnejša 
in ima «neizčrpno rezervno silo 
v zaledju«.

Agencija Tass je javila, da so 
sklenili organizirati teden solidar
nosti za Vietnamom, od 13. do 20. 
julija. Pobudo je dalo društvo za 
sovjetsko . vietnamsko prijatelj
stvo.

Svetovni svet za mir je objavil 
izjavo, v kateri se zahvaljuje vsem, 
ši so na kakr.ton koli način pro-

munistu, da etatizem niti v svoji testirali proti vojni v Vietnamu

Izjava poziva vse borce za mir, 
naj se potrdudijo, da bo 20. julij, 
ki je dvanajsta obletnica ženev
skih sporazumov, priložnost za e- 
notno dejavnost vseh sil miru, da 
se doseže konec bombardiranja 
Severnega Vietnama, konec ame
riškega napada na južnovietnam- 
sko ljudstvo ter popolno uveljavi
tev načel ženevskih sporazumov od 
20. julija 1954, ki jamčijo neodvis
nost, suverenost in združitev Viet
nama.

Podoben poziv Je objavilo tudi 
tajništvo francoske splošne zveze 
dela, ki poziva delavce, naj .odloč
no obsodijo ameriško politiko s 
pošiljanjem protestnih resolucij.

Avstrijski socialistični voditelj 
Bruno Pittermann Je v imenu so- 
ci dietične internacionale, katere 
predsednik je, poslal predsedniku

Johnsonu brzojavko, v kateri pra
vi med drugim: «Skrbi nas vedno 
večji obseg bombardiranja v Viet
namu in želimo opozoriti vas na 
resolucijo, ki jo je 8. maja sprejel 
v Stockholmu 10. kongres sociali
stične internacionale«. Ta resolu
cija obsoja vojno v Vietnamu, za
hteva takojšnji konec ameriškega 
bombardiranja Severnega Vietna
ma in poziva na sporazumno re
šitev spora.

V Washingtonu pa izjavljajo, da 
se bodo ameriški bombni napadi 
na Severni Vietnam ter na pod
ročju Hanoja in Hajfonga nadalje
vali. Južnovietnamski predsednik 
general Tieu je celo izjavil, da bi 
morali poslati vojake na sevemo- 
vietnamsko ozemlje, «če bi bilo 
potrebno za konec vojne«.

Predsednik avstralske vlade Ha- 
rold Holt je danes izjavil v Lon
donu, da ima Avstralija svoje vo
jake v Južnem Vietnamu, «ker že
li prav tako kakor ZDA konec 
napada«. Dejal je, da ima Avstra
lija «še bolj neposreden interes, 
da se stre napad v Južnem Viet
namu, kakor ZDA same«.

stanju, ki izhaja iz dejstva, da 
Francija in Velika Britanija pripa
data dvema ločenima evropskima 
gospodarskima skupinama, ter sta 
poudarila, da bi uspeh ženevskih ca
rinskih pogajanj mogel omiliti u- 
činke takega stanja.

Predsednik britanske vlade je 
poudaril, da je Velika Britanija 
pripravljena pristopiti k evropski 
skupnosti, če se zavarujejo njeni 
bistveni interesi. Obe vladi bosta 
ostali v medsebojnem stiku in v 
stiku z drugimi državami člani
cami skupnosti za nadaljnje raz
govore o tem.

Sporočilo pravi, da sta obe vla
di sklenili, da se mora predor pod 
Rokavskim zalivom zgraditi, če se 
vprašanja, ki se tičejo njegove zgra
ditve, rešijo na sprejemljiv način 
za obe strani. Poleg tega sta pou
daril svoj namen uresničiti pro
gram ((Concorde«, pri čemer bodo 
stalno nadzorovali finančno plat te
ga načrta.

Zadnji razgovor med Pompidou
jem in Wilsonom je bil davi. Lo
čeno pa sta se sestala zunanja 
ministra Stewart in de Murville. 
Zvedelo se je, da je Stewart spo
ročil de Murvillu obžalovanje bri
tanske vlade zaradi nedavnega fran
coskega jedrskega poskusa. Pri tem 
je izjavil, da upa, da bo franco
ska vlada upoštevala možnost pri
družiti se moskovskemu sporazu
mu. De Murville pa je v svojem 
odgovoru izjavil, da je francoska 
vlada sprejela vse ukrepe, da pre
preči škodo krajevnemu prebival
stvu zaradi eksplozije, prezrl pa je 
Stewartovo izjavo glede moskov
ske pogodbe.

Poročajo, da so govorili tudi o 
vojaškem sodelovanju (raketni iz
strelki, letalo «Jaguar» itd.) ter o 
industrijskem sodelovanju na sek
torju elektronskih računskih stro
jev. Na kratko so omenili tudi 
vprašanje ELDO, t. j. evropska 
organizacija za vesoljsko sodelo
vanje.

Pompidou Je danes na tiskovni 
konferenci zanikal, da je Francija 
postavila veto proti vstopu Veli
ke Britanije v evropsko gospodar
sko skupnost. «Takoj ko bo bri;

goče sodelovati v tej veliki gospo
darski skupnosti, je izjavil Pompi
dou, ter sprejeti bremena in od
govornost, ki jih ta udeležba vse
buje, bo Francija rade volje skup
no z drugimi državami družabni- 
cami proučila potrebne prehodne 
ukrepe.« Izjavil je tudi, da se z 
angleške strani zdijo možnosti so
delovanja v evropski skupnosti 
bližje kakor pred nekaj leti.

Glede NATO je Pompidou izja
vil: «Razvoj splošnega stanja v Ev
ropi in zmanjšanje grožnje, ki je 
toliko časa visela nad zahodom, nas 
navaja k mnenju, da sistem, ki je 
bil pravilno zamišljen v zvezi s 
hladno vojno, ni več v skladu 
realnim stanjem. Ne verjamem, da 
bi naša nesoglasja o načelih inte
gracije mogla spraviti v nevarnost 
zavezništvo. Dvodnevni razgovori so 
okrepili moje prepričanje, da je 
s prijateljskimi pogajanji mogoče 
rešiti tehnična vprašanja, ki so na
stala s francosko odločitvijo.« O 
obisku Wilsona v Moskvi je izja
vil: «Ali ni morda prav zaradi 
tega, da bi dosegli opustitev na
petosti, Wilson šel v Moskvo, in 
sedaj se bo vrnil tjakaj? To nam 
je v veliko zadoščenje.«

Govoril je zopet o evropski go
spodarski skupnosti in izjavil: 
((Poudarili smo, da je skupno trži
šče bilo za nas pridobitev, ki smo 
jo dosegli z velikimi napori in 
žrtvami. Nikakor ne želimo prepre
čiti vstopa Velike Britanije v skup
nost. Nasprotno, pripravljeni smo 
sprejeti britanski pristop, ker bi 
to bilo v korist ne samo Veliki 
Britaniji, temveč tudi Franciji. Se
veda mora Anglija sprejeti potreb
ne valute, finančne in gospodarske 
ukrepe, da se lahko vključi v 
skupnost. Njej pripada odločitev, 
ali hoče sprejeti tudi kmetijsko 
ureditev.«

Kar se tiče Vietnama, Je Pompi
dou izjavil, da je francosko stališče 
dobro znano in ni potrebno o tem 
govoriti. Francoska vlada je pre
pričana, da v sedanjem ozračju in 
v sedanjem vojnem razvoju ne bi 
bilo koristno v tem trenutku skli
cati ženevsko konferenco.

Na koncu je izjavil, da je zelo 
zadovoljen z obiskom, čeprav so 
nesoglasja, o katerih pa so bolj 
kakor v preteklosti razpravljali s 
prisrčnostjo in odkritostjo.

Pompidou je tudi izjavil, da je 
treba evropske probleme rešiti «v 
novem duhu«. Prav v ta namen 
je de Gaulle šel v Moskvo in re-

| tanska vlada mnenja, da z je mo- | zultat obiska je okrepil to stališče.

jajo konkretne ukrepe za okrepite/ 
evropskega miru v korist vseh ev
ropskih držav. Izjavljajo, da so pri
pravljene pomnožiti stike in sodelo
vanje r.a sektorju znanosti In teh
nologije, kulture in umetnosti, ka
kor tudi na drugih sektorjih, ki da
jejo možnost sodelovanja med ev
ropskimi državami.

Izjava se zavzema za priznanja 
Vzhodne Nemčije, kateremu se za
hod upira. «Razvoj splošnega evrop
skega sodelovanja.« pravi izjava, 
»narekuje, da se vse države odpo
vedo vsaki obliki diskriminacije in 
političnega ali gospodarskega priti
ska na druge države, da sodelujejo 
na podlagi enakopravnosti ter da 
uvedejo normalne odnose med se
boj, vštevši tudi normalne odnose 
z obema nemškima državama.«

Glede vojaških blokov pravi iz
java, da je potrebno sprejeti ukre
pe za omilitev vojaške napetosti v 
Evropi. Najboljša pot, da se to do
seže, bi bila istočasna ukinitev seda- 
njih vojaških zavezništev.

«Države članice varšavskega pak
ta so dokazale, da, če bi NATO pre
nehala obstajati, bi varšavski pakt 
zgubil svojo veljavnost, in obe za
vezništvi bi lahko nadomestil sistem 
evropske varnosti. Danes slovesno 
izjavljajo, da so pripravljene spre
jeti istočasno ukinitev obeh zavez
ništev.«

Izjava dodaja, da vse dotlej, do
kler bo severnoatlantski blok ob
stajal, bodo imperialistični napadal
ni krogi ogrožali svetovni mir. Dr
žave varšavskega pakta so odločene 
okrepiti svojo obrambno sposobnost.

Izjava vsebuje skupno s predlo
gom za sklicanje vseevropske kon
ference tudi oster napad na ZDA. 
Ameriško vlado obtožujejo, da vodi 
politiko, ki neposredno ogroža mir 
v Evropi in varnost evropskih naro
dov. Nato dodaja, da smoter ame
riške politike v Evropi nima nič 
opraviti z življenjskimi interesi ev
ropskih narodov.

Kar se tiče istočasne likvidacije 
obeh vojaških blokov, pravi iziava, 
da če niso države članice NATO 
še pripravljene na pooolno ukini
tev blokov, bi mogli tudi v sedaniih 
pogojih skleniti sporazum o more
bitni likvidaciji vojaških organiza
ciji.

Delegacije, ki so se bile udeležile 
dela varšavskega pakta in SEV, so 
začele davi zapuščati Bukarešto. 
Prvi so odpotovali Poljaki in vzhod
ni Nemci, za njimi pa Cehoslovakl, 
Madžari, Rusi in Mongoli. Bolgari 
so odpotovali zvečer. Sinoči Je cen
tralni komite romunske komunistič
ne stranke priredil spreiem za de
legacije. Navzoči so bili Leon'd 
Brežnjev in vsi drugi predstavniki 
socialističnih držav in voditelji di
plomatskih predstavništev v romun
ski prestolnici.

V svoji zdravici je prvi talnik 
KP Romunije Ceausescu poudar'1 
potrebo zagotovitve evropske varno
sti s sporazumom med vsemi miro
ljubnimi državami ne glede na nji
hov socialni ustroj. Opozoril je na
to ZDA na veliko odgovornost, ki 
jo imajo zaradi vojne v Vietnamu, 
in je poudaril, da bo Romunija v 
celoti politično, moralno in mate- 
rialno podprla vietnamsko ljudstvo.

VIDEMSKI SPORAZUM

Pripravljalni sestanek 
Mičetic-Pascucci
REKA, 8. — Predsednika ju

goslovanske in italijanske de
legacije v mešani komisiji za 
izvajanje videmskega sporazu
ma Franjo Mičettč in Giulio 
Pascucci-Righi sta imela na 
Reki dvodnevni pripravljalni 
sestanek. Pogovorila sta se o 
predlogih, ki jih bosta obe de
legaciji komisije predložili na 
prihodnjem rednem sestanku 
o maloobmejnem prometu. 
Predlogi se nanašajo na zbolj
šanje prometa in na neke no
ve olajšave. Maloobmejni pro
met zajema okrog pol milijo
na jugoslovanskih in italijan
skih državljanov. Promet iz 
leta v leto narašča m samo v 
lanskem letu je bilo okrog 13 
milijonov prehodov.

Indira Gandi 
se bo sestala s Titom

NEW DELHI, 8. — Predsednica 
indijske vlade Indira Gandi je pred 
odhodom na uraden obisk v ZAR 
med drugim izjavila, da se bo z 
velikim prijateljem indijskega ljud
stva maršalom Titom pogovarjala 
o vprašanjih, ki težijo svet in da 
je prepričana, da na ta način na
daljuje veliko tradicijo v korist 
vsega sveta.

Schuman v Beogradu
BEOGRAD, 8. — Na vabilo zvei 

ne skupščine SFRJ je prispel da
nes v Beograd predsednik zunanja- 
političnega odbora francoske na
rodne skupščine Maurice Schuman. 
V Beogradu bo vodil razgovore s 
funkcionarji zvezne skupščine ter 
z njenim predsednikom Edvardom 
Kardeljem. Pogovarjal se bo tudi 
z državnim tajnikom za zunanja 
zadeve Markom Nikezičem. Ob 
prihodu v Beograd Je Schuman iz
javil, da je zadovoljen, ker se po 
tridesetih letih, ponovno nahaja v 
Jugoslaviji. Poudaril je, da so svo 
hoda, neodvisnost in mir tri ključi 
ne postavke jugoslovanske zuna
nje politike. «Te tri besede,« j« 
dejal, «lahko služijo kot geslo 
predsednikov Francije in Jugosla
vije, de Gaulla in Tita. Srečen sem, 
ker sem med vami.#
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Grozotni spomini 
na taborišče Jasenovac

Skoraj nemogoče Je pre
birati poročila o groznih 
dejanjih fašistovskih in na
cističnih hlapcev ustašev 
med zadnjo vojno. Ob od
kritju spomenika na kra
ju nekdanjega zloglasnega 
ustaškega taborišča Jese- 
novac, kjer so zverinsko 
pomorili tudi mnogo Slo
vencev, je ljubljansko ((De
lo« objavilo tu ponatisnje
ni članek. Nekatere stvari 
se končno le ne smejo za 
vedno pozabiti.

Prve dni po osvoboditvi je po
sebna komisija pregledala opusto- 
šeno taborišče in zapisala, da Je 
bil Jasenovac po okrutnosti, per
verznosti, obsegu in načinu, ki si 
ga ne more zamisliti najbujnejša 
fantazija, med najbolj zloglasni
mi taborišči v Evropi. Psihopato- 
loška okrutnost je ime'a značilno
sti najbolj divjaškega in sadistič
nega izživljanja Poročilo je za
ključeno s primeri in načini mo
ritev v tem peklu.

Jasenovac leži kakih sto kilome
trov jugovzhodno od Zagreba, kjer 
je Sava zelo kolenčasta in se va
njo steka cel snop voda. Svet je 
močvirnat in često poplavljen. 
Prav ta košček Hrvatske je izbral 
veliki zločinec Luburič, ko je bil 
že v emigraciji, za uničevalno ta
borišče.

Brž po ustanovitvi tvorbe z gro
tesknim imenom Nezavlsna drža
va Hrvatska so Pavelič, Luburič 
in ideolog klanja, minister Maka- 
r.ec pričeli načrtno iztrebljati na
še narode. Po «študiju» v nem
ških taboriščih Je Luburič načrte 
izpopolnil in zbarbariziral ter po
stal komandant vseh «sabirnih lo- 
gorov». Poglavnik Pavelič Je izde
lal načrt za klavski nož — sim
bol oblasti vsakega predanega u- 
staša. Te nože so morali poleg 
drugega hladnega orožja izdelovati 
serijsko jasenovski interniranci. 
Ker pa je pobijanje pošastno na
raščalo, je nemška tovarna Solin- 
gen und Graviso dobavljala nože 
z zapestnim pasom, da si klavci 
niso preveč utrujali roke. Ustaši so 
pobili v štirih letih vladanja do
bro desetino prebivalcev lastne dr
žave.

Maček je predal ustašem jugo
slovanska taborišča in zapore s 
posebno pozornostjo do komuni
stov. Kriminalce in zločince so ta
koj novačili za klavce in ustanovili 
vrsto novih taborišč po vsej dr
žavi. Takoj so pričeli z množični
mi aretacijami. Ljudi so lovili po 
poljih, vlakih, cestah, uradih, to
varnah, bolnišnicah, šolah, stano
vanjih, cerkvah in jih dostikrat 
pošiljali brez spiskov in dokumen
tacij v roke klavcev.

Prvo jasenovsko taborišče Je bi
lo ustanovljeno poleti 1941 v Krap- 
ju, drugo v Bročicah. Zaradi po
plavljanja in varnosti so novem
bra istega leta postavili dokončni 
logor III-C. Prejšnje internirance 
ln vaščane so likvidirali in pričeli 
znova. Novo taborišče so ogradili 
s trimetrskim zidom. Kmalu je 
bilo taborišče in ves okoliš poln 
množičnih grobov.

Ker je bil namen taborišč mno
žično uničevanje ljudi na čimbolj 
prikrit način pred javnostjo, so 
ustaški zločinci premestili glavno 
morišče na bosensko stran Save, 
v Gradlno. Koleno Save ln Una, 
ki ima tod svoj izliv, tvorita pravi 
polotok.

Zdravnik dr. Nikola Nikolič, pre
živeli mučenik Jasenovca, čigar 
knjigo pripravlja Založba Borec, 
piše naslednje:

((Ustaši so izbrali Gradino za 
množične pokole iz več razlogov. 
Najbolj važna je bila osamelost 
področja, dobra prirodna zaščite
nost in nepristopnost prič. Daleč 
okoli ni naselij... Gradina je pra
vi polotok. Proti Drakšenlčem in 
Medjedjl je bil proti partizanom 
zaščitni pas rovov, volčjih jam, 
bunkerjev in stražarnic... tu so 
nemoteno pobijali s hladnim orož
jem in ni nihče niti slutil, kaj se 
tu dogaja, če bi žrtev še tako 
glasno stokala, je ne bi nihče sli
šal. V tem je bila tajna strašne 
Gradine. Ljudi, ki so jih določili 
za klanje, so prignali peš ali z vla
kom v «Gaj slutnje« tik taborišča. 
Tu so mirno čakali «Splav sv. Mo- 
loha«... Ta splav Je prepeljal v 
Gradino preko 600 do 700 tisoč 
ljudi... (številka iz 1947, ki Je do 
danes precej narastla — op. prev.). 
Ogromni kompleks zemljišča «<5a- 
linka« proti Košutanci, je bil iz
bran kot idealno mesto za «neme» 
množične pokole. Iz teh gluhih 
gajev, ki se Jim ni smel približati 
nihče razen klavcev in agentov 
Sicherheltsdiensta, ni bilo mogoče 
slišati obupnih krikov preklanih 
ljudi, Ijudožrskega hihitanja klav
cev, pa tudi ne kljubovalnih vzkli
kov antifašistov«

Vsa leta so se Nemci skušali 
skrivati za JasenovsKimi zločini, 
imeli pa so točen nadzor z Gesta- 
pom in svojimi policijskimi eno
tami v Jasenovcu m Novski tei 
SD v Zagrebu. Cesto so prihajali 
v taborišče ln avgusta 1942 so pri 
peljali »vlak groze« s pet tisoč 
žrtvami (štiri petine mrtvih). Ko
misijo sta vodila višji častnik Wal- 
ter, ki Je obešal v prvi svetovni 
vojni v Srbiji in zdravnik Jiirgens, 
znan po smrtonosnih poizkusih 
1914. leta z ruskimi ujetniki.

Maks Luburič, ki živi v Francovi 
Španiji in je sodeloval v Jasenovcu 
in Stari Gradiški pri več kot sto- 
dvajsettlsoč pokolih, je 9. oktobra 
1942. leta delil v imenu Paveliča 
koljačem zlate in srebrne medalje 
za zasluge, in dejal: »In tako smo 
tu v Jasenovcu samo to leto po
klali ve., ljudi kot Osmanovo car
stvo med vsem vladanjem Turkov 
v Evropi.«

Med najgnusnejšimi zločinci je 
bil v samostanu vzgojeni morfi- 
nist Ljubo Miloš, ki Je novince pri 
vstopu paral kot ovce in izrezoval 
srca. Ta rojeni zločinec, ki je uži
val ob krvavih ranah, krčih in 
agonijah žrtev, je odgovarjal pred 
našim sodiščem. Enakovreden mu 
je bil duhovnik fra Filipovič, sa
tan imenovan. V enem tednu je 
poklal dvanajst tisoč izmučenih 
ljudi. Zbral Je zadnje ciganske mu
zikante, da so mu igrali ob sonč
nem zatonu. Po koncertu so mo
rali v Gradino. Ko ga je takoj 
po vojni obiskal v naših zaporih 
dr. Nikolič, je ta krvolok ves dr
getal od strahu. Matkovič, imeno
van ((klerikalna kača« je vodil 
najstrahotnejši odsek III-C, kjer 
je vsak dan klal. Sredi zime ni dal 
ves mesec hrane. Ljudje so blazne
li in postali ljudožrci. Ostalo jih 
je trinajst, ki so jih žive zazidali. 
Med krvoločno hierarhijo Je so
dil tudi Pudič z nazivom Paraliza. 
To je bil bivši pacient umobolni
ce, ki je povsod videl sovražnike. 
Zato je neumorno pobijal. In ta
ko so se vrstili shicofrenik Kojič, 
duhovniki Lipovac, Brekalo, inž. 
Picilli, Marič, Matijevič, Prpič, 
Mujiča, strokovnjak za oči, Zri- 
nušič in obe jasenovački «bojni», 
vsaka s štirimi satnijami in poseD- 
na «logorska sat« z izbranimi klav
ci.

Hrana je imela vrednost petsto
tih kalorij. Pitne vode nj bilo. Jo- 
mali so jo iz bajarja, v katerega 
so se stekala stranišča, kamor so
metali mrliče, kjer so prali in se 
umivali Taborišče je bilo zasteni 
čeno, polno bolh. ščurkov in pod
gan. Preživeli pravijo, da niso še 
videli tolikih rojev muh in dru
gih insektov kot tu. Razsajs'1 so 
trebušni tifus, griža, pegavec, kož 
ne bolezni borzni srca in dušev
ne obolelosti (psihoneuroze).

K temu satanskemu kombinatu

je spadala mučilnica «Zvonara», 
kjer so počenjali nezaslišana zver
stva. V krematorije so metali žive 
ljudi. V Gradini so imeli p"n.->ko 
komoro, kuhinjo za milo, stroje 
za mečkanje teles in posebne ža
ge. Na koncu so izkopavali grobove 
in požigali, da bi zabrisali sledove 
zločinov. Nikoli ne bomo vedeli, kaj 
so ti izrodki počenjali, niti koliko 
mučenikov leži na jasenovskih po
ljanah. Dve leti pred koncem sta 
nočna brzovlaka iz Zagreba ln 
Zemuna pripeljala po šest do osem 
vagonov novih žrtev, ki so jih mi
mo taborišča takoj odpeljali v Gra
dino.

En dan pred koncem Jasenovske 
grozne drame so odpeljali v Gra
dino še osemsto žena in šestdeset 
otrok. Sredi požganega ln zminira- 
nega taborišča je ostala baraka, v 
katero so zabili 1073 taboriščnikov. 
Dne 22. aprila 1945 ob pol enaj
stih dopoldne so ti bedniki napra
vili prodor. Ustaši so streljali na
nje s strojnicami, živih je ostalo 
menda le okoli petdeset. Lani, 22. 
oktobra jih je prišlo na prvi se
stanek v Jasenovac petintrideset. 
Med temi še živi Slovenec Marin
šek v Slovenski Bistrici.

Mladim ljudem moramo večkrat 
povedati, kaj je fašizem.

S. K.

Med resnim delom in skrbmi je najbrž za newyorškega župana pri
jetno olajšanje, če sprejme kako lepotno kraljico. Na sliki ga vidi
mo z Miss France (Francija), ki se bo v Ameriki potegovala za 
naslov lepotne kraljice vsega sveta. Newyorškemu županu je pri

nesla poslanico župana iz Ni ce, svojega rojstnega mesta

Na uglednih položajih 
Avstrijci, ki so sodelovali 
v pokolih Židov

DUNAJ, 8. - Ing. Simon Wisen- 
thal, ki vodi center za židovsko 
dokumentacijo na Dunaju, je na 
tiskovni konferenci izjavil, da je 
v sodni preiskavi 1120 avstrijskih 
državljanov, ki so obtoženi sodelo
vanja pri množičnih pokolih Zidov 
med drugo svetovno vojno. «Gre za 
osebe, ki so na svobodi in živijo 
sredi med nami ter se udeležuje
jo, često celo na uglednih polo
žajih, državnega življenja.«

Wiesenthal je poudaril, da so bi
li skoraj vsi ti (ni navajal imen, 
čeprav so mnoga znana) direktno 
ali indirektno v organizaciji indu
strializiranega uničevanja, pa jim 
je doslej uspelo izogniti se kazni 
samo zaradi zločinske solidarnosti 
ali pa tudi zaradi preproste brez
brižnosti.

Usmrtitev bivšega 
zdravnika SS

VZHODNI BERLIN, 8- — Smrt
na kazen nad Horstom Fischerjem, 
bivšim zdravnikom SS, za njego 
ve zločine v uničevalnem tabori 
šču Auschwitz je bila izvršena 
Po odloku nekega vzhodnonem 
šlkega sodišča bi se morala smrt 
na obsodba izvršiti že 25. marca

MILAN, 8. — Svet izraelitske 
skupnosti v Milanu Je izvolil za 
svojega predsednika viteza dela ing. 
Guida Jaracha. Ing. Jarach je pred
sednik milanske Banca popolare 
ter administrator drugih družb in 
ustanov.
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Prijavljeni sodišču 
graditelji cerkve
v Odrancih

MURSKA SOBOTA, 8. — Okrož
no javno tožilstvo v Murski So
boti je vložilo obtožnico proti inž. 
Stojami Globočniku, duhovniku A- 
lojzu Kozarju in proti zidarju 
Martinu Horvatu, ki so vodili 
gradnjo cerkve v vasi Odranci 
blizu Murske Sobote, kjer se je 
14. marca letos zgodila huda ne
sreča, pri kateri je izgubilo živ
ljenje sedem, ranjenih pa je bilo 
13 oseb. Obtožnica trdi, da so ime- 
novani nepravilno in napačno gra
dili cerkev in svojevoljno spreme
nili način gradnje. Preiskava je 
ugotovila, da so kupolo gradili 
brez obveznega nosilnega podija. 
Strokovnjaki pa so ugotovili, da 
so bili načrti izdelani po vseh za
konskih predpisih, toda obtoženci 
se načrtov niso držali.
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Na Japonskem 
huda nesreča

TOKIO, 8. — Enajst japonskih 
delavcev — med njimi dve ženski 
— je danes umrlo zaradi zadušitve, 
potem ko so ostali blokirani v ne
kem predoru, ki se je napolnil z 
izpušnimi plini motorjev nekaterih 
generatorjev. Drugih 25 delavcev 
so reševalne skupine rešile ali pa 
so se sami rešili. Stanje nekaterih 
pa je zelo resno.

Do nesreče je prišlo v gorskem 
področju pri Kuroisiu, 136 km se
verno od Tokia. Delavci so ostali 
blokirani v nekem predoru siste
ma kanalizacije za namakanje po
lja, ko je prav tedaj izpušni plin 
generatorjev napolnil ves prostor. 
Predor je dolg 700 metrov in ima 
premer 120 cm.

Pozneje se je izvedelo, da Je šte
vilo žrtev narastlo na 25 mrtvih; 
med temi je 8 žensk. Policija pa še 
pravi, da lahko število mrtvih še 
naraste, ker so v nevarnosti celo 
nekateri člani reševalnih skupin. V 
predoru, ki ga je nedavno poško
doval «tajfun», je delalo 40 do 60 
oseb, večinoma kmetje iz okolice.

Umor ^kraljice žeparjcv»
SAN PAOLO, 8. — Brazilska po

licija ima precej opravka s prei
skavo okrog umora 27-letne Vande

Pereira Dos Santos, ki Je bila zna
na kot ((kraljica žeparjev«. Vanda 
Pereira je svoj «posel» opravljala 
v mnogih južnoameriških ln evrop
skih državah in vedno z velikim 
uspehom. Pravkar se je odpravlja
la, da odpotuje v Veliko Britani
jo, kjer jo je čakalo «delo» med 
navdušenci za nogomet ob bliž
njem svetovnem nogometnem 
prvenstvu. Pretekle dni pa so našli 
njeno truplo v pižami sredi parka 
njene bogate hiše med eksotičnimi 
cveticami. Na truplu so bile tri 
rane. Vanda Pereira je bila zelo 
lepa

Delavka umrla 
pri eksploziji

GENOVA, 8. — V tovarni za mu- 
nicijo in naboje «Martignoni» v Ge 
nova - Molassana je na nepojasnjen 
način prišlo do eksplozije v nekem 
oddelku, kjer delajo ženske. Za 
ranami, ki jih je dobila pri eksplo
ziji, je umrla neka 22-letna de
lavka, medtem ko sta še neki dru
gi dve ranjeni, vendar ne nevarno. 
Eksplozija na poslopju ni povzro
čila skoraj nobene škode.

ZRELOSTNI IZPITI NA ZNANSTVENEM IN KLASIČNEM LICEJU

Več kot 50 slovenskih dijakov 
pred dvema izpitnima komisijama

Pred komisijo za literarne predmete so včeraj polagale 
izpite samo dekleta, za znanstvene predmete pa fantje

Na vrsti so zrelostni izpiti na slo-1 razpoloženje. Prof. Turina nam Je
venskem znanstvenem ln klasičnem 
liceju v Trstu. Včeraj sta dve izpit
ni komisiji, ki jima predseduje prof. 
dr. Turina, izprašali dve skupini 
maturantov, od katerih Je vsaka 
štela po pet oseb.

Na znanstvenem in klasičnem li
ceju na Verdelski cesti polaga letos 
zrelostne Izpite nekaj čez 50 štu
dentov maturantov. Kar lepo šte
vilo, ki priča, da iz našega ljudstva 
doteka še vedno vsako leto lepo 
število mladih ljudi z visoko sred
nješolsko izobrazbo, ki bodo v pri
hodnjih letih hrbtenica' našega viš
je kvalificiranega ln Izobraženega 
slpja.

■Zrelostni Izpiti bodo trajali tja 
do konca druge dekade tega me
seca. V dneh, ko bosta zasedali Iz
pitni komisiji, se bodo zvrstile pred 
njima vsak dan skupine po pet ma
turantov. Vsaka komisija začne svo
je delo ob 8. uri zjutraj ter izpra
ša tri maturante do 11. ure ln po
tem še dva od poldne naprej. V eni 
sobi opravlja svoje delo komisija 
za znanstvene predmete (zgodovina, 
zemljepis, filozofija, prirodopis, ke
mija. biologija, matematika ln fi
zika), v drugi pa komisija za lite
rarne vede. Sem spadajo predvsem 
jeziki: slovenščina, italijanščina, la
tinščina in angleščina. Za matu
rante klasičnega liceja prideta še 
v poštev grščina in zgodovina umet
nosti.

Včeraj je bilo na vrst) v vsaki sku
pini po pet maturantov. Pred komi
sijo za literarne predmete so pola
gale izpit sama dekleta, v znan
stveni skupini pa so bili zastopani 
samo fantje.. To ni nič čudnega, 
ker so pač dekleta ločena v sezna
mih od svojih moških tovarišev. 
Obe skupini pa pripadata znanstve
nemu liceju, kar pomeni, da Je bil 
na izpitu poudarek na znanstvenih 
predmetih. Dekleta, ki so polagale 
ustni izpit na literarni skupi
ni, so morala odgovarjati na vpra
šanja, ki zadevajo slovenščino, ita
lijanščino, latinščino In angleščino, 
šele v prihodnjih dneh bodo prišli 
na vrsto študentje klasičnega li
ceja.

Kako so se izkazali tl prvi mlade
niči in mladenke? Odgovor na to 
vprašanje ni lahek. Vprašali smo 
razne profesorje ln tudi predsedni
ka komisije prof. Turino, kakšen 
vtis so odnesli. Odgovori so še pri
držani. Lahko pa rečemo, da Je na 
splošno prevladovalo optimistično

tudi pojasnil, da se prvi maturan
ti, ki nastopajo pred komisijo, znaj
dejo v precej težkem položaju, 1n 
sicer zaradi psiholoških razlogov, 
študentje ne poznajo članov komi
sij ter se v glavnem opirajo na iz
kušnje prejšnjih letnikov. Zato je 
pri njih trema veliko večja in mno
gokrat so negotovi, čeprav dobro 
ali celo odlično obvladajo snovi, či
sto drugače bodo izpiti potekali za 
naslednje skupine.

Študenti kaj hitro zvedo, kakš
ne so glavne značilnosti posamez
nih članov komisij: če ta ali drug 
profesor zahteva, naj se mu na
štejejo razne podrobnosti, ali pa 
se zadovolji s splošnim okvirom 
znanja. Pri tem ne nlislmVb, da 
so morda profesorji te druge sku
pine površni ljudje. V določenem 
smislu bi celo lahko rekli, da so 
bolj življenjski, saj se skušajo pre
pričati predvsem, če maturant po
zna snov, če jo je dojel v njenih 
bistvenih potezah.

Prav v tej zvezi smo zastavili 
nekemu maturantu določeno vpra. 
šanje. Takoj je prišlo na dan, da 
se je fant pozanimal pri maturan
tih iz prejšnjega letnika. Tako je 
zvedel, da je bil tedaj neki profe
sor zelo pedanten pri izpraševanju 
o prirodopismh vedah. Hotel je 
vedeti vse najrazličnejše podrob
nosti o kemiji, biologiji itd. Meto- 
da, ki jo je včeraj uporabil pro
fesor, ki ga je izpraševal, ga je 
nekoliko začudila. Tudi on sam 
jo imel vtis, da je profesor skušal 
dognati, če. je dojel snov ali ne. 
Mnoge brezpomembne podrobnosti 
ga niso zanimale.

Stojimo ob strani mize, kjer se
di maturant. Na drugem koncu se
di njegov tovariš, katerega izpra
šuje profesorica Prvi ima oprav
ka z zemljepisom, filozofijo, zgo
dovino in prirodopisom, drugi pa 
z matematiko in fiziko. Vprašanja 
se nizajo drugo za drugim: krože
nje Zemlje okoli Sonca, poldnev
niki, vzporedniki, geologija, ze
meljske plasti itd Maturant odgo
varja: včasih nekoliko jeclja, v 
drugih primerih pa odgovarja od
ločno. Včeraj se je na primer e- 
den izmed njih kar dobro odrezal 
v teh predmetih. Še potem, ko ’e 
odšel lz poslopja, mu je obraz 
kar žarel zaradi zadovoljstva.

Precej se potijo vsi, ko polaga
jo izpite iz matematike in fizike. 
Profesorica je videti zelo natanč
na in kar stroga. Vrstijo se vpra

šanja o raznih vrstah parabol, o 
električnem toku, o magnetizmu 
itd. Včasih so odgovori odločni, 
večkrat pa so kandidati tudi v 
zadregi. Saj jim ni zameriti. Zelo 
verjetno obvladajo snov precej do. 
bro, toda prav v tistem trenutku 
jim ne pride morda na pamet, 
da sta napetost in jakost pri iz
meničnem toku funkciji sinusa. 
To je navsezadnje preprost pojem, 
ki je morda znan elektrotehnikom 
celo z nižjo izobrazbo. Tudi naše
mu maturantu je gotovo dobro 
znan, saj se je s podobnimi zade
vami ubadal dneve in dneve »m 
pred nekai dnevi noč za nočjo. 
Toda, glej ga soaka, prav takrat, 
ko bi bilo treba hitro pokazati 
svoje znanje, ■ ‘ae je geometrična 
slika funkcije razblinila v nič.

No, profesorji se zavedajo teh 
začetnih težav ter skušajo biti 
čimbolj človeški in blizu našega 
maturanta. V mejah možnosti mo 
pomagajo, da se sprosti, da misli 
manj na izpit in več na znanje, 
ki si ga je pridobil v šoli. Upamo, 
da bodo nadaljnji rezultati izpitov 
potrdili predvidevanja prof Turi' ne. ----------- --

Fabiola
pričakuje otroka

BRUSELJ, 8. — Veliki maršal 
belgijskega dvora je uradno raz
glasil, da «je kralj vesel, ko lahko 
državi sporoči, da v njegovi dru
žini pričakujejo veseli dogodek«. 
Sicer je v sporočilu rečeno, da Je 
treba zaradi prejšnjih neuspešnih 
nosečnosti sprejeti sporočilo z re
zervo, to tem bolj, ker je veseli 
dogodek predviden šele v prihod
nji zimi.

Vsak norec ne more 
biti Čangkajšek

SARAGOSA, 8. - šepetalec ne 
ke gledališke skupine v Saragosi je 
nenadoma ponorel ter napadel Igral
ce med predstavo. Potem se 
je hotel vreči skozi okno, zraven 
pa zatrjeval, da so igralci ((nevar
ni komunisti«. Koliko so tisti igral
ci komunisti in še nevarni povrhu, 
Je težko reči. Vsekakor pa je go-

V Trstu je bil VII. kongres mednarodne družbe 
za raziskavo fitosocioloških pojavov v naravi
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kajšek, kakor je hitel zatrjevati, 
preden so ga odpeljali v umobol
nico —

Kaj vedo «beatles» 
o državnih 
predsednikih...

LONDON, 8. — Danes so se z 
letalom vrnili v London «beatles». 
Sprejelo jih je navdušeno vzklika
nje kakih 200 mladih občudovalk. 
Na tiskovni konferenci na samem 
letališču so «beatles» nekoliko po
vedali, kako je bilo v Manili. Pri
povedovali so, da so prestali tre
nutke groze, saj se je zdelo, da jih 
hočejo linčati. O vabilu, ki so ga 
prejeli od predsednika Filipinov, je 
manager skupine Epstein dejal, da 
je vest o vabilu prišla šele ob 11.30, 
ko so drugi še spali. »Nisem niti 
vedel, da je kak predsednik Filipi
nov«, je v šali dejal George Har- 
rison.

Pred dnevi se je v našem mestu 
zaključil VII. kongres mednarodne 
organizacije, ki proučuje fitosocio- 
loške pojave v naravi. V posebnem 
oddelku za Vzhodne in Dinarske 
Alpe, združuje organizacija številne 
znanstvenike in strokovnjake iz Ita
lije, Jugoslavije, Avstrije in Švice, 
njenim vsakoletnim kongresom pa 
sledijo kot opazovalci tudi franco
ski znanstveniki.

Za letošnji kongres je organiza
cija izbrala naše mesto, in sicer je 
bil tak kongres prvič v Trstu, med
tem ko bo prihodnji v drugi polo
vici Julija 1967 na Dunaju, in sicer 
so glede na tipičen rastlinski svet 
v tržaški okolici Izbrali za temo 
kongresa Submediteransko rastlin
stvo ter še posebej proučevanje 
Krasa.

Kongresa se je udeležilo večje 
število znanstvenikov ln strokovnja 
kov iz sosedne Jugoslavije, iz Ljub 
ljane (Maks in Tone Vraber z asi 
stenti), Zagreba in Sarajeva. Delu 
kongresa pa sta prisostvovala tudi 
poljski znanstvenik prof. Pavlovski 
in madžarski strokovnjak prof. Soo 
Na kongresu so prebrali okoli 40 
poročil, tukajšnja univerza pa je

organizirala vrsto Izletov v skalni 
svet nad Sesljanom, v dolino Glin
ščice in na Malo goro na Čavnu.

Kakor Je povedal prof. Poudini, 
ki je ob sodelovanju s prof. Mez- 
zeno organiziral ln vodil delo zbra
nih strokovnjakov, so bili ti na 
omenjenih izletih navdušeni nad 
fitosociološkem bogastvu zakrasele 
tržaške okolice. S tega vidika je 
bil najbolj poučen in zanimiv izlet 
na Čaven, kjei se srečujeta popol
noma različni flori, namreč iUro- 
balkanska z juga in alpsko-gorska 
flora s severa. Po mnenju stro
kovnjakov so se v teku tisočletij 
klimatske prilike večkrat menjale: 
v mrzlejšlh razdobjih je alpsko- 
gorska flora prodirala dalje proti 
jugu, v toplejših pa se Je zopet 
morala umikati proti severu. Tu 
ob robu Trnovskega gozda pa sta 
se klimatski fronti srečali in pre
pletali tako, da so danes na Čavnu 
tako predstavniki alpsko-gorske, ka
kor tudi iliro-balkanska vegetacije.

Glede originalne vegetacije, ki je 
pred tisočletji pokrivala tržaški 
Kras, so sl mnenja jugoslovanske 
odnosno ljubljanske in tržaške šole 
dokaj različna. Po mnenju tržaških

strokovnjakov, je nekoč na Krasu 
kraljeval hrast; hrastovi gozdovi so 
zaradi neracionalnega izkoriščanja 
pozneje skoraj popolnoma izginili, 
na njihovem mestu pa se je pojavil 
bor. Z bori pokrite kraške cone so 
po mnenju tržaških učenjakov do
kaz degeneriranih vegetacijskih po
gojev, in najbolj »originalna« Je 
kraška pokrajina tam — kakor na 
primer v Starem Borštu pri Do
bravljah in Ponikvi — kjer uspeva 
hrastov gozd. Po mnenju jugoslo
vanskih strokovnjakov pa je res 
nasprotno, da se je namreč hrast 
le v recentnl dobi udomačil na 
Krasu Glede Starega Boršta pa me
nijo, da je nastal zaradi debele 
plasti rdeče zemlje, ki krije ska
lovje na področju okoli Dobravelj 
in sploh v okolici Komna.

Strokovnjaki so si ogledali tudi 
področja, ki naj bi jih v doglednem 
času proglasili za narodni park in 
primemo zaščitili V ta namen je 
potrebno državno dovoljenje odnos
no ustrezen zakon, za katerega pa 
pravkar pripravljata osnutek trža
ška znanstvenika Poldini in Mezze- 
na. Zakonski predlog se bo v glav
nih potezah držal besedila Vldezo- 
tovega zakona, s katerim je bil

ustanovljen ln zaščiten park Gran 
Paradiso.

Na nekaterih mestih pa se bo 
zakonsko besedilo, ki se bo nana
šalo na ustanovitev kraških parkov, 
razlikovalo od Videzotovega Glede 
razsežnosti parka — ki bo obsegal 
7 ločenih področij — so te v glav
nih obrisih že določene ln tudi pro
jekt na kartah v merilu 1 : 10.000 
je že v glavnem pripravljen. Glede 
omejitev, ki bodo veljale v okviru 
sedmih zaščitenih področij, pa ni 
še znana njihova vsebina in obseg. 
Pravica do paše bo ostala menda 
popolnoma neokrnjena, in sicer za
radi tega, ker hočejo strokovnjaki 
ohraniti na zaščitenih področjih po
vsem »naravne« vegetacijske pogo
je: in paša na Krasu je povsem 
naravna dejavnost, ln Kras takšen, 
kakršen je, tudi zaradi paše. Pri 
izkoriščanju gozdov pa bo menda 
obdobje 12 let, kolikor je treba da
nes čakati za sečnjo novega pri
rastka, primerno podaljšano ali ce
lo podvojeno (24 let). To pa tudi 
ne bo pomenilo hujše omejitve 
posebnih pravic lastnikov kraških 
gozdov, ki že danes skrbneje ka
kor nekoč čuvajo gozdove in jih 
neradi redčijo.

AGRIGENTO, 8. — Salvatore Si- 
racusa, uradnik v nekem kinema
tografu, je ranil s strelom iz pišto
le svojo ljubimko, potem pa se je 
ustrelil. Ona ima 46 let, Slracusa 
pa jih Je Imel že 65. živela sta 
skupaj In preiskovalci so ugotovili, 
da sta se pogosto kregala. Slracu- 
si so šle na živce neprestane zah
teve ženske po denarju.

Pozneje je tudi ženska, ki so jo 
prepeljali v bolnišnico, zaradi ran 
umrla.

TIMAVSKA PAPIRNICA d. d. - TRST
Kapital družbe 8.000.000.000 lir

Obveznice 6,5 odst. — 1960-1975

Plačilo 12. polletnega obroka obresti se bo opravilo od 1. julij* 
1966 dalje ob predložitvi kupona št. 12 pri spodaj navedenih blagaj
nah.

Obveznice 6,5 odst. - 1961-1976

Plačilo 10. polletnega obroka obresti se bo opravilo od 1. Julija 
1966 dalje ob predložitvi kupona št. 10 pri sledečih blagajnah:

v Trstu: URADI DRUŽBE, Ul. Genova št. 8
BANCA COMMERCIA LE ITALIANA 
BANCA NAZIONALE DEL LAVORO 
BANCA D'AMERICA E DTTALIA
BANCO Dl NAPOLI
BANCO Dl ROMA
BANCO Dl SICILIA
CASSA Dl RISPARMIO V TRSTU
CREDITO ITALIANO
ISTITUTO NAZIONALE Dl PREVIDENZA E 
Dl CREDITO DELLE COMUNICAZIONI

v Milanu: CREDITO LOMBARDO, Ul. S. Pietro alTOrto 24

v Benetkah: BANCO AMBROSIAN O, Ul. XXII Maržo 2378

UPRAVNI SVET

TIMAVSKA PAPIRNICA d. d. • TRST
Obveznice 7 odst. — 1959-1974 

TRŽAŠKE ELEKTROTERMIČNE DRUŽBE

Plačilo 14. polletnega obroka obresti se bo opravilo od 1. Julija 
1966 dalje ob predložitvi kupona št. 14 pri spodaj navedenih blagaj
nah.

Obveznice 6,5 odst. - 1962-1977 
TRŽAŠKE ELEKTROTERMIČNE DRUŽBE

Plačilo 9. polletnega obroka obresti se bo opravilo od 1. julija 
1966 dalje ob predložitvi kupona št. 9 pri navedenih blagajnah:

v Trstu: URADI DRUŽBE, Ul. Genova št. 8
BANCA COMMERCIALE ITALIANA 
BANCA NAZIONALE DEL LAVORO 
BANCA D’AMERICA E DTTALIA
BANCO Dl NAPOLI
BANCO Dl ROMA
BANCO Dl SICILIA
CASSA Dl RISPARMIO V TRSTU
CREDITO ITALIANO
ISTITUTO NAZIONALE Dl PREVIDENZA E 
Dl CREDITO DELLE COMUNICAZIONI

v Milanu: CREDITO LOMBARDO) Ul. S. Pietro alFOrto 24

v Benetkah: BANCO AMBROSIAN O, Ul. XXII Maržo 2378
u .............ji.-.- .it,.

UPRAVNI SVET

TIMAVSKA PAPIRNICA d. d. - TRST 
OBVESTILO

Dne 7. junija 1966 so bile izžrebane številke obveznic posojila 
bivše TRŽAŠKE ELEKTROTERMIČNE DRUŽBE d. d. v znesku 
400.000.000 lir po 7 odst. - 1959/ 1974 za izplačilo 1. julija 1966.

Seznam številk Je na vpogled na sedežu družbe v Trstu, Ulica 
Genova 8, kakor tudi pri spodaj navedenih bankah, ki so bile po
oblaščene za izplačilo, in bo tudi objavljen v Uradnem listu Itali
janske republike, List za objave, katerega izid se pripravlja:

v Trstu: BANCA COMMERCIALE ITALIANA
BANCA NAZIONALE DEL LAVORO 
BANCA D’AMERICA E DTTALIA
BANCO Dl NAPOLI
BANCO Dl ROMA
BANCO Dl SICILIA
CASSA Dl RISPARMIO V TRSTU
CREDITO ITALIANO
ISTITUTO NAZIONALE Dl PREVIDENZA E 
Dl CREDITO DELLE COMUNICAZIONI

v Milanu: CREDITO LOMBARDO, Ul. S. Pietro ali'Ort o 24

v Benetkah: BANCO AMBROSIAN O, Ul. XXII Maržo 2378

UPRAVNI SVET

TIMAVSKA PAPIRNICA d. d. - TRST 
OBVESTILO

Dne 3. maja 1966 so bile Iz žrebane številke obveznic posojil« 
1.500.000.000 lir po 6,5 odst. — 1960/1975 za izplačilo L Julija 1966

Seznam številk Je na vpogled na sedežu družbe v Trstu, Ulic« 
Genova 8, kakor tudi pri spodaj navedenih bankah, ki so bile p» 
oblaščene za izplačilo, In bo tudi objavljen v Uradnem listu Itali
janske republike, List za objave, katerega izid se pripravlja:

v Trstu: BANCA COMMERCIALE ITALIANA
BANCA NAZIONALE DEL LAVORO 
BANCA D’AMERICA E DTTALIA
BANCO Dl NAPOLI
BANCO Dl ROMA
BANCO Dl SICILIA
CASSA Dl RISPARMIO V TRSTU
CREDITO ITALIANO
ISTITUTO NAZIONALE Dl PREVIDENZA E 
Dl CREDITO DELLE COMUNICAZIONI

v Milanu: CREDITO LOMBARDO, Ul, S. Pietro all’Orto 91

v Benetkah: BANCO AMBROSIAN O, Ul. XXII Maržo 2378

UPRAVNI SVBT
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RAZVOJNE POTI NEMIRNE INDONEZIJE

Srečanje med tremi
• •generacijami

Zasedanje Ljudskega posvetovalnega kongresa - Opozo
rilo Akcijske fronte indonezijskih študentov - Njihova 
vloga v javnem in političnem življenju - Globok 
politični pomen odnosov med tremi generacijami

DŽAKARTA, julija. — Nedavno 
javno »opozorilo« Akcijske fronte 
indonezijskih študentov (KAM), da 
bo »razpustila začasni Ljudski 
Posvetovalni kongres«, torej naj
višje predstavniško telo v deželi, 
«v kolikor bi njegovo tokratno za
sedanje ne izpolnilo pričakovanj 
ljudstva«, sl tu tolmačijo zelo 
resno.

2e pred začetkom zasedanja je 
Predsednik Sukarho študentom za
gotovil da bo «spoštoval sklepe 
Kongresa«, a tudi poslanci so se 
v teku samega zasedanja trudili, 
da bi študente prepričali o »izpol
nitvi njihovih pričakovanj«. Veči
na poslancev je v teku svojih po
segov vsaj enkrat izrazila tudi 
svoje priznanje »revolucionarni 
generaciji iz leta 1966», katere 
Predstavniki so v posebni loži po
zorno spremljali potek zasedanja.

Fantje in dekleta v rumenih Jo
pičih »indonezijske univerze« so 
enostavno izjavili, da predsedni
škega dekreta o razpustitvi njiho-

,ii"i".""i„iIlllI1(llllIlhl|11|llllil(iiiiiiiii.....

Dojenčki 
na univerzi

Na marburški univerzi, ki sodi 
j “ najstarejše nemške visoke šo- 
e- so pred nedavnim odprli prve 
univerzitetne jasli v Evropi, v 
enem od stanovanjskih poslopij, 
Kl Je bilo urejeno prav v ta na- 
dren, se ustrezno strokovno osebje 
ze ukvarja z osemintridesetimi do
jenčki do tretjega leta starosti. 
Jako se staršem, ki še študirajo, 
nudi možnost, da se brez skrbi 
lahko poglabljajo v svoje delo, s 
čimer jim je omogočeno, da svoj 
Študij pravočasno končajo. V Fran
ciji skušajo zdaj na lyonski uni
verzi slediti marburškemu prime
ru in se prav tako že pripravljajo, 
da odprejo podobne otroške jasli. 
Nedvomno gre za primer, ki M 
8a lahko še marsikje posnemali, 
saJ je mladih študentskih - parov 
povsod na svetu čedalje več.

ve organizacije sploh ne priznava 
jo. Nasprotno temu pa so kot pr 
vi postavili zahtevo, da se zame 
nja in aretira prvi namestnik mi 
nistreskega predsednika ter mini 
ster zunanjih zadev, dr. Suban 
drio. Nadalje so zahtevali tudi re
organizacijo tako prve in druge 
kot tudi tretje vlade, na vladni 
dekret o zvišanju cen bencina pa 
so odgovorili z zavzetjem bencin
skih črpalk v Džakarti, obenem 
pa primorali ministre, da so de
kret razveljavili.

Predsednikova osebna garda, ki 
je v času incidentov okrog pred
sedniške palače v Džakarti ubila 
nekaj »kamijcev«, danes ne obsta
ja več. Danes varujejo palačo pri
padniki rednih enot indonezijske 
armije, s katerimi so «kamijci» 
sodelovali v tako imenovanem de- 
fileju »manifestacije moči«, ko je 
prišlo do prenosa posebnih poob
lastil od predsednika Sukarna na 
generalnega poročnika Suharta. To 
je bilo kot znano, 11. marca le
tos.

Indonezijski študentje izredno 
resno jemljejo svojo «nalogo varo
vanja kurza indonezijske revoluci
je« in »izpolnjevanja ljudskih za
htev«. Ko jih je pred nedavnim 
nek tuji dopisnik vprašal, zakaj 
stalno v skupinah sede pred dvo
rano stadiona «Bung Karno« (ki 
je nedolgo tega bil preimenovan 

«Palačo ljudskih predstavni
kov«), v kateri poteka zasedanje 
Kongresa, so enoglasno odgovorili: 
«Oni tam so poslanci v Kongre
su, mi pa smo — Kongres na uli
ci«. Poleg KAMI so razsodnik v 
vseh spornih političnih dogaja
njih dežele tudi njemu sorodne or
ganizacije KAPI, KAŠI, KAGI, 
KABI, KAVI in KAPSI. Glede na 
to, da uživajo podporo velikega 
števila političnih voditeljev, a tu
di same vojske, določajo te orga
nizacije »naloge« tako vladi kot 
Kongresu, ne štedijo pa tudi s 
kritikami na račun samega pred
sednika Sukarna.

»Generacija 1966» je stopila na

politično prizorišče šele zadnji 
čas, poleg nje pa še od prej ob
stoji »generacija 1945», ki je bila 
izvojevala neodvisnost Indonezije, 
kakor tudi »Generacija 1926», ki 
vanjo sodijo pripadniki gibanja 
nacionalnega preporoda iz obdob
ja kolonialne odvisnosti.

Srečanje med temi tremi gene
racijami ima v današnji Indone
ziji ter spričo vzdušja zelo ostrih 
in kroničnih političnih kriz ne
dvomno zelo globok politični po
men.

B. SAVIČ

Kapetan Murphi Neal Jones je bil, dokler ni bil ujet (odskočil je s padalom iz zadetega letala) od 
pripadnikov sevemovietnamske vojske, poveljnik skupine ameriških bombnikov, ki so bombardirali 
Hanoj. Pred sevemovietnamskimi ljudmi se s sklonjeno glavo in pogledom izpod oči vede kot kak

zakrknjen zločinec

DUBROVNIŠKE POLETNE IGRE

Bogat program 
z majhnimi 
spremem bami

V nedeljo, 10. julija, bo nad Or- 
landovim stebrom ponovno za vi
hrala festivalska zastava. Tega 
dne bodo namreč odprte sedem
najste Dubrovniške poletne igre, v 
teku katerih bo na okrog dvajse
tih naravnih scenah prikazanih 89 
predstav dramskih in glasbenih 
del ter folklornih nastopov.

Objavljen je že bil tudi program 
Dubrovniških poletnih iger. časni
karji pa bodo letos lažje prišli do 
vseh potrebnih informacij. Propa
gandni štab bo letos deloval v no- 
voodprtem klubu Dubrovniških po
letnih iger. Objavljal se bo nada
lje bilten z vsemi ustreznimi in
formacijami, vključno razgovori in 
menja režiserjev, igralcev in festi
valskih gostov.

V teku so še priprave za organi
zacijo mednarodnega sestanka gle
daliških delavcev in kritikov iz 
Jugoslavije in inozemstva. Ta se
stanek je napovedan za 7. avgust. 
Razpravljalo se bo o temi «Teater
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PROBLEM, KI EVROPI ŠE NE DELA PREGLAVIC

Na ameriških cestah letno nad milijon 
zapuščenih avtomobilov
Tri različni načini reševanja problema - Tudi trgovci s 
starim železom se otepajo izrabljenih vozil - Sedaj so jih 
začeli voziti na morje, kjer se jih na lahko znebijo

Kongres na ulici ali poseganje indonezijskih študentov v politično
živ 1 jen je

NEW YORK, julija. — Kadar 
je govora o ameriškem standar
du, se začenjajo nizati podatki, 
ki so za naše pojme včasih ne
sprejemljivi. Čeprav je res, da 
so ZDA velika država, ki šteje 
skoraj 190 milijonov prebivalcev, 
se na vseh področjih pojavljajo 
številke, ki so tako v relativnem 
kot absolutnem smislu — ogrom
ne. V zadnjih dneh je bilo v ti
sku ponovno govora o »novem 
rekordu« v proizvodnji avtomo
bilov, saj bo letošnja proizvod
nja avtomobilov v ZDA prekosi
la vse dosedanje rekbrde. če u- 
poštevamo dejstvo, da pride že 
sedaj v ZDA po eno vozilo na 
manj kot tri prebivalce in da se 
bo število vozil v doglednem 
času še krepko povečalo, ni nič 
čudnega, če imajo v ZDA svoje
vrsten problem in sicer, kako 
odstranjevati s cest in ulic avto
mobile, ki so jih njihovi lastni
ki tu pustili, ker jih pač kot 
že izrabljene ne marajo ali ne 
morejo spraviti na »pokopališče 
starih vozil«.

Sicer so se ponekod tudi v Ev
ropi začeli ubadati s problemom 
zapuščenih avtomobilov, vendar 
je to na «stari celini« kaj neznat
no vprašanje, neprimerno manj 
pomembno kot v ZDA. Pred ne
davnim je newyorški dnevnik «Ti
mes« napravil temeljito anketo o 
teh avtomobilih samo v New 
Yorku. Newyorški list je ugoto
vil, da zapustijo lastniki avtomo
bilov na newyorških ulicah vsa
ko noč najmanj 110 svojih ne
rabnih vozil in da se ta številka 
v zadnjih časih neprestano in 
naglo veča.

Povprečen človek z evropsko 
miselnostjo se bo vprašal, kako 
je to možno. Glede tega sta kar 
dve vprašanji: eno vprašanje se 
tiče tako imenovanih pravil eko-

Radio Trst A
7.00 Koledar; 7.30 Jutranja glas- 

,.a' 11-30 Šopek slovenskih pesmi; 
J1.45 Vokalni ansambli; 12.15 To
ne Penko: «Morske zvezde«; 12.30 

vsakogar nekaj; 13.30 Pesmi 
za poletje; 14.45 Parada orkestrov; 
J5.30 Zbor »Jacobus Gallus« iz Tr
sta; 16.00 «Volan»; 16.30 Franc Je
za: »Dekle na oglas«; 17.00 B. 
Smetana: Blanik, simfonična pes
nitev; 17.20 Klavirski duo Ferran- 
te-Teicker; 17.30 Razkuštrane pes
nil; 18.15 Umetnost in prireditve;
18.30 Panorama ameriške folklo
re; 18.45 Glasbeni vrtiljak; 19.15 
Počitniška srečanja; 19.30 Zabav
ni ansambli; 20.00 Šport; 20.35 
leden v Italiji; 20.45 Osebnosti v 
Jazzu: Louis Armstrong; 21.00 J. 
Jurčič: Deseti brat: «Marjan je 
ljubosumen«; 21.40 Operetne me- 
lodije; 22.15 Pesem in ples.

Koper
7.15 Glasba za dobro jutro; 8.00 

Prenos RL; 8.15 Jutranja glasba;
9.00 Popevke; 9.30 Pod senčnikom;
10.15 Plošče; 10.30 Celentanov elan;
10.45 Nove plošče; 11.00 Pisan 
Rlasbeni spored; 11.30 Današnji 
Pevci; 11.45 Plošče tedna; 12.00 in
18.00 Glasba po željah; 13.50 Slav
ni dueti; 14.40 Za prijetno razpo
loženje; 15.00 Popevke; 16.00 Za
bavna glasba; 16.45 Pojeta Slav
ko Perovič in Elda Viler; 17.15 
Izbrali ste; 18.00 Iz opernega sve
te' 18.45 Jazz; 19.00 Prenos RL;
20.00 šnort,; 20.30 Prenos RL; 23.15 
m 23 35 Plesna glasba.

Nacionalni program
8.30 Jutranja glasba; 8.45 Nea

peljske pesmi; 9.30 Martinujeve 
skladbe; 10.05 Popevke; 10.30 O-
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perni baleti in plesi; 11.30 Jazz;
11.45 Glasbeni spored; 13.30 So
botne radijske kronike; 14.30 Pes
mi leta; 15.15 Bachove kantate;
16.15 Detektivski kvizi; 17.25 Iz
žrebanje loterije; 17.30 Oddaja za 
bolnike; 18.10 Pisan spored; 20.25 
A. Shar - A. Micozzi: »Gampione 
di pianoforte«; 21.05 Grška lahka 
glasba; 21.30 Kabarejski spored;
22.00 Zvočni trak.

II. program
7.35 Jutranja glasba; 8.30 Mali 

koncert, 9.00 Poje Enzo Guarini;
9.40 Nove ital. pesmi; 10.00 Schu
bertova simfonija štev. 8; 10.35, 
»Ventiguattro in gara« — nove 
pesmi; 11.35 Vesela glasba; 12.00 
Orkestri; 12.20 Operna glasba;
12.45 Turistična oddaja; 14.05 Pev
ci; 15.15 Najnovejše plošče; 15.35 
Ital. folklorna glasba; 16.00 Rap
sodija: 17.35 Izžrebanje loterije;
17.40 Plošče za najmlajše; 18.35 
Glasbenik Vittorio Mascheroni; 
18.50 Vaši izbranci; 19.50 Tour de 
France; 20.10 Lahka glasba in 
pesmi brez besed; 21.00 Cantagiro 
— zaključni večer

III. program
18.30 Kelemen in Stockhausen;

19.00 Severnoameriška kultura;
19.15 Vsakovečerni koncert; 20.50 
Revija revij; 21,20 Pesnik Massi- 
mn Ferretti; 21 30 Simfonični kon
cert.

Slovenijo
7.00 Jutranji dnevnik; 7.30 Na

potki za turiste; 9.05 Glasbena ma
tineja, 10.00 Počitniško popotova
nje — L. Suhadolčan: Mali in ve
liki kapitan; 10.15 Počitniški po
zdravi; 10.30 Vedri zvoki; 11.15

Operni koncert; 12.00 Turistični 
potki; 12.15 Nimaš prednosti!;
13.05 Dve orkestralni partituri A. 
Lajovica; 13.30 Kmetijski nasveti;
13.40 Zadovoljni Kranjci in Bene
ški fantje; 14.30 Priporočajo 
vam...; 15.05 lz solističnih in an
sambelskih del Darijana Božiča; 
15.35 Naši poslušalci čestitajo; 
16.30 Jug. pesmi in plesi; 17.00 
Vsak dan za vas; 18.05 Gremo v 
kino; 18.35 Iz filmov in glasbenih 
revij; 19.00 Aktualnosti doma in 
po svetu; 19.15 Novo v zabavni 
glasbi; 19.50 S knjižnega trga;
20.05 Glasbene razglednice; 2100 
Lažja orkestralna glasba; 21.30 
Radijska igra — A. Marodič: Sa
boterji; 22.04 Večerni akordi: 23.10 
Oddaja za izseljence; 24.05 Zaple
šite z nami.

Ital. televizija
18.15 Spored za najmiajše; 19.10 

Teden dni v parlamentu; 19.50 
Športne vesti in kronike; 20.30 
Dnevnik; 21.00 «Cantagiro» — za
ključni večer v Fonti di Fiuggi; 
23.00 Dnevnik.

II. kanal
21.00 Dnevnik; 21.15 «11 principe 

e il po vero«; 22.00 Izbrane strani 
Rossinijevih skladb; 22.30 Italijan
sko prvenstvo v lahki atletiki.

Jug. televizijo
19.35 Poročila; 18.40 Modra sko

delica — sovjetski otroški film;
19.40 Ena : 1 — glasbena oddaja; 
20 25 Vsako soboto; 20.40 Cikcak; 
20.45 TV obzornik; 21.00 TV dnev
nik; 21.30 Boj za obstanek — se
rijski film; 22.00 Humoreska iz 
cikla Galski petelin; 23.00 Svetnik 
— serijski film; 23.50 Zadnja po
ročila.

nomskega računa. Ce v Evropi 
nekomu šine v glavo misel, da se 
znebi starega vozila, ga bo na 
vsak način skušal prodati in to 
ali kot vozilo, ki je še za rabo, 
ali pa vsaj za staro železo. Drugi 
moment pa je moment državljan
ske discipline. Ce nekdo pusti 
vozilo nekje na ulici, bo prej ali 
slej dobil poziv in nalog, da vo
zilo odstrani. Poslednji moment 
bi pravzaprav veljal tudi za ZDA, 
kot bi deloma veljal za ZDA tu
di prvi moment, toda ameriški 
vozač se ne bo veliko mujal za 
odstranitev vozila s ceste odnos
no ulice, ker bo raje plačal ne
znatno globo zaradi neupraviče
ne zasedbe prostora. Kar pa za
deva pravilo ekonomskega raču
na, se mu pa res ne izplača pla
čati prevoz do kakega »pokopa
lišča starih vozil«, ko pa za iz
rabljeno vozilo dobi le par dolar
jev, na vsak način veliko manj 
kot bi znašali prevozni stroški.

Ob takšnem stanju je razumlji
vo stališče, ki ga je zavzel new- 
yorški župan, ki se ni obrnil na 
občane s pozivom, naj se držijo 
določenih predpisov, pač pa je 
blag način pozval po radiu, tele
viziji in po časopisih meščane 
New Yorka, naj bodo toliko 
vljudni, toliko disciplinirani, da 
v primeru, ko se hočejo znebiti 
svojega izrabljenega vozila, spo
ročijo določeni mestni ustanovi, 
ki jim bo brezplačno napravila 
uslugo, da bo spravila njihovo 
izrabljeno vozilo tja, kamor spa
da.

Ce je tako v New Yorku, ni 
nič boljše v Chicagu, kjer ta pro
blem zavzema že dramatične ob
like. V zadnjih petih letih so vo
zači pustili na ulicah tega veli
kega mesta že 21.000 vozil in če
prav je mestna služba dokupila 
prejšnjim dnem še 34 novih 
transportnih vozil za odstranje
vanje zapuščenih izrabljenih avto
mobilov, ne more sproti odstra
njevati z ulic vseh zapuščenih 
vozil.

Pri tem pa so v Chicagu ven
darle ugotovili med meščani ne
koliko več dobre volje, saj se 
vsak dan okoli 125 oseb po tele
fonu ali kakor koli oglasi ustrez
ni mestni službi in sporoči, kje 
so pustili svoje vozilo, ki naj ga 
mestna služba odpelje. Hkrati pa 
je mogla mestna služba za od
stranjevanje izrabljenih vozil na 
tak način priti tudi do določene
ga zaslužka, saj se s sistematič
nim delom zaslužila nad milijon 
dolarjev.

V Los Angelesu pa mestne ob
lasti niso bile tako popustljive 
kot v Chicagu ali New Yorku. Tu 
nastopa mestna policija, ki od
pelje zapuščeno vozilo v najmanj 
treh dneh, če ga lastnik ni pre
maknil z javnega parkirnega me
sta. Seveda pride v tem prime
ru tudi do «neljubih pomot«, ko 
policija odpelje vozilo, ki ga last
nik še ne namerava zavreči. Ta
ko se je na primer samo v lan
skem letu oglasilo zelo veliko 
lastnikov vozil, ki jih je policija 
že odpeljala v staro železo in so 
zahtevali vrnitev vozil. Baje se je 
oglasilo kar 40 odstotkov lastni
kov «zapuščenih« vozil. Sicer pa 
si tudi v Los Angelesu policija 
pomaga pri kritju stroškov s tem, 
da stara vozila prodaja kot staro 
železo.

Navedli smo doslej primere lz 
treh mest, kjer rešujejo ta pro
blem na tri različne načine. Da 
pa je problem aktualen, doka
zuje dejstvo, da se je te zadeve 
lotil celo neki senator, ki je pro
blem proučil nekoliko bolj teme
ljito in ki je prišel do zaključka, 
da je v ZDA danes okoli 40 mi

lijonov avtomobilov, ki so že več 
ali manj izrabljeni in ki bodo v 
doglednem času — ostali na ce
sti, v kolikor se problem odstra
njevanja zapuščenih vozil ne bo 
premerneje rešil. Eno rešitev je 
predlagal kar sam. Rešitev naj 
bi bila v tem, da bi se vsak last
nik vozila moral že ob nakupu 
obvezati, da bo poskrbel za »po
greb« svojega vozila, ko bo to 
izrabljeno, ko bo odpovedalo. 
Pravzaprav najde ameriški sena
tor rešitev tudi v tem, da pred
laga, naj bi kupec novega vozila 
plačal posebno takso, ki bi se 
stekala V določen sklad, iz kate
rega bi krili stroške za odstra
njevanje zapuščenih vozil na ame
riških cestah in ulicah.

Da problem ni malenkosten, 
nam povesta še naslednja dva po
datka: Vsako leto pride na ame
riške ceste okoli 8 milijonov no
vih vozil, kl so v pretežni večini 
domače izdelave, veliko pa jih je 
tudi iz uvoza. Nekoliko manjše 
število vozil pa se vsako leto iz
loči iz prometa. Pretežna večina 
teh vozil gre v staro železo, toda 
nad milijon avtomobilov pustijo 
lastniki kar na ulici odnosno na 
r ;ti, celo ob avtomobilskih ce
stah z ustreznim ogražanjem 
prometa. V zadnjem času pa so 
se tudi kupci avtomobilov kot 
starega železa začeli otepati iz
rabljenih vozil in nekomu je pri
šla na misel nova rešitev: na ve
likanske splave naložijo več de
setin starih vozil, jih odeljelo na 
široko morje in jih tu zmečejo 
kar v morje.

Amerika je pač Amerika.
M. D.

Američani so na Aljaski 
namestili nov radar
Gre za peto izmed velikanskih naprav, ki morejo ugo

toviti komaj 40 cm velik predmet na razdaljo 4000km

CLEAR (Aljaska), 8. — Na tu
kajšnjem oporišču so namestili 
novo velikansko radarsko na
pravo, ki more na nebesnem 
svodu zaslediti komaj 40 cm dolg 
predmet na razdalji 4000 km. 
Nekako logično je, da je nova 
radarska naprava usmerjena pro
ti vzhodu, točneje proti Aziji.

O namestitvi novega radarja 
je sporočilo poveljstvo ameriške
ga vojnega letalstva, ki je hkra
ti dodalo, da spada* nova radar
ska naprava v »sistem za ugo
tavljanje balističnih izstrelkov« 
in «za obrambo ZDA in njiho
vih zaveznikov pred morebitnim 
nepredvidenim napadom«.

Velikanska radarska naprava, 
ki so jo namestili v Clearu na 
Aljaski, spada med pet naprav, 
kakršne so doslej namestili eno 
v Thuli na Groenlandiji, tri pa 
v Glyngdales Mooru na Angleš
kem.

Nova radarska naprava tehta 
v celoti 185 ton. Po svojem vi
dezu je podobna velikanski žogi 
za golf. Kako je naprava velika, 
nam pove dejstvo, da je viso
ka kot šestnadstropna hiša in da 
ima premer 42 m. Seveda so 
temu ustrezno visoki tudi stroš
ki: nova naprava je stala 19 mi
lijonov dolarjev.

Rekli smo že, da more novi 
radar zaslediti na nebesnem svo
du 40 cm velik predmet na raz
dalji 4000 km. To pa še ni vse. 
2e v nekaj sekundah more s

pomočjo elektronskih merilnih 
naprav odkriti izstrelišče neke
ga balističnega izstrelka, ugoto
viti njegovo pot, določiti cilj, 
kamor bo Izstrelek padel, in tu
di trenutek, ko se bo na cilju 
razpočil.

Radarska naprava nadalje av
tomatično posreduje vse te po
datke ameriškemu vojnemu mi- 
mstrstvu, tore?«.’ Pentagon,., na
dalje letalskemu strateškemu 
centru 'N| Omahi - v Nebraski,, 
vrhovnemu poveljstvu severno
ameriškega obrambnega letalstva 
v Coloradu Sprmgsu ter, končno, 
še poveljstvu britanskih letal
skih sil.

Čeprav je ameriško letalsko 
poveljstvo dalo vse te podatke, 
ni povedalo, če ie in kdaj je 
nova radarska naprava zučela 
delovati.

Med drugim se dolgogrivi angleški mladeniči zabavajo tudi tako, da 
se kar sredi najprometnejše ulice poženejo v razbrzdan ples, pri 
čemer so vsi avtomobili primorani ustaviti se in počakati, dokler 

si svoje strasti ne potešijo

Ukraden 
in že najden 
Morandi
BENETKE, 8. — Sinoči, tik 

preden so zaprli prostore, je iz 
osrednjega paviljona beneškega 
bienala izginila slika italijanske
ga slikarja Morandija z naslo
vom «Mrtva priroda«. Ker gre 
za delo slavnega slikarja, se 
njena vrednost ceni na 12 milijo
nov lir. Vendar pa se je tat, ki 
je sliko ukradel, kmalu premi
slil, ker so sliko, pa čeprav brez 
okvirja, našli ob nekem zidu.

Kakih deset minut pred zaprt
jem razstavnih prostorov so bili 
v paviljonu »Italia« le trije obi
skovalci: neki moški in dve 
ženski. Ko so ti odšli, je čuvaj 
za njimi zaprl vrata, ni pa bil 
prej opazil, da je s stene izginila 
slika, pač pa je šele sedaj opazil 
pri nekem zidu obstrani vhoda 
nekaj na tleh. Pobral je pred
met in ugotovil, da gre za Mo- 
randijevo sliko. Takoj je o tem 
obvestil policijo, ki se je pogna
la na delo.

Kaže, da je tat sliko ukradel, 
jo snel iz okvira in jo skril 
pod jopič. Nadalje domnevajo, 
da se je nato ustrašil, da bi ga 
odkrili ker gre. vendar za zelo 
dragoceno delo in da je zato 
sliko odvrgel. Dejansko gre za 
komaj 20 krat 30 cm veliko sli
ko, ki pa je vredna 12 milijonov 
lir. Slika je torej rešena, niso 
je pa več vrnili na njeno me
sto, pač pa so pomnožili stražo, 
ker so ugotovili, da je iz tega 
paviljona kaj lahko ukrasti kako 
delo.

na odprtem«. Sestanek organizira
jo Jugoslovanski nacionalni inšti
tut ITI, Združenje dramskih av
torjev, oddelek za sodobno književ
nost jugoslovanske Akademije zna
nosti in umetnosti ter ustanova 
»Dubrovniških poletnih Iger«.

Letošnji festivalski program je 
zelo pester. V dramskem reper
toarju sta predvideni dve premieri. 
Narodno gledališče iz Dubrovnika 
bo na Lovrjencu prikazalo Molie- 
rovega »Don Juana« v režiji Koste 
Spajiča. Delo je namreč v pretekli 
gledališki sezoni v Dubrovniku do
živelo velik uspeh. Druga premier
ska predstava pa bo «Zalemajski 
sodnik« španskega pisca Caldero- 
na de la Barce. To delo bodo po 
osvoboditvi prvič predvajali. Pre
vedel ga je Nikola Miličevič, reži
ral pa ga bo Dino Radojevič. Poleg 
omenjenih dveh premier bodo na 
Lovrjencu predvajali tudi «Otel!a». 
S ponovitvijo «Dunda Maroje«, 
«Skupa» in »Dubrovačke trilogije« 
ter s premierskimi predstavami, 
vključno s Shakespearovim »Otel- 
lom«, bo časovno in kvalitetno po
vsem zaokroženo gledališko obdob
je, ki se začenja z Držičem in v 
določenem smislu zaključuje z Voj
novičem.

V glasbenem repertoarju pa za
vzema najvidnejše mesto klasična 
glasba. Občinstvu se bodo to pot 
predstavili najboljši ansambli ta
ko iz Jugoslavije kot tudi iz drugih 
dežel sveta. Zagrebška Filharmo
nija bo v določenem smislu nasto
pila kot nekakšen gostitelj. Nasto
pila bo ob otvoritvi, poleg tega pa 
bo imela še 8 nastopov. Prvoraz
redni dogodek bosta predstavljala 
dva oratorija: Mozartov in Mon
teverdijev «Vespro della Beata Ver- 
gine«. Dirigirala bosta Milan Hor
vat in Lovro Matačič. Nastopil bo 
tudi zbor RTV Zagreb.

Beograjska Filharmonija bo » 
zborom Doma JLA ter otroškim 
zborom RTV Beograd 16. avgusta 
izvajala Brittenov «Vojni requiem». 
Dirigiral bo Zivojin Zdravkov.č. 
Nastopil bo tudi orkester »Cinci- 
natl« iz ZDA. Od komornih sku
pin je treba še posebej omeniti 
nastop Janigrovih Zagrebških so
listov, kakor tudi nastop Zagreb
škega kvarteta. Nadalje bodo na
stopili češki nonet, klavirski duo 
iz Milana, vokalni oktet lz Rima. 
trio iz New Yorka, beograjski pi
halni kvintet in Slovenski vokal
ni oktet. Sodeč po rezerviranih 
vstopnicah, je med solisti vzbudil 
največje zanimanje nastop znane
ga sovjetskega violinista Leonida 
Kogana. Tu so še folklorni an
sambli »Lado«, «Kolo» in «Tanec», 
ki so vsako leto vzbudili še prav 
posebno zanimanje med inozem
sko publiko.

Prišlo je tudi do nekaterih spre
memb. Namesto glasbenega an
sambla »Pro mušica Antlqua» bo 
nastopil «Trio d! Trieste«. Tudi do 
predvidenega gostovanja poljskih 
dramskih umetnikov z »življenjem 
Josipovim« ne bo prišlo. Do manj
ših sprememb je prišlo tudi v po
gledu solistov.

Za televizijski prenos prireditev 
je imel biti podpisan sporazum z 
RTV Zagreb. Prišlo pa je do ne
katerih težkoč v zvezi z oddajo 
dramskih predstav, tako da je Stu- 
dio Zagreb ponudil, da bo prena
šal samo glasbeni program od 16 
avgusta do konca festivala. Nepo
srednih televizijskih oddaj bi skup- 
no imelo biti pet.
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OVEN (od 21.3. do 20.4.) Bodite
nepopustljivi do vseh, ki ne oprav
ljajo svojih dolžnosti. V svojih oce
nah ljudi se ne opirajte samo na 
svoja čustva.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Vaši ko
legi gledajo z dokajšnjo zavistjo 
na uspehe, ki ste jih bili dosegli. 
Skušajte z mirnimi sredstvi odpra
viti spor, do katerega je prišlo v 
družini.

DVOJČKA (od 21.5 do 21.6.) Pre
den se lotite kakega podviga, si za
gotovite potrebno podporo. Skušaj
te se čimprej sprijazniti z novim 
okoljem.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Pohitite 
nakupom določenega blaga, ka

terega cena se stalno dviga. Nihče 
vam ne more prepovedati, da bi 
vedno povsod povedali svoje mne-

HOROSKOP
LEV (od 23.7. do 22.8.) Ne sledite 

potem, po katerih hodijo že drugi. 
Pokažite več razumevanja do ljub
ljene osebe

DEVICA (od 23.8. do 22.9,) Ne 
izgubite poguma, če vam vse ne 
gre z lahkoto izpod rok. Popolno 
soglasje v družini.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
Ne sprejemajte novih odgovornosti, 
ker jih imate že tako preveč. Bo
dite bolj previdni do oseb, ki jih 
komaj poznate.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.)

Danes ni priporočljivo nobeno fi
nančno tveganje Imenitno se boste 
zabavali v družbi z nekim tujcem.

STRELEC (od 22.11. do 20.12.) 
Utegnili bi imeti izredno srečo v 
igri. Otresite se svojega manjvred
nostnega občutka.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Sklenili boste neko finančno zavez
ništvo, ki bo za vas zelo ugodno. 
Vaše zakonske vezi naj bi bile bolj 
elastične, torej tudi bolj trajne.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Vsa
ko odvečno tveganje ni priporočlji
vo. že ena sama iskra simpatije 
lahko zaneti ogromen požar lju
bezni.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Prišlo 
bo do zanimivega sporazuma z vče
rajšnjimi tekmeci. Nikomur ne po
lagajte računov o svojem delu.

IZ UMETNOSTNIH GALERIJ

Sodobno 
slikarstvo 
v «Torbandena»
Zgoščen, a kakovostno dober 

pregled dela italijanske umetnosti, 
ki naj st ga ogleda vsak, ki ga za
nima sodobno slikarstvo, nam po
daja galerija Torbandena s svojo

lazstciF0 pred Poletnim počitkom. Tu vidimo namreč nekaj 
prav značilnih ustvaritev nekaterih 
začetnikov in nadaljevalcev napred
no dojete oblikovnosti. Predvsem 
izstopa tu Giorgio De Chirico. oče 
metafizičnega slikarstva, z znano 
varianto olja s spomenikom sredi 
trga obdanega z arkadami, ki se 
perspektivno izgubljajo v puščobo 
obzorja v kot izumrli pokrajini 
lz podobe enako puste ulice hiš 
brez oken, za katerimi cveto man
deljni, resda veje Rosaievo razpo- 
loterije, predstavlja pa se mm 
bolj kot poizkusni vzorec njegove 
ustvarjalnosti. Neposredno pristne.
7? sf- naV} tu v obeh oljih predstavlja Guidi Virgilio, čeprav je 
njuna tematika doprsno naslikane 
žene z od luči in sence navpično 
razpolovljenim obrazom tudi tu že 
standardno obrabljena zaradi mno
gih podobnih podob. Je pa to po
jav umetnosti naše nemirne dobe 
ko vsakdo Zeli imeti čimbolj zna
čilno delo kakega vidnejšega u- 
metnika, kar naj bi se videlo ze 
koj na prvi pogled. Taki sta po 
barvi m zasnovi tudi obe De pu 
stsovt olji Zanimivejše je platno 
Lucia Fontane, letošnjega nagra- 
,Snca/.za italijansko slikarstvo9na 
beneškem bienalu. Je še iz koz
mičnih zasnov leta '57; kaže pa 
ze proslule luknje, predhodnice 
razparanih platem Prav dober % 
Sassu v olju zdolgočasenih žena 
v kavarni. Rahlo, bolj tipajoče na
kazane Benetke Umberta Lilloniia 
ga predstavljajo tu pristno nepo- 
tvorjenega. Zaradi redkosti je za
nimivo večje Cassinarijevo tiho
žitje ki sicer raje slika ženske g 
značilno razlitostjo razkosane barv
ne površine, kakršno vidimo tu » 
manjši sliki. Kdor išče še zelo ti- 
gurativno delo Cantatorija na tu 
najde v uspeli sliki črnolaske umir- 
jenih barv, ki pa se razkriče v de
lu V edove. Sicer monstruozni Vac- 
chi, je pa tu v sliki iz 59. leta še 
zelo sprejemljiv. Tem več ali mani 
slavnim imenom se pridružujeta 
v slikah malega obsega Žigama in 
pa Edoardo Devetta z več olji 
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Vreme včeraj: najvišja temperatu
ra 26.8, najnižja 16.9. ob 19. url 25; 
vlaga 55 odst., zračni tlak 1014.6 
raste, veter 2 km zahodnik, nebo 
Jasno, morje mirno, temperatura 
morja 24.2 stopinje. Tržaški dnevnik Danes, SOBOTA, 9. julija

Veronika
Sonce vzide ob 5.25 in zatone ob 
19.55. Dolžina dneva 14.30. Luna 
vzlide ob 0.29 im zatone ob 11.49

Jutri, NEDELJA, 10, Julija
Ljubica

Tržaški sindikalisti na razgovoru s podpredsednikom vlade

Nenni je priznal upravičenost borbe 
Tržačanov za ladjedelnico Sv. Marka
Sindikalnim predstavnikom je Nenni zagotovil, da bo vprašanje Sv. Marka 
čimprej predložil v razpravo ministrskemu svetu - Na tržaško gospo
darstvo je treba gledati predvsem iz političnega in socialnega vidika

oimpreij zavzela stališče, ki naj po
miri tržaško prebivalstvo.

Danes ob 20.30 na Trgu sv. Antona

Manifestacija za mir 
in svobodo Vietnama

biloDanes, 9. julija, kakor je 
napovedano, bo z začetkom ob 20.30 
velika manifestacija za mir in svo
bodo Vietnama, ki jo organizira de
želni odbor za mir in svobodo 
Vietnama. Pobudo so dali odbori 
za mir iz vse dežele. Organizacij
ski odbor je poskrbel za prevoz

z avtobusi, tako da se bodo lahko 
vsi udeležili manifestacije. Manife- 
stanti se bodo zbrali ob 20.30 na 
Trgu sv. Antona, ob 21.15 pa bo 
povorka odšla na Trg Garibaldi, 
kjer bodo prečitali proglas.

Deželni odbor za mir in svobo
do Vietnama prejema nadaljne pri
stanke za manifestacijo. Med dru
gimi so take prijave poslali še: 
prof. Giuseppe Petronio, profesor 
na tržaški univerzi, prof. Paolo 
Bozzi, prof. na univerzi v Padovi, 
prof. Stelio Zeppi, profesor na 
tržaški univerzi, prof. Teodoro Sa
la, profesor na tržaški univerzi, 
Slovensko - kulturna gospodarska 
zveza, Dijaški dom, itd.

SEJA DEŽELNEGA SVETA

Soglasno sprejet zakon, ki določa 
pomoč pri prometnih nesrečah

Deželna uprava bo nakazala 150 milijonov lir letno raznim zdravstvenim ustanovam za 
organizacijo cestne zdravstvene službe - Odobren zakon za raziskave vodnih virov v deželi

Iz Rima smo sinoči prejeli sle
deče skupno poročilo predstavni
kov treh tržaških sindikalnih or
ganizacij : Podpredsednik vlade
Pietro Nenni je danes sprejel v 
palači Chigi delegacijo tržaških 
sindikalistov. Delegacijo so sestav
ljali dr. Novelli za CISL, dr. Fa- 
bricci in Lovero za Delavsko zbor
nico ter Gerli in Burlo za Novo 
delavsko zbornico.

Sindikalni predstavniki so obraz- 
ložili podpredsedniku vlade Nen- 
niju veliko zaskrbljenost delavcev 
in vsega prebivalstva zaradi hu
dih posledic, ki bi nastale, če bi 
uveljavili načrt IRI o preureditvi 
in združitvi ladjedelske industri
je, ki bi povzročila v Trstu uki
nitev podjetja CRDA, zaporo lad
jedelnice Sv. Marka, zmanjšanje 
števila zaposlenih in hkrati manj
šo težo in prisotnost državnih u- 
deležb. Poleg tega so poudarili, 
da bi bil tržaški gospodarski u- 
stroj, ki se naslanja predvsem na 
pristaniške in ladjedelske dejav
nosti, budo prizadet, če bi z ome
njenimi ukrepi spremenili njego
vo sestavo.

V tem smislu je treba tolmačiti 
odpor sindikatov in vseh tržaških 
gospodarskih kategorij, ki stremi 
za tem, da se ohranita pri življe
nju ladjedelnica Sv. Marka in pod
jetje CRDA in da se z njima tu
di zavarujejo koristi tržaškega in 
deželnega gospodarstva.

Podpredsednik ministrskega sve
ta je takoj izjavil, da so mu po
polnoma znana tržaška vprašanja 
in da mu je še posebno znano 
vprašanje Sv. Marka, ki imajo iz
ven predlogov IRI svoje posebne 
Značilnosti, tako zaradi položaja 
mesta, kakor tudi zaradi velikih 
žrtev, ki jih Trst prenaša in ki 
jih je treba torej pojmovati kot 
vsedržavno politično dejstvo. Po
tem ko je podpredsednik Nenni 
priznal upravičenost nakazanih 
mu argumentov, je poudaril, da 
je o teh vprašanjih že obvestil 
svoje vladne kolege in se je ob
vezal, da bo na osnovi današnjega 
sestanka čimprej predočil mini
strskemu svetu potrebo, da se po
novno proučijo vsa vprašanja, ki 
zadevajo celotno tržaško gospodar
stvo. ©lede teh vprašanj, je de
jal Nenni, ni mogoče upoštevati 
samo gospodarskih in tehničnih 
razlogov, marveč je treba na to 
gledati predvsem iz političnega in 
socialnega vidika.

Predstavniki tržaških sindikal
nih organizacij so se Nenniju za
hvalili za njegovo Izkazano občut
ljivost in za prevzeto obveznost, 
ter so izrazili željo, da bi vlada
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Očitki opozicije županu in delegaciji 
zaradi popustljivosti glede Sv. Marka

Zavrnjene resolucije o nezaupnici županu - Besedni spo
padi - Komisija za regulacijski načrt zaključila svoje delo

Predstavniki SKGZ včeraj 
pri dr. Molinariju in odv. Gerinu
Razpravljali so o ustanovitvi strokovnih zavodov 
in o splošnih vprašanjih slovenskega šolstva
Namestnik komisarja dr. Vincen- 

zo Mollnari je včeraj dopoldne spre
jel predstavnika Slovenske kultur
no gospodarske zveze predsednika 
Borisa Raceta in tajnika komisije 
za šolska vprašanja prof. Jožeta 
Umka v zvezi z resolucijami, ki jih 
je sprejel izvršni odbor Zveze o šol
skih vprašanjih. Razgovor se je na
našal prvenstveno na potrebo slo
venskega prebivalstva in tržaškega 
področja na splošno, da se ustano
ve ustrezne strokovne šole s sloven
skim učnim jezikom. Razpravljali 
so tudi o drugih perečih vprašanjih 
slovenske šole.

Dr. Vincenzo Mollnari je zagoto
vil predstavnikoma SKGZ svoje za
nimanje, zaradi Česar bo v kratkem 
prišlo do ponovnega razgovora.

Tajnik mešanega italijansko-jugo- 
slovanskega odbora za izvajanje lon
donskega sporazuma odv. Guido Ge- 
rin pa je sinoči sprejel predstavni
ka Slovenske kulturno gospodarske 
zveze tajnika Boga Samso in tajni-

Deželni svet je včeraj soglasno 
odobril zakon, ki določa podpore 
za razvoj službe za pomoč pri 
prometnih nesrečah v deželi. Za
kon določa, da je deželna uprava 
pooblaščena dati pobude za raz
voj te pomoči, ter da lahko v te 
namene določi denarne podpore 
bolnišnicam, Rdečemu križu in dru
gim javnim ustanovam, ki vršijo 
to službo. Na osnovi zakona bo 
deželna uprava podpisala zadevne 
konvencije z zdravstvenimi ustano
vami. Pomoč na cestah bo morala 
biti stalna in bodo morale imeti 
zdravstvene ustanove na razpolago 
rešilne avtomobile, ustrezno oprem
ljene z zdravstvenimi napravami. V 
rešilnih avtomobilih bodo morali 
biti zdravnik in pomožno zdravstve
no osebje, da bo lahko pomoč po
nesrečencem najbolj učinkovita.

Poleg tega zakon določa 150 mi
lijonov lir podpor letno za finanč
na leta 1966, 1967 in 1968.

pombe predvsem v pogledu uredit
ve te službe in so zahtevali od od
bora jamstva, da bo služba, s pod
poro deželne uprave, resnično učin
kovita in koristna.

Že ob obrazložitvi zakona je po
ročevalec socialdemokrat Renato 
Bertoli poudaril, da se število pro
metnih nesreč veča vzporedno z 
razvojem v državi in da se vzporedno 
z večanjem števila nesreč veča tudi 
število smrtnih žrtev. Potem ko je 
navedel nekaj podatkov o promet
nih nesrečah po svetu in o smrtnih 
žrtvah leta 1964, ko je na cestah 
umrlo skupno 68.510 oseb, je pou
daril, da je danes na cestah toli
ko mrtvih, kolikor bi jih zahtevala 
povprečna vojna v enem letu. Za
to, je poudaril poročevalec, imajo 
danes javne ustanove dolžnost, da 
sprejmejo ustrezne ukrepe. V tem 
smislu je deželna uprava sestavila 
zakonski osnutek.

Odbornik za zdravstvo in higieno 
Nardini, pa je ob zaključku raz
prave poudaril, da pomen zakona 
'hi samo v tem, da se pomaga po
nesrečencu na cesti, ampak tudi, 
da se mu da na kraju nesreče vsa 
potrebna zdravniška pomoč. V zve- 

, zi s pripombami, ki jih je dal ko- 
tovalci so sicer izrazili razne pri- i munistični svetovalec Bergomas

Med razpravo, v katero so po
segli predstavniki"*vseh »kupih, 3e 
bila poudarjena korfstnrtst te po
bude deželne uprave, saj se pro
metne nesreče množijo,, ,iz leta v 
leto ih zahtevajo vedno večje šte
vilo človeških žrtev. Nekateri sve-

Sinočnja seja občinskega sveta 
Je trajala neprekinjeno pet ur ter 
je potekla v živahnem vzdušju. 
Prvi del zasedanja se je nanašal 
na redno upravno poslovanje, ko 
so bila načeta vprašanja mestne 
razsvetljave, onesnaženja morskih 
voda s petrolejskimi odpadki, vpra. 
šanje nakupov goriva in novih vo
zil za občinski vozni park in po
dobni problemi. Za tem je odbor
nik Spaccini kratko poročal o de
lu posebne komisije, ki je upo
števala ugovore zasebnikov in jav
nih ustanov k splošnemu regula
cijskemu načrtu, in ki je pred 
kratkim zaključila svoje delo. Od
bornik je povedal, da so člani ko
misije upoštevali večje število u- 
pravičenih ugovorov ter spreme
nili posamezne člene prvotnega na
črta, upoštevajoč predvsem nasled
nje težnje: čim večjo razširitev ze
lenih področij, spoštovanje narav
nih značilnosti Krasa in okoliških
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Izjava SKGZ
Po Tržaškem in zlasti po dolin

ski občini so neznanci raztrosili 
anonimne letake s skrajno žaljivo 
vsebino in neresničnimi obtožba
mi proti predstavnikom nekaterih 
strank, strokovnih organizacij in 
združenj.

Na tak način se v javnem živ
ljenju oživljajo nedopustne meto
de, ki jih je v zadnjem razdobju 
z napori in dobro voljo vseh u- 
spelo odpraviti.

Anonimni letaki z nedostojnimi 
in žaljivimi osebnimi napadi ter 
drugi nastopi iste vsebine v naši 
javnosti, pa kvarijo tako ustvarje. 
no strpno, korektno in dostojno 
vzdušje med Slovenci v Italiji.

Slovenska kulturno gospodarska 
zveza in njene članice, ki so se 
iskreno trudile za vzpostavitev do
brih odnosov Z vsemi, ugotavlja
jo, da sg bodo uprle ponovnemu 
uveljavljanju takih metod.

Slovenska kulturno-gospodarska
Zveza

• * •

Sinoči se je sestala uprav,no-po- 
litična komisija pri SKGZ. Komi
sija je razpravljala o splošnem 
in zadnjem razvoju vprašanja raz- 
lastitev za naftovod in je vsestran
sko odobrila delovanje in uspehe 
Konzorcija razlaščencev in oško
dovancev.

Komisija je tudi razpravljala o 
toponomastiki slovenskih krajev 
v zvezi z verjetnim bližnjim spre
jetjem zakonskih določil s strani 
dežele. Določeno je bilo, da bo 
komisija o tem podrobneje raz
pravljala na prihodnji seji.

vasi, razširitev univerzitetnega sre
dišča za nadaljnjih 122.000 kv. m, 
razširitev industrijske cone v Zav- 
ljah ter spoštovanje estetičnih pra
vil zlasti v zgodovinskem središču 
mesta. Na 26 sestankih, ki so tra
jali vsega skupaj 66 ur, so stro
kovnjaki vzeli v pretres 280 ugo
vorov. Zdaj bo občinski svet še 
pred poletnimi počitnicami pokli
can, da odobri predelan načrt, na
kar se bo ta lahko začel izvajati.
V tej zvezi bi bilo treba po mne
nju strokovnjakov razširiti in po
tencirati občinski urad, ki se bo 
ukvarjal z izvajanjem načrta, ter 
mu zagotoviti pomoč tudi nekate
rih kvalificiranih inštitutov, ki de
lujejo izven delokroga občine.

V drugem delu seje se je raz
vnela razprava o treh nezaupni
cah županu in občinskemu odbo
ru, ki so jih predložili predstav
nik PSIUP dr. Pincherle, liberalci 
in komunisti v zvezi z najnovejšim 
razvojem vprašanja ladjedelnice 
Sv. Marka. V predloženih resolu
cijah se poudarja, da ni znal žu
pan in z njim občinski odbor v 
tem primeru dovolj uspešno bra
niti koristi tržaškega in deželne
ga prebivalstva, ker so se ti na 
rimskem sestanku z voditeljem IRI 
prof. Petrillijem premalo zavzeli 
v obrambo ladjedelnice Sv. Marka.
V zvezi s predloženimi nezaupni
cami se je kmalu vnel med sve
tovalci besedni boj, med katerim 
so posamezni govorniki orisali svo
ja različna gledišča ter pobijali 
izvajanja nasprotnikov.

Predvsem komunisti so očitali žu
panu in odboru, da so kapitulirali 
pred IRI in njegovimi predstavni
ki ter tako izdali interese vsega tr
žaškega prebivalstva. Liberalci so 
prav tako očitali tržaškemu in dr
žavnemu levemu centru, da nima 
politične volje, da bi resnično po
magal Trstu iz dolgoletne ln nara
ščajoče zagate. Na koncu je župan 
Franzil še sam spregovoril v svojo 
obrambo In v obrambo prizadetih 
članov odposlanstva, ki se Je sreča
lo v Rimu s prof. Petrillijem, ter 
ponovno poudaril, da je predstavnik 
IRI formalno obljubil, da bo spre
menil tisti del načrta o preureditvi 
državnega ladjedelstva, kjer je go
vora o Trstu in Tržiču, odnosno o 
sedežu ladjedelnlškgea vodstva. Na 
podlagi te obljube so člani delega
cije odnehali in se vrnili v Trst,
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kjer zdaj čakajo, da jih prof. Pe- 
trilli ponovno povabi na sestanek, 
da jih seznani z napovedanimi spre
membami.

Po Kratkih Izjavah posameznih 
predstavnikov političnih skupin je 
sledilo glasovanje Pincherleve, li
beralne in komunistične nezaupni
ce: za prvo so glasovali sam pred
lagatelj, predstavnik UNE in ko
munisti, proti pa pripadniki strank 
levega centra in predstavnik SS 
Simčič, vzdržali pa so se župan, li
beralci in mlsovci; s tem je pred
log padel. Za liberalno nezaupnico 
so glasovali liberalci, komunisti in 
predstavnik UNE, proti njej pa 
predstavniki levega centra; vzdržali 
so se mlsovci, predstavnik PSIUP 
Pincherle in župan: tudi druga ne
zaupnica je tako padla. Za tretjo 
ki so jo kakor rečeno predložili ko
munisti, so glasovali predstavniki 
KPI, liberalci, mlsovci, predstavnik 
PSIUP Pincherle in predstavnik 
UNE Ferfoglla, proti pa «levi cen
ter« in predstavnik LSS dr. Simčič; 
tudi to pot se je župan vzdržal. Ta
ko je tudi zadnja nezaupnica padla 
in občinski svet je zaključil svoje 
delo.

Svetovalka KPI S. Hrovatin Je 
predložila resolucijo o slovenskem, 
šolstvu v Italiji, o kateri bodo raz
pravljali na eni izmed prihodnjih 
sej.

Opozorilo trgovcem
Finančna intendanca opozarja tr

govce na zakon št. 1933 od 19. ok- 
tobra 1938 in na zakon o loteri
jah, ker nekateri trgovci dele na
grade pri prodaji kave. Za to je 
potrebno posebno dovoljenje, ki 
ga zadevno ministrstvo že več ča
sa ne izdaja. Kršitelje predpisov 
bodo kaznovali z globami.

Pet mest se poteguje 
za gradnjo velikega 
zidanega doka

V Italiji se poteguje za to, da 
bi prejelo dok za ladje čez 100,000 
ton nosilnosti, pet pristanišč, in 
sicer Genova, Trst, Neapelj, Pa
lermo in Cagliari. V tem smislu 
se je v odgovor na vprašanje ne
kega poslanca izrazil minister za 
trgovinsko mornarico Natali, kije 
govoril tudi v imenu ministrstva 
za industrijo in trgovino.

med razpravo in z njegovim pred
logom, da bi morala deželna uprava 
poskrbeti tudi za ugotovitev cest
nih odsekov, na katerih se obi
čajno pripeti največ nesreč, s či
mer bi lahko tudi te cestne odse
ke najbolj nadzorovali, je odbor
nik Nardini odgovoril, da se bo 
odborništvo posluževalo podatkov o 
prometnih nesrečah, ki jih sestav
ljajo avtomobilski klubi. Tako so 
že ugotovili, da je bilo leta 1964 
na Pontebski cesti 545 nesreč, na 
državni cesti št. «14» 215 nesreč 
v videmski pokrajini, 66 v gori- 
ški in 141 v tržaški pokrajini. Po
leg tega pa je odbornik zagotovil 
liberalnemu svetovalcu Morpurgu, 
da bo deželni odbor upošteval nje
gov predlog, da bi tudi na glavnih 
cestah v deželi zlasti ob praznikih, 
in v visoki turistični sezoni uporab
ljali za zdravniško pomoč, ponesre
čencem helikopterje. Ta služba, je 
dejal odbornik, pa Je zelo draga.

Na včerajšnji seji je deželni svet 
odobril z glasovi svetovalcev strank 
odbora (svetovalci leve in desne 
opozicije so se vzdržali glasovanja) 
zakon o ukrepih za ugotavljanje 
vodnih virov na področju dežele.

Svetovalci KPI, PLI in MSI so 
se vzdržali glasovanja predvsem 
zaradi tega, ker so ugotovili, da so 
nakazana denarna sredstva za ta 
proučevanja nezadostna in ker ni 
v zakonu določeno, da bo deželna 
uprava podprla tudi raziskovanja 
vodnih virov v Glinščici za po
trebe vode v Trstu, ki je sedaj v zelo 
veliki stiski. Ti svetovalci šo ugo
tovili, da je 20 milijonov lir, ki 
jih zakon določa za ta raziskova
nja, zelo skromna vsota, ker bi 
samo za raziskave v Glinščici po
trebovali od 50 do 60 milijonov lir.

Uspela tridnevna stavka 
gradbenih delavcev

Včeraj sta se sestali pokrajinski 
tajništvi gradbenih delavcev FILCA- 
CISL in FILLEA-CGIL, ki sta prou- 
čili položaj v zvezi z vprašanjem 
nove delovne pogodbe.

Na sestanku sta tajništvi govorili 
tudi o uspeli 3-dnevnl stavki gradbe
nih delavcev in delavcev cementne 
industrije, ki se je zaključila si
noči, in katere se je udeležilo več 
kot 90 odstotkov delavcev..

Tajništvi sta pozvali vsedržavni 
tajništvi FILCA-CISL in FILLEA- 
CGIL, da naj zaostrita sindikalno 
borbo, v primeru, da delodajalci ne 
bodo popustili glede zahtev delav
cev za obnovitev delovne 
godbe.

po-

Dežclni odbornik Stoppcr 
na sestanku 
o notranji plovbi

Deželni odbornik Stopper se bo 
jutri v družbi predsednika videm
ske trgovinske zbornice grofa di 
Magnaga in funkcionarja odborni- 
štva dr. Ciana udeležil v Benetkah 
sestanka «Zveze za notranjo plovbo 
severne Italije«, na katerem bodo 
govorili o načrtih za gradnjo na
prav notranje plovbe v Piemontu, 
Liguriji, Lombardiji, Emiliji . Ro- 
maniji, Venetu in Furlaniji - Julij
ski krajini. Odbornik Stopper bo 
na sestanku obrazložil stališče de
želne uprave v zvezi z notranjo 
plovbo in predvsem o prekopu Be
netke - Gradež.

Tudi letos v Trstu 
mednarodni tečaj 
držav EGS za prevoze

Na tržaški univerzi bo od 22. 
avgusta do 9. septembra VII. med
narodni tečaj o prevozih znotraj 
Evropske gospodarske skupnosti, 
katerega se bodo udeležili stro
kovnjaki šestih članic EGS, in ki 
se bo zaključil z nastopom mini
stra za prevoze L. Scalfara. Uvod
ni govor bo imel kakor po nava
di predsednik komisije za prevo
ze pri Evropski gospodarski skup
nosti Belgijec Lambert Schaus. 
Med strokovnjaki, ki bodo nasto
pili v okviru VII tečaja, je na
javljen tudi prof. Manlio Resta, 
ki deluje v okviru rimske univer
ze in ki je pred tem več let vo
dil inštitut z,a gospodarstvo na 
tržaškem vseučilišču.

ka komisije za šolska vprašanja 
prof. Jožeta Umka, glede istih vpra
šanj. Glede resolucije, ki se nanaša 
na ustanovitev strokovnih šol je 
izjavil, da je mnenja, da so te šo
le potrebne ln da je zato zahteva 
slovenske javnosti upravičena, če
prav je navedel tudi nekatere po
misleke proti ustanovitvi.

V zvezi z drugo resolucijo, ki se 
nanaša na splošna šolska vprašanja, 
je bilo govora predvsem o nateča
jih za stalna mesta slovenskih šol
nikov.

Zastopniki sindikata 
slovenske šole 
pri dr. Gerinu

Sinoči je odv. dr. Guido Gerln 
sprejel na uradu italijanskega de
la mešane italijansko - jugoslovan
ske komisije predstavnike sindika
ta slovenske šole ter z njimi raz
pravljal o nekaterih nerešenih 
vprašanjih slovenske šole.

Včeraj v ladjedelnici CRDA

Izročitev druge ladje 
podjetju iz Varšave

Včeraj popoldne so v ladjedelni
cah CRDA izročili podjetju Centro- 
mor iz Varšave tovorno ladjo za 
prevoz suhih tovorov «Ziemia Lu- 
buska«. To je druga ladja izmed 
štirih 23.725 tonskih ladij, ki jih 
je naročila Poljska v tržaških lad
jedelnicah. Izročitvi ladje so pri
sostvovali predsednik CRDA ing. 
Vigniuzzi, pooblaščeni upravnik ing. 
Carnevale, dr. Tartarelli ter ing. 
Battagli arini. Varšavsko podjetje 
Centromor pa so zastopali: Micha- 
lik, Kowalski, Fabich, Pralioz in 
Furmann. Sinoči je ladja odpoto
vala proti Novi Gvineji. Omenjena 
ladja je dolga 177,22 m, široka 
22,80 m, visoka 14 m, posadka šte
je 41 mož.

DANES DOPOLDNE V GRLJANU

Položitev temeljnega kamna 
nove osnovne šole

V novi šoli, ki bo imela sedem učilnic, bo tudi mednarodna 
šola za otroke tujih znanstvenikov in drugega osebja medna

rodnega centra za teoretsko fiziko

Danes in jutri v V. Repnu

Praznik terana in pršuta
Danes ob 18.30 bo v Velikem 

Repnu svečana otvoritev 4. praz
nika terana in kraškega pršuta. Na 
letošnji prireditvi bo razstavljalo 
teran osem vinogradnikov iz re- 
pentaborske občine. Po svečani ot
voritvi bo od 19. do 24. ure kon
cert godbe iz Gradeža in nastop 
pevskega zbora iz Gradeža. Jutri 
ob 17. uri pa bo koncert godbe s 
Proseka in nastop pevskega zbora 
iz Velikega Repna. Jutri ob 21. uri 
bodo proglasili imena nagrajenih 
vinogradnikov.

V Grljanu bo danes svečana po
ložitev temeljnega kamna za novo 
grljansko osnovno šolo, ki bo po
leg osnovnošolskih otrok iz Grlja- 
na in okolice sprejela tudi medna
rodno osnovno šolo z angleškim 
učnim jezikom za otroke znanstve
nikov zaposlenih v mednarodnem 
centru za teoretsko fiziko. Graditev 
nove šole je odobrila občinska upra
va upoštevajoč, da v okolici Grlja- 
na in Miramara ni nobenega šol
skega objekta, ki bi zadostoval po
trebam osnovnošolskega pouka.

Izbrano zemljišče je na sončnem 
kraju in v zavetju pred močnimi 
sunki burje, zelo blizu miramar- 
skega parka, od koder se odpira 
širok razgled na morje od Savu
drije do Tržiča. Pri načrtovanju no
ve zgradbe je bilo treba upoštevati 
posebno gričevnato obliko zemlji
šča, zaradi česar bodo potrebna de
la za izravnavo in ureditev zemlji
šča pred pričetkom gradnje.

Načrt predvideva zgradbo s peti
mi učilnicami s 36 kv. metrov po
vršine in z dvema s 40,80 kv.m 
površine. Poleg tega je v načrtu 
gradnja velike dvorane v spodnjem 
delu zgradbe in majhne dvorane v 
zgornjem nadstropju, kjer bodo na
meščeni tudi uradni prostori za 
ravnateljstvo, ambulatorij, slačilni
ca, kuhinja in dvojni higienski pro
stori ter druge pritikline.

Učilnice v novi zgradbi ne bodo 
postavljene ena nad drugo, ampak 
bodo zgornje učilnice pomaknjene 
nekoliko proti pobočju, kot to za
hteva oblika zemljišča. Na tak na
čin bo s kritjem učilnic v pritličju 
mogoče pridobiti veliko teraso pred 
učilnicami v višjem nadstropju. Ker 
je zemljišče položno predvideva 
načrt zgraditev stebrišča pod štiri
mi spodnjimi učilnicami. S tem se 
bo mogoče izogniti velikim stro
škom za gradnjo podpornih zidov 
in globokih temeljev, obenem bo 
zgradba pridobila na svojem estet
skem videzu. V glavnem bo zgrad
ba zelo funkcionalna. Gradnja pa 
bo v spodnjem delu obsegala pre
cej veliko pokrito vežo, kjer bo v 
pomladnih in poletnih mesecih mo
goče imeti pouk na prostem.

Velika dvorana bo zgrajena na 
način, da bo služila tudi za telo
vadnico, ki v gradnji nove šole ni 
predvidena.

Za dograditev osnovne šole v Gr
ljanu je predviden strošek 60 mili
jonov 650.997 Ur. Občinska uprava 
bo krila stroške s posojilom 30 mi
lijonov lir, ki ga bo najela pri Bla
gajni za naložbe in posojila, s po
sojilom 12,745.895 Ur pri Tržaški 
hranilnici, ostalih 18 milijonov pa 
bo dal na razpolago vladni komi
sariat. =>.

* Vodstvo ljudskih knjižnic (Bi- 
blioteca del Popolo) sporoča, da 
bodo poleti zaprti krajevni sedeži 
po sledečem vrstnem redu: Sv.
Jakob (od 18. do 31. julija), Ul.
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IZ TRŽAŠKIH SODNIH DVORAN

Pakistancem znižali kazni 
da so se jih lahko znebili
Gre za tri člane večje skupine Pakistancev, ki so na preho
du iz Alžira v svojo domovino, zagrešili v Trstu več tatvin

Prizivno sodišče (predsednik 
Franz, tožilec Marši, zapisnikar Fa- 
rigl) je končno rešilo zapleteno za
devo treh pakistanskih mladincev, 
ki jih je kazensko sodišče obsodi
lo v juniju na precej visoke kazni 
zaradi tatvine. Pravimo, da je pri
zivno sodišče rešilo zadevo, ker v 
bistvu ni šlo samo za obtožence, 
temveč za celo skupino 21 Pakistan
cev, ki so se morali zadržati v 
našem mestu, ker sta bila dva pri
prta mladeniča prav šoferja, ki sta 
upravljala prevozna sredstva sku
pine.

O tej zadevi smo poročali že po 
razsodbi tržaškega kazenskega so
dišča. Tedanja razsodba je izzvala 
v vrstah Pakistancev in predvsem 
med ženskami, velik preplah, žen
ske so tarnale, jokale, vzdihovale 
ter prav po vzhodnih šegah dajale 
duška svoji žalosti.

Na zatožni klopi so se že na 
obravnavi prve stopnje znašli trije 
mladeniči: 20-letni Sher Khan, 17- 
letni Sedal Hassan in 21-letni Majid 
Hamza. Vsi trije so pripadali sku
pini Pakistancev, ki se je vračala 
v domovino iz Alžira. Prihajali so 
iz Francije ter so nameravali na
daljevati pot čez Italijo in Jugo
slavijo.

V našem mestu pa so morali po
tovanje nenadoma prekiniti, ker so 
trije člani zagrešili vrsto tatvin. 
Obtožnica je trdila, da so ukradli
10.000 Ur Marcellu Umeku, ki je 
lastnik bencinske črpalke, 30.000 Ur 
v lekarni «Testa d’oro», 10.000 lir v 
lekarni Sponza, 20.000 Ur v neki 
drugi bencinski črpalki in zagrešiU 
še druge tatvine.

Značilen za tehniko Pakistancev 
je bil način, ki ga je trojica upo
rabila pri tatvini 120.000 Ur, katerih 
so se polastili v hotelu Excelsior. 
Vsi trije so prišli v hotel ter ho
teli zamenjati v lire 50 dolarjev. 
Hotelski tajnik jim je hotel ustre
či, toda kmalu Je postalo jasno, da 
se bo kupčija zavlekla. Lirski ban
kovci so romali sem ter tja po mi
zi, a Pakistanci so se delali, kot 
da ne poznalo njihove vrednosti. 
Končno so le sklenili kupčijo, toda 
medtem je 120.000 lir že izgi.ido 
v žepe prebrisanih tatov. TalniK 
se je zavedel, da so ga tujci okradli, 
šele zvečer.

Prvostopni sodniki so bili zelo 
strogi: Sheru so naložili eno leto 
ln 6 mesecev zapora, Sedaia 11 
mesecev in Majidu 1 leto In 4 me
sece zapora. Sedalu so Izpustili iz 
zapora, ker je bila kazen zaradi 
njegove mladoletnosti pogojna

Prizivni sodniki so vsem znižali 
kazen, verjetno samo zato da bi 
se znebili neljubih tujcev. Sheru so 
prisodili 11 mesecev in 20 dni za
pora, Sedalu 8 mesecev, a Majidu 
10 mesecev in 20 dni zapora. Ker 
je kazen pogojna, so ukazaU, naj 
priprte takoj izpustijo iz zapora.

Policijske oblasti so nato spremile 
vso skupino na državno mejo.

Z vespe se je prevrnil
Včeraj popoldne se je v Ul. Fla- 

via blizu Domus Civica pripetila 
prometna nesreča, katere žrtev je 
postal 67-letni upokojenec Giovan- 
ni Bensi iz Ul. Pisani 26. Na vespi 
TS 26470 se je okrog 17.40 peljal 
proti središču, nenadoma je iz ne
pojasnjenih razlogov izgubil nad
zorstvo nad vespo in se prevrnil. 
Pri padcu se je Bensi ranil po 
lasišču, desni obrvi, rokah ter iz
gubil spomin. Ponesrečenca so z 
rešilnim avtom prepeljali v bol
nišnico in ga sprejeli na nevroki
rurški oddelek, kjer se bo moral 
zdraviti od 6 do 8 dni.

V filobusu je padla
Sinoči so z rešilnim avtom pre

peljali v bolnišnico 3l-letno gospo
dinjo Marijo Dalsasso iz Ul. La- 
vareto 9 in ji dali prvo pomoč za
radi udarcev po nosu, desnem ko
lenu in roki. Ponesrečenka je po
vedala, da se je malo prej peljala 
v filobusu proge it. 17 po Ul Ro
ma proti Korzu Italia. Ko je fi- 
lobus privozil na vogal Ul. Belli
ni, je prišlo do trčenja z avtom 
fiat 850 TS 82039, ki ga je proti 
obrežju vozil 60-letni Cario Cu- 
lot iz Ul. San Lazzaro 11. Zaradi 
sunka pri trčenju, je Dalsassova 
v notranjosti filobusa izgubila 
ravnotežje in padla ter se pri tem 
poškodovala.

V gostilni so ga našli 
v nezavesti

Ob 14.35 so sprejeli na I. medi
cinski oddelek glavne bolnišnice 
okoli 50 let starega moškega. Zdrav
niško osebje, ki ga je pripeljalo v 
bolnišnico z RK, je izjavilo, da ga je 
našlo v gostilni v Ul. Giarlzzole 8, 
ki je last 64-letnega Pietra Tullla- 
ka. Tulliak je izjavil, da je ponesre
čenec malo prej pojedel zelenjavno 
juho in popil nekaj črnega vina, 
ki ga je prinesel s seboj. Okoli 14. 
ure je prišel v gostilno neki gost, 
ki se je hotel poslužitl stranišča, 
toda kmalu se je zavedel, da so bila 
vrata zaprta od znotraj, kamor se 
je malo poprej zatekel neznanec, 
Pozneje so ugotovili, da gre za 56 
letnega Ambrogia D’Ambroslja iz 
Borgo S. Nazario 117. Do istovete
nja je prišlo po posredovanju D’Am- 
brosijevega sina. ki je dejal, da je 
bil njegov oče že dalj časa nag
njen k alkoholnim pijačam. Zdrav 
niki so si pridržali prognozo.

Prispevajte za 
DIJAŠKO MATICO.

Polonio (od 1. do 15. avgusta). Se
dež v Miljah bodo ponovno odpr
li 11. tm.

Razpis za prijave 
v Slovenski dijaški dom

1. Dijaki in dijakinje, ki namera, 
vajo vstopiti v šolskem letu 1966/67 
v Slovenski dijaški dom v Trstu 
kot redni ali zunanji gojenci mo
rajo vložiti prošnjo zli sprejem na 
posebnih tiskovinah, ki jih dobijo 
pri upravi Slovenskega dijaškega 
doma v Ulici Ginnastica št. 72 ali 
Čampo S. Luigi 11 (avtobus št. 25 
in 26) ali pri predsednici Podpor
nega društva Dijaška Matica v Ul. 
Geppa 9/II (pri SPZ).

2. Prošnje za sprejem v dijaški 
dom se sprejemajo neprekinjeno do 
izpolnitve vseh razpoložljivih mest.

3. Dijaki, ki niso v gmotnem po
ložaju, da bi plačevali celotno vzdr- 
ževalnino, naj vložijo pri Podpor
nem društvu «Dijaška Matica* po
sebno prošnjo.

4. Vsa ostala pojasnila in navo
dila prejmejo prosilci pri naslovih 
navedenih v točki štev. 1, ali po te
lefonu 93-167 (uprava Dijaškega do. 
ma) ali 31-119 (Podporno društvo 
«Dijaška Matica*).

Uprava Slovenskega dijaškega do
ma ima v juliju uradne ure vsak 
delavnik od 9. do 13. ure.

Jutri v Križu 
praznik komun, tiska

Jutri ob 16. uri bo v Križu praz
nik komunističnega tiska. Nasto
pila bosta pevski zbor iz Križa ter 
godba iz Campor; ob 19. uri pa 
bosta govorila poslanka Marija 
Bernetič in tajnik federacije dr. 
Paolo Šema. Praznik se bo zaklju
čil ob 24, uri. Za vstopnino prosti 
prispevki.

Zanimive zbirke 
na razstavi v Miljah

V občinski telovadnici v Miljah 
je zdaj zelo zanimiva razstava o- 
riginalnih zbirk, ki bo odprta do 

julija. Tudi ta razstava s-oada 
v okvir prireditev za razvoj 'turi
zma v miljski občini. Svečane o- 
tvoritve, ki je bila v ponedeljek, 
so se udeležili predsednik deželne
ga sveta dr de Rinaldini, vladni - 
komisar dr. Mazza; kvestor dr. 
Parlato itd. Predstavnike oblasti 
ijl.,goste ie v kratkem nagovoru 
pozdravil žHoan Gastone Mlllo, ki 
se je zahvalil vsem sodelavcem.

Na razstavi je 55 najrazličnej
ših zbirk. Nekdo ima »konjička, 
in zbira etikete, drugi kolajne itd. 
■čdaj so »konjički, jz raznih pre
delov Italije prišli na svoj račun 
in v Miljah imamo izredno prilož
nost, da vidimo zbirke najrazlič
nejših predmetov iz sedanje dobe 
m iz starih časov. Naj omenimo 
samo nekatere. Nekdo razstavlja 
izvirno japonsko orožje, drugi sta
re potne liste, steklenice, uteži, e- 
tikete, jedilne liste, škatlice itd. 
Zbrani so najrazličnejši predme
ti iz vseh predelov sveta. Zato je
razstava zanimiva 
si jo ogledamo. in vredna, da

Prosvetni tabor 
na Repentabru

V nedeljo, 10. julija bo ob 17. 
uri na Repentabru PROSVETNI 
TABOR, na katerem bo sodelovala 
mladina iz Koroške, Goriške in s 
Tržaškega. Nastopili bodo pevski 
zbori iz Celovca, iz Gorice in s 
Tržaškega, tamburaški zbor iz Ce
lovca, skavtski pevski zbor, folklor
na skupina Slov. kulturnega klu
ba, «Veseli študentje» iz Celovca 
in mladinski odsek Slovenskega 
odra, ki bo igral dramo «Ojdip v 
Hiroshimin.

Prireditev bo na trgu pred re 
pentaborsko cerkvijo.

Včeraj-danes
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 8. julija 1966 se je v Trstu 

rodilo 11 o-trok, umrlo je 8 oseb.
UMRLI SO: 68-letni Pietro Salva

dor, 66-letni Medardo Mazzoni, 83- 
letni Raffaele Blasone, 61-letni Gio- 
vanni Bubola, 86-letna Anna Cad vd, 
Mflcheli, 52-letni Vincenzo Paternuo- 
sto, 64-letni Eugenio Donatl, 93-letna 
Antonia Lustig vd. Gruenfeld.

DNEVNA SLUŽBA LEKAHN 
'od 13. do 16. ure)

AlFAlabai’a, Ul. dellTstria 7; Al 
Galeno, Ul. S. Cilino 36 (Sv. Ivani; 
de Leltenburg, Trg S. Glovannl 5; 
Mizzan, Trg Venezia 2.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30) 

Barbo-Camtel. Trg Garibaldi 4; 
Croce Azzurra, Ul. Commerciale 26; 
Vielmettl, Trg della Borsa 12; G.

LADJE V PRISTANIŠČU
Irma, Righi, C. di Siracusa, Borea. 

Iris, Cesare D’Amico, Esquiltno, Ut 
Eatis, Vesuvio, Polluce, Saipa II. Eu- 
ro, Lucrino, Asla, Loreda, Brlck VII, 
Magdala, N. Montanarl (It.); Krka, 
Bočna, Solta, Vis (Jug.); Galal El 
Desoukl (RAU); Old Oak, I. Trader 
(Pa.); I, Xllas, Calipso, Alexandra 
(Gr.); Malazgirt (Tu.); Duke of A- 
thens (Br.); H. Lage (Bras.).

Šolske vesti
Vpisovanje v I. razred srednje šo

le na Proseku je do 25. julija vsak 
dan od 9. do 12. ure.

Na srednji šoli v Dolini je vpiso
vanje v I. razred vsak dan od 9. do 
13. ure do vključno 25. tm.

Razstave
Silvester Godina razstavlja svoje 

umetniške slike v galeriji Rossoni. 
Razstava bo trajala do 10. julija tl.

Mladina iz Lonjerja prireja 
dve plesni prireditvi, ki bodo 
v soboto, 9. in v nedeljo, 10. 
t.m. na vrtu gostilne «Pri žu
panovih«. Pričetek ob 21. uri. 
Igrali bodo «The jaguars« in 
«The Robles«.

Miramarski park Danes nadaljevanje 
sugestivnih predstav »Luči in zvo
ki«. Ob 21.30 in ob 22.45 v itali
janščini «Massiimiliano e Carlotta«.

Grad Sv. Justa. Festival znanstveno 
fantastičnega filma. Danes ob 21.30 
otvoritev z dokumentarnim filmom 
»Gustave Moreau« ter z ameriškim 
dolgometražnim «Cltta sotto U ma- 
re« Jacquesa Tourneura.

• * •

Nazionale 16.00 «1 tre del Colorado« 
Technicolor. Luls Marin.

Excelsior 16.00 ((Sherlock Holmes: 
notti di terrore« Prepovedano mla
dini pod 18. letom.

Fenice 16,00 ((Lin e a rossa 7000» Tech
nicolor,

Eden 16.00 «7 doUarl sul rosso« Tech
nicolor. A. Steflen.

Grattacielo 16.00 »Spogliarello per u- 
na vedovaii Technicolor. Leslie Ca- 
ron. Prepovedano mladini pod 14. 
letom.

Alabarda 16.30 »Le spie uccldono m 
silenzio« Colorscope. Emma Danie
li, Lang Jeffries.

FUodrammatico Zaprto.
Aurora 16.30 »La trappola mortale« 

Prepovedano mladini pod 14. le
tom.

Garibaldi 16.30 «Marte dio della ter- 
ra»,

Garibaldi Danes počitek. Jutri ob
16.30 «Marte dio della terra«.

Capitol 16,30 »Un amore e un addio« 
Technicolor. Claudia Mori.

Impero 16.30 «Per un pugno di don- 
ne».

Moderno 16.30 »Stella di fuoco« Tech
nicolor. Elvis Presley, Barbara E- 
den.

Vittorio Veneto 17.00 »La plu grande 
storia mai raccontata« Technicolor. 
Pat Boone.

Astra 17.00 »Scamdalo in societš«.
Ideale 16.30 »Per un pugno di dolla- 

ri».
Abbazia 16.30 «100.000 doli ari per Rin- 

go» Technicolor. Richard Harrison, 
Pernando Saneho.
LETNI KINO

Satelllte 21.15 — blagajna ob 20.30
—»Strani compagni di letto« Techni

color. Rock Hudson, Gina Lollobri- 
gida.

Paradiso 21.00 — blagajna ob 20.30 
«Voglio' essere amata in un letto

' d’ottone» Scopecolor. Debbye Ray- 
nolds, Harve Presneli,

Arena Diana (Ul. Revoltella) 21.15 
blagajna ob 20.30 «Due mafiosl con- 
tro Goldgimger« Technicolor. Fran
co Franehi, Clccio Ingrassia.

Ljudska prosveta
Prosvetno društvo »Slavko Škam

perle« vabi novoizvoljeni odbor na 
sejo, kli bo v ponedeljek 11. tm. ob 
21. url.

Prj vrnitvi lz Pariza Je neka ude
leženka izleta ob odhodu iz vlaka 
našla neko zapestnico. Ce je zapest
nico izgubila kaka udeleženka naše
ga 'zleta v Pariz, Jo lahko dobi na 
našem uredništvu.

Prosvetno društvo »Ivan Cankar«
vabi vse člane in simpatizerje, da se 
ob zaključku letošnjega društvenega 
delovanja zberejo danes 9. julija ob 
21. uri na vrtu gostilne Jadran pri 
Sv. Jakobu.

SPDT Trst obvešča, da napovedani 
izlet za 10. tm. odpade zaradi neza
dostnega števila udeležencev.

P. d. v Skednju organizira v ne
deljo, 31. Julija tl. izlet v dolino Vra
ta pod Triglavom z ogledom Gozda 
Martuljka in s povratkom čez Vršič. 
Vpisovanje in pojasnila vsak dan od 
20. do 22. ure na sedežu društva » 
Ul. Servola 124-1,

P.d. I. Cankar. P.d. I. Gruden, » 
»Kras«, P.d. S. Škamperle priredil* 
11. septembra avtobusni izlet na Biti 
z ogledom finalnih tekmovanj sve
tovnega prvenstva v veslanju. Vpi
sovanje se zaključi 17. julija. Vpiso
vanje v Trstu: Ul. Montecchl 6-4. in ria 
stadionu «1 maj«. Vrdelska cesta /, 
ob delavnikih od 20.30 do 21.30; v 
Zgoniku: gostilna Guštin; v ’ Sale-
žu: Kocman Vojmir št, 19; v Malem 
Repnu: Rebula Vladimir št. 2; v
Mavhlnjah: Okretič Teodor št. 30: 
v Nabrežini: gostilna Silvester ln v 
dvorani PD «1. Gruden« od 20.30 do 
21,30. Cena izleta s kosilom In vstop
nico za tekmovanje 3200 lir.

Prosvetno društvo Prosek-Kontovel 
organizira v nedeljo, 24. julija ir.o- 
dnevni izlet v Trbovlje, Zagorje in 
Hrastnik. Vpisovanje na sedežu dru
štva vsak večer.

TRŽAŠKA KNJIGARNA
Trat - Ul. *t. l‘i'unoišku ‘Ju 

I<1L<1<II1 «l»;«2
Novo:
Platon:
Protagoras 900 lir

PREDEN GRESTE NA DOPUST NAROČITE SE NA,

PRIMORSKI DNEVNIK
POŠLJEMO VAM GA V KATERI KOLI KRAJ, TUDI 
V INOZEMSTVO!
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PRIMORSKI DNEVNIK — 5 — 9. julija 1966

PO PODATKIH TRGOVINSKE ZBORNICE

Ponoven dvig pomorskega prometa 
v prvih petih letošnjih mesecih

Dosegel je v obe smeri 2.620.607 ton, kar je za 200.000 ton več kot v istem razdobju lanskega leta
Statistični urad trgovinske zbor- 

n'°e je izdal podrobno izdelane 
Podatke o blagovnem prometu v 
tržaškem pristanišču v razdobju 
Prvih petih mesecev letošnjega le
ja. Iz pregleda je razvidno, da se 
Je pomorski promet ponovno dvi- 
gnil v primerjavi z lanskim le
tom, ko je tudi pokazal znatno 
Napredovanje glede na promet iz 
Prejšnjega leta. Obojesmerno gi- 
oanje blaga (odvoz in dovoz sku
paj), je namreč v prvih petih me. 
jecih 18-64 leta vrglo 2.342.323 ton, 
Ier je lansko leto znašalo 2.404.308 
ton a se je letos povzpelo na 2 
milijona 620.607 ton. (V teh podat- 
«}h ni všteto blago, ki ga tukajš- 
"J* organizacije dobavljajo lad
jam — tako gorivo in hrano za 
Posadko — ki se odpravljajo iz 
Pristanišča.)

V posamezni prometni smeri je 
»j Ribanje blaga v omenjenem 
razdobju skokovito: tako se je 
dovoz po morju, ki je znašal v 
Prvih petih mesecih 1864. leta mi
lijon 820.057 ton, najprej znižal 
Pa 1.747.248 ton v istem razdobju 
inskega leta, ter se nato znova 

Povzpe! na 1.882.143 ton v prvih 
Petih mesecih letos. Z odvozom

blaga po morju je bilo prav na
sprotno: s 522.206 ton, kolikor je 
znašal v prvih petih mesecih 1964, 
se je promet najiprej dvignil na 
657.060 ton v letu 1965, a je letos 
nekoliko popustil ter zdrknil na 
638.464 ton.

Glede strukture pomorskega pro
meta velja pripomniti, da so ladje 
letos pripeljale v Trst znatno več 
premoga ln drugih trdih goriv, ka
kor lani (148.004 namesto 83.587 
ton); prav tako se je povečal do
voz žitaric (6 36 477 na 104.097 ton), 
rudnin (s 415.416 na 477.811 ton) 
in «drugega blaga» (z 212.345 na 
252.179 ton); praktično na isti rav
ni pa je ostal dovoz mineralnih 
loj (lani 985.263, letos 982.990 ton) 
ter dovoz lesa (lani 14.160, letos 
17.062 ton). V odvozu se je letos 
povečal promet z rudninami (62.089 
namesto 41.444 ton) In «drugim bla- 
gom» (307.096 namesto 299.882 ton), 
nasprotno pa so se znižale postav
ke «premog» (lani 36 ton, letos nič), 
«žitarlce» (lani 4769, letos 359 ton), 
«mineralna olja« (lani 265.686, le
tos 228.822 ton), ter «les» (lani 
45.243, letos 40.098 ton).

V železniškem prometu so letos

KIMO «1K1S» PROSEK
predvaja danes, 9. t.m. ob 19.30 Cinemascope barvni film po ro
manu Maxa Cattoja:

/Z FILIBUSTIERE
BELLA COSTA D OBO
(GUSARJI ZLATE OBALE)

Igrata: ROBERT MITCHUM in CARROL BAKER.

htmnn

predvaja danes, 9. t.m. ob 18. in 21. uri na prostem barvni Tech- 
niscope film:

La legge dei fuorilegge
(ZAKON BANDITOV)

Igrajo: Dale Robertson, Yvonne De Cario, tvilliam Bendix in 
Richard Arlen.

tJRORNE Ln^LRTPRNE
.........

TRST Vlale XX Settembre 1« 
tel. 96016

NABREŽINA (center)

SESUAN (center)

ZLATI IN SREBRNI " 

OKRASNI PREDMET!

fiatFILIALA 
v TRSTU
Ul- Čampo Marzio 12
»el. 31985

kjer je rabljeni
avtomobil
dober
nakup
zadovoljuje in daje zaupanje 
zagotovi prihranek
v široki izbiri modelov 
tudi avtomobili 
s posebnim jamstvom
največje olajšave 
pri izplačevanju

razstava je stalno odprta

zabeležili manjše napredovanje v 
primerjavi z lanskim letom, vendar 
pa kljub temu nismo dosegli viši
ne prometa lz prejšnjih let, to pa 
deloma zaradi naraščajočega pro
meta s tovornjaki, ki tudi na na
šem področju polagoma prevzema
jo čedalje večji del prometa želez
nici. Z vlaki so namreč v prvih 
petih mesecih 1964. leta prepeljali 
v Trst ln Iz njega 920.371 ton bla
ga, lani pa je znašala ta postavka 
le 671.007 ton; kakor omenjeno, pa 
se je obojesmerni promet letos ne
koliko popravil, ter dosegel 827.994 
ton. Napredovanje so letos zabele
žili bodisi v odvozu (lani 372.909, 
letos 512.693 ton), kakor tudi v do
vozu (lani 298.098, letos pa 315.301 
ton), žetezniški promet s preostali
mi pokrajinami v državi je dal v 
obe smeri 194.838 ton; med tujimi 
državami pa je bila na prvem me
stu Avstrija, z 261.139 tonami, tej 
pa so po vrsti sledile češkoslova
ška s 186.992 tonami, Zah. Nem
čija s 77.742 tonami, Jugoslavija s 
40.401 tono, Švica z 29.933 tonami 
in tako dalje.

V okviru železniškega prometa 
so letos nastale le manjše spre
membe: v dovozu je na primer na- 
rastla količina pripeljanega premo
ga s 6890 na 20.253 ton, medtem 
ko je dovoz žitaric nazadoval od 
4132 na 1043 ton; v odvozu pa je 
vzporedno z dovozom po morju ob
čutno narastel promet z žitaricami 
(lani 27.653, letos 67.705 ton), rud
nin (lani 132.346, letos 191.703 ton), 
medtem ko so ostale druge postav
ke približno na isti ravni kakor 
lansko leto. žal se je letos še na
dalje znižal promet z lesom v do
vozu iz Podonavja (lani 38.185, le
tos 31.938 ton), medtem ko se je od
voz v srednjo Evropo rahlo popra
vil (lani 9561, letos 11.755 ton).

Ukrepi policije 
za varne počitnice

Na osnovi navodil notranjega 
ministrstva, da se omogočijo do
mačim in tujim turistom, ki pri
hajajo v naše kraje, čim lepše in 
udobnejše počitnice, bo policija 
sprejela vrsto ukrepov, ki naj bi 
preprečili vsakovrstne prekrške 
javnega reda, miru in morale.

Za preprečitev tatvin avtov bo 
policija poskrbela za okrepitev 
dnevne in nočne službe svojih a- 
gentov v uniformi in v civilu. Po
licija bo tudi poskrbela, da poš
lje v kraje, kjer prihaja največ 
turistov, posebne patrulje.

Za preprečitev morebitnih kri
minalnih dejanj bodo postavljeni 
številni policijski bloki letečega 
oddelka in cestne policije.

Za varstvo morale, posebno na 
plažah in v kopališčih, pa bo skr
bela ženska policija.

Za zagotovitev javnega miru pa 
policija opozarja lastnike javnih 
lokalov, naj se drže sledečega ur
nika za radio, televizijo in juke- 
box: Od 10. do 13 ure in od 16. 
do 23. ure. Tp se pravi, da je tre
ba po 23. uri znižati glasovno vi
šino vseh teh aparatov. Lokale in 
gledališča na prostem pa bo treba 
zapreti ob 24. uri.

Leteči oddelek policije in oddel
ki posameznih komisariatov bodo 
nadzorovali obrtna dovoljenja in 
cenike hotelov in javnih lokalov, 
ki morajo biti izobešeni na vid
nem mestu.

Za preprečitev vsake zločinske 
dejavnosti pa bosta železniška in 
mejna policija ojačili svoje oddel
ke na mejah in železnicah.

Z avtom v drevo
Včeraj so ob 6.10 sprejeli na or. 

topedski oddelek bolnišnice 42-let- 
no gospodinjo Marijo Martellani 
por. Tassini iz Ul. Besenghi 38, ki 
se bo morala zdraviti približno 10 
dni zaradi poškodb na spodnjih 
udih.

Tassinijeva, ki so jo pripeljali v 
bolnišnico z RK, je izjavila, da je 
malo prej vozila svoj fiat 600 TS 
26535 od Trga Sansovino proti pre. 
doru, ko je privozil iz nasprotne 
strani 52-Ietni Ruggero Di Candia 
iz Ul. Šantl 7 z «ford taunusom« 
TS 76324. V tistem trenutku je Tas 
sinijeva hotela zavoziti na levo, to
da pri tem se je zaletela v drevo.

GORIŠKA INDUSTRIJA V MAJU

Končno se izboljšuje položaj 
tudi v gradbeni industriji

V tržiški ladjedelnici se delo razvija normalno ■ Svilama v Štandrežu še 
ni začela obratovati ■ Padec pristaniškega in porast letalskega prometa

Avtomobilske miši na delu
Včeraj dopoldne je 28-letni štu

dent Livio Scano iz Miramarskega 
drevoreda 43 obvestil komisariat 
javne varnosti v Barkovljah, da so 
mu neznanci ponoči odprli s po
narejenimi ključi vrata njegovega 
avta, ki ga je pustil v bližini svo
jega stanovanja in mu ukradli ra
dio znamke «Autovox» v vrednosti 
7000 lir.

Industrijska dejavnost na Gori
škem se je po podatkih vestnika 
trgovinske zbornice, obdržala v 
mesecu maju na splošno normal
no ter se je še bolj utrdila na 
doseženem položaju. Tudi na grad
benem področju, ki si šele sedaj 
skuša pomagati iz najhujše krize, 
je opaziti nekaj izboljšanja. Ne
kaj stavk je bilo proglašenih v 
maju v zvezi z zahtevo po obnovi 
delovne pogodbe za kovinarje.

V tržiških ladjedelnicah je delo 
precej dobro napredovalo, tako pri 
gradnjah novih ladij, kot pri iz
vajanju obširnega programa za 
modernizacijo pristaniških naprav, 
ki je v teku. Zaposlenost delavcev 
ne izkazuje sprememb in tudi za 
prihodnje dobro kaže. Manj rožnat 
je položaj v OET, kjer imajo te
žave z naročili, ki bi zadostovala 
za proizvodno zmogljivost tega o- 
brata. V goriškem podjetju SAFOG 
ni bilo kakšnih sprememb v sta
nju od prejšnjega meseca. Tudi 
položaj v drugih manjših kovinar
skih podjetjih je na splošno zado
voljiv, zlasti v proizvodnji hladil
nikov, kjer so uvedli normalno 
zaposlitev delavcev in tudi normar 
len delovni čas.

V tekstilni industriji so ugoto
vili nadaljnje izboljšanje položaja 
in so prevzeli na delo še novo 
delovno silo v tekstilni tovarni v 
Podgori. V tovarni pri Sovodnjah 
bodo obrat še razširili in tudi v 
podjetju INTES v Zdravščini de
lajo s polno zmogljivostjo. Pač pa 
tovarna svile v Štandrežu še ve
dno ni začela s ponovnnim obrato. 
vanjem, ker novi lastniki še niso 
premagali vseh organizacijskih te
žav.

Lesna industrija nadaljuje z nor. 
malnim delom in tovarna furnir
ja v Marianu organizira povečanje 
svoje proizvodnje.

Na področju slaščičarske in žga- 
njarske industrije niso zabeležili 
nič novega; na tem področju še 
vedno obstajajo sezonske težave, 
ki so jih imeli že prejšnje mese
ce. Tovarna konserviranih živil je 
prestala spomladansko krizo v pre
skrbi s surovinami in sedaj obra
tuje normalno z dobrimi upi za 
bližnje mesece.

Kot rečeno se je nekaj zganilo 
tudi .Vj gradbeni industriji, zlasti 
na področju zasebnih gradenj, 
medtem ko gre izboljšanje pri jav
nih gradnjah bolj počasi ven iz

krize. Proizvodnja gradbenega ma
teriala je tudi začela bolje delati, 
potem ko so na splošno odpro
dali staro zalogo.

Avtoprevozniki so izkoristili bolj
ši položaj na tržišču in povečali 
ritem svojega dela. Pač pa je pri
šlo v tržiškem pristanišču do moč
nega zmanjšanja prometa, zlasti 
pri izkrcavanju lesa, ki predstav
lja glavni promet pristanišča. Če
prav so pri drugem blagu, zlasti 
pa pri celulozi, povečali promet, 
je splošen promet precej manjši 
kot prejšnji mesec. Bolj zadovo
ljiv Je promet na letališču v Ron- 
kah, kjer se je povečalo število 
potnikov in blagovnega prometa 
tako pri prihodih, kot pri odhodih.

Vesti iz Tržiča
V ponedeljek 11. tm. bo v Trži

ču občni zbor tamkajšnjega dru
štva za vzajemno pomoč. Zbor bo

ob 20.30 na društvenem sedežu v 
Ul. Barbarigo.

Poleg poročila o delovanju dru
štva bodo ob tej priliki tudi vo 
litve novega odbora. Izmed 26 kan
didatov bodo izvolili 16 odborni
kov.

Iz bolnišnice. Včeraj dopoldne 
ob 9. uri se je pripetila huda ne
sreča 26-letnemu delavcu Linu Mi. 
ninelu iz Ul. Monte sei busi 27. 
Ko je delal pri vhodu na avto ce
sto, ki je v gradnji, je padel z 
zidarskega odra z višine kakih 6 
metrov. Pri tem si je zlomil des
no nogo in dobil še druge poškod. 
be. V bolnišnici so ga pridržali 
za 30 dni na zdravljenju.

Pri kopanju se je ranil na des
ni nogi 14-letni Igor Sorič iz Za
greba. Y bolnišnici so ga pridrža
li za 15 dni na zdravljenju.

Pri padcu se je ranil na desni 
roki ter si zlomil prst 33-letni An
tonio Scampicchio iz Ul. Piave 24. 
V bolnišnici so ga pridržali za 10 
dni na zdravljenju.

JUTRI POPOLDNE NA KRASU

Društvo Danica* z Vrha vabi 
prosvetarje z Goriškega na <piknik*

Tudi SPD vabi člane in njihove 
družine na lo domačo prireditev

Prosvettno društvo «Danica» z 
Vrha je prejšnji mesec sklenilo, 
da bo poživilo svoje delovanje Ker 
je ta prijazna kraška vas dobila 
v zadnjem času lepo asfaltirano ce
sto, ki jo povezuje preko Rubij z 
njenim občinskim središčem v So
vodnjah, so sklenili prirediti prija
teljsko srečanje slovenskih prosvet
nih društev in vseh ljubiteljev na
rave. To srečanje bo jutri, v nede
ljo popoldne na prostem v bližini 
vaške šole.

Tu se bodo zbrali slovenski pro- 
svetarji z Goriškega na prijetno 
domačo zabavo. Ker med njimi ne 
bo manjkalo pevcev, bodo ob tej 
priliki razni zbori lahko pokazali 
svoje znanje. Po vsej verjetnosti 
pa bo prišla tudi godba iz Doberdo
ba in z veselimi zvoki zabavala vso 
družbo. Domači prosvetarji pa bo
do na kraški jasi uredili bife, kjer 
se bodo izletniki lahko okrepčali z 
dobro domačo kapljico, kraškim pr
šutom in drugim prigrizkom. Proti 
večeru nameravajo prirediti tudi 
družinsko tombolo z nagradami.

Predvsem pa naj bi se naši pro
svetarji ob tej priliki v prijetnem
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IZPRED OKROŽNEGA SODIŠČA V GORICI

Slišal je stokanje v gozda 
ne sluteč, da umira človek

Kmet iz Jenkovega pred sodiščem pod obtožbo, da ni 
pomagal nesrečnežu, je bil oproščen zaradi amnestije

Goriško okrožno sodišče je ime
lo včeraj zadnji dan rednih raz
prav pred poletnimi počitnicami. 
Poletni odmor se bo zavlekel tja 
do sredine septembra, z izjemo 
kakšnih nujnih razprav po naglem 
postopku, ki pa ponavadi niso obi. 
čajne in gre le za izredne pri
mere.

Pri včerajšnjih razpravah je šlo 
povečini za zadeve, v katerih so 
aplicirali amnestijo in ustavili po
stopek proti obtožencem. Med vse
mi ostalimi je bila morda najbolj 
zanimiva zadeva 57-letnega Evari- 
sta Sfiligoja iz Jenkovega v Brdih. 
Mož je prišel pred sodnike z do
kaj tieiiavadno obtožbo.

Dhe 14. marca 1965-ob TO. uri 
se je zglasil pri karabinjerjih v 
Dolenjah, kamor spada tudi Jen-
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LUPIERI ODGOVARJA CECCHERINIJU

Gradnja goriškc avto ceste 
nima zveze z obhodno cesto

Cesto in most proti Ločniku mora 
graditi ANAS iz svojega proračuna

Avtomobilist iz Sovodenj 
zadel z avtom v hišo

Prejšnji večer ob 23.30 so pri
peljali v goriško civilno bolnišni
co dva brata iz Sovodenj, ki sta 
se poškodovala pri avtomobilski 
nesreči v Gorici To sta 20-letni 
Dragotin Pisk iz Ul. Zanetti 22, 
ki so ga pridržali na zdravljenju 
za 10 dni zaradi udarca na loba
nji, pretresa možganov in udarca 
v prsni koš. Njegov brat 30-letm 
Bruno Pisk iz Ul. Ex Impero pa 
je dobil udarec v prsni koš ter 
poškodbe na rebrih. Prejšnji ve
čer je odšel domov, včeraj pa se 
je zopet vrnil v bolnišnico, kjer 
so ga pridržali za 10 dni.

Bruno je vozil fiat 1100 po Ul. 
Vittorio Veneto v Gorici. Z njim 
je bil v vozilu tudi brat Dragotin. 
Ko je zavil v Ul. Terza Armata, 
je na prvem ovinku iz neznanih 
vzrokov zavozil s ceste ter treščil 
z avtom v zid neke hiše ob cesti. 
Cestna policija je ugotovila ore- 
cejšnjo škodo tudi na avtu.

Padec kolesarja na Oslavju
Včeraj dopoldne ob 11.15 so pri

peljali z avtom Zelenega križa v 
goriško bolnišnico 17-letnega dija
ka Sergia Peresina iz Blankiša št. 
9 pri Moši. Nudili so mu prvo 
pomoč s prognozo 10 dni zaradi 
udarcev in odrgnjeni po rokah 
in nogah. Peresin je povedal, da 
se je malo prej poškodoval na 
Oslavju, ko je padel s kolesa, pri 
katerem so se utrgale zavore.

V zvezi s polemiko med komu
nisti in socialdemokratskim po
slancem Cecherinijem o goriški 
avto cesti, se je oglasil s svojimi 
pripombami tudi občinski odbor
nik za javna dela v Gorici Lupieri.

V obširni noti, ki jo je poslal 
tudi našemu listu, pravi med dru
gim, da je iz Cecherinijevega po
sega na konferenci o mejnih pre
di takoj cesta od Rdeče hiše na

! mera, naj se iz nakazila dveh mi
lijard lir, ki so določene za pri
ključek Gorice na avto cesto, zgra
di takoj cesto od Rdeče hiše na 
Majnico, z mostom čez Sočo in 
priključek na že obstoječo cesto 
na drugi strani. Z denarjem, ki 
bi ostal po izvedbi tega dela, naj 
bi potem zgradili nadaljevanje ce
ste proti Villessam.

Lupieri ugotavlja v svojem od
govoru, da je iz tega razvidna 
Cecherinijeva namera, ki je znana 
že iz leta 1963, da bi združili načrt 
za avto cesto z drugim načrtom, 
ki predvideva novo obhodno ce
sto skozi Standrež in preko Soče 
proti Ločniku. Pri tem Cecherini 
pozablja, da je dve milijardi lir 
določenih za avto cesto kot tako, 
ki bo imela svoj most in svojo 
lastno traso bolj južno od name- 
ravene obhodne ceste in bo prišla 
tudi na mejo bolj južno od Rdeče 
hiše na točki, za katero so se že 
sporazumeli z jugoslovanskimi kro
gi. To cesto bodo začeli v kratkem 
graditi, ker bo dežela dala pred
ujem na državni prispevek, ki je 
določen zanjo iz sklada 100 mili
jard lir za take priključke.

Gradnjo obhodne ceste pa bo 
morala finansirati uprava državnih 
cest (ANAS) iz svojega rednega 
proračuna ter nima ta gradnja no
bene zveze z avto cesto. To je 
jasno razvidno tudi iz mestnega 
regulacijskega načrta, ki so ga 
pred kratkim odobrili v občinskem 
svetu.

Sedaj gre za to, da začnejo 
z gradnjo avto ceste takoj, ko bo 
ANAS odobrila načrt zanjo, kot 
ga Je Izdelal prof. Maternini.

Mednarodna balincarska 
tekma jutri v Ronkah

Balincarsko društvo «Alla pesa» 
iz Ronk priredi jutri, v nedeljo 
mednarodno balincarsko tekmova

nje. Poleg domačinov se bodo s 
svojimi ekipami udeležili tekmo
vanja balincarji iz Trsta, iz Gori
ce, iz Nove Gorice, iz Anhovega 
in z Jesenic.

Jeseniški balincarji, ki so prire
dili lani tako tekmovanje, bodo 
prišit v Ronke že danes zvečer, 
ostali pa jutri zjutraj. Tekme bo
do trajale dopoldne In popoldne 
ter1 vlada zanje precejšnje zanima
nje. Zvečer bo razdelitev nagrad. 
Za zmagovalce sta določena dva 
pokala, za prvo in drugo mesto.

Upokojenci sc pritožujejo
Skupina upokojencev se Je obr

nila na pokrajinski sindikat upo
kojencev pri CISL s prošnjo, naj 
bi posredoval pri INPS za izpla
čilo doklade za žene. Številni upo
kojenci čakajo na izplačilo te do
klade, za katero so nekateri vlo
žili prošnjo že oktobra meseca la
ni.

kovo, kmet Anton Pauletič in iz
javil, da je našel v nekem gozdu 
blizu svojega doma truplo svoje
ga sina Angela. Kraj, kjer je na
šel truplo, je oddaljen kakih 500 
metrov od njegovega doma. Pri 
preiskavi so ugotovili, da je An
gel umrl štiri dni prej zaradi ka
pi Svojci pokojnega Angela Pau- 
letiča so izjavili, da je šel večkrat 
tudi za več dni od doma, da se je 
vdajal pijači in da je zaradi tega 
bil često podvržen hudim boleči
nam v nogah ter je takrat moral 
hoditi opirajoč se na palico.

Pri podrobnejši preiskavi so sku
šali ugotoviti kaj je delal ih kod 
je hodil pokojnik zadnje dni in 
ure pred svojo smrtjo. Pri tem so 
ugotovili, da je bil sosed Anton 
Meden zadnji, ki ga je videl in ka
teremu je Angel potožil, da se po
čuti slabo. Njegova sestra pa je 
13. marca izvedela od drugih žensk, 
da je Evarist Sfiligoj, ko je pri
pravljal drva v gozdu, slišal neko 
stokanje. Prav na osnovi teh go
voric so domači preiskali tisti 
kraj v gozdu in v resnici našli 
pokojnikovo truplo.

Pauletičeva družina Je nato pri
javila sodišču Sfiligoja pod obtož
bo, da ni šel pogledat in poma
gat, ko je slišal stokanje in bi 
morda še lahko rešil nesrečnega 
Angela. Okrajni sodnik v Krminu 
je 12. oktobra lani oprostil obto
ženca zaradi pomanjkanja dokazov. 
Zadevo pa so peljali dalje In pri 
včerajšnji razpravi v Gorici je Sfi. 
ligoj potrdil svoje prejšnje Izjave. 
Sodišče pa je ustavilo sodni po
stopek proti njemu zaradi aplika
cije amnestije.

Drž. tožilec dr. Baiti; predsed
nik sodišča dr. Cenisi, solnika 
Mancuso in Mazzarella, zapisnikar 
Petti.

DEŽURNA LEKARNA
Danes ves dan in ponoči je od

prta v Gorici lekarna KUERNER, 
Korzo Italia št. 10, tel. 25-76.

Premestitve učiteljev
šolsko skrbništvo v Gorici Je na 

svoji oglasni deski objavilo pred
nostno lestvico osnovnošolskih uči
teljev, ki so stalno nameščeni po 
drugih pokrajinah, pa so vložili 
prošnjo za začasno namestitev na 
Goriškem v nastopnem šolskem le
tu 1966-67

Globe mestnih stražnikov
V preteklem mesecu juniju so 

mestni stražniki v Gorici naložili 
396 denarnih kazni za naslednje 
prestopke:

Proti cestnemu pravilniku 378, 
proti mestnemu pravilniku 10, za 
prekrške po poljskem pravilniku 2,

za prekrške na trgu 2, za prekrške 
pravilnika za pse 2, za prekrške 
gradbenega pravilnika 1 in za pre
krške pravilnika za prodajo rib na 
drobno 1.

V istem mesecu je mestni konje
derec polovil 36 psov, ki so se kla
tili brez nadzorstva.

TEMPERATURA VČERAJ
Včeraj smo imeli v Gorici naj

višjo temperaturo 25,7 stopinje ob 
17., najnižjo 14,8 stopinje ob 1. uri; 
povprečne dnevne vlage je bilo 55 
odst.; dežja je padlo 6,2 mm.

medsebojnem razgovoru pomenili o 
bodočem svojem delu in uživali 
krasen razgled, ki se nudi s tega 
kraja na Gorico in njeno bližnjo 
in daljno okolico. V prijetni dru
žinski zabavi bo prav gotovo vsem 
hitro minilo nedeljsko popoldne.

Zato vrhovskt prosvetarji vabijo 
vse, ki se želijo razvedriti in spo
čiti. da jutri obiščejo Vrh in jim za
gotavljajo, da jim ne bo žal in jim 
bo ta izlet prav gotovo ostal v le
pem spominu.

Tudi Slovensko planinsko društvo 
iz Gorice priporoča svojim članom, 
naj izkoristijo to priliko za lep izlet 
v naravo in naj gredo s svojimi 
družinami na to domače srečanje 
z našimi Kraševci.

Novi sedež krvodajalcev 
otvorijo jutri na Komu

Združenje goriških krvodajalcev 
vabi vse svoje člane k otvoritvi no
vega društvenega sedeža, ki bo ju
tri, v nedeljo 10. t.m. ob 10.30 na 
Komu št. 8 (Trg De Amicis).

Za ureditev tega sedeža sl je zelo 
prizadeval že prejšnji odbor, da bi 
imeli člani v njem možnost sesta
janja ter pokazali meščanom svojo 
povezanost v eno samo veliko dru
žino, kar bo nedvomno pripomoglo 
k nadaljnjemu povečanju števila 
članov te človekoljubne organizaci
je. Sedanji odbor je končno ures
ničil to željo in težnjo, potem ko 
je morla premagati številne tehnič
ne in finančne težave. Pri tem so 
mu pomagali na razne načine pred
vsem baronica Levetzov - Lantieri, 
Antonio Furlani, podjetje IPL, SA 
FOG, SPIGA, Comelli, delavnica 
Coceani in drogerija Coceani. Vsem 
se odbor še enkrat zahvaljuje.

V počastitev spomina prijatelja 
Barbierija je daroval Alfredo No- 
velli-Devetag 5.000 lir društvu.

Predpisi za prodajo lubenic
Goriški župan je izdal naslednje 

predpise, ki urejajo prodajo lube
nic (angurije) in melon

Prodaja narezanih lubenic Je do
voljena le na prodajnih mizah z 
nepremočljivo prevleko, ki se da 
z lahkoto izpirati.

Narezano blago mora biti zašči
teno proti muham in prahu s pri
mernim pokrivalom.

Prodajalec mora pred izročitvijo 
blaga kupcu odrezati olupek in ga 
odvreči v pokrito posodo.

Kršitelji teh predpisov bodo ka
znovani po zakonu.

Visokogorsko turo na Rombon nad
Bovcem (2208 m) priredi SPD v ne
deljo 10. tm. za udeležence z lastni
mi prevoznimi sredstvi. Odhod iz Go
rice v zgodnjih jutranjih urah. Po
drobnejše informacije na sedežu SPD 
v Ul. AscoM 1-1.
.................................................................................................. .............

V GOSTILNI c AL P0NTE> V GRADIŠKI

Razdelitev nagrad za prvo 
gastronomsko tekmovanje

Predsednik PTU Peternel poudaril važnost dobre kuhinje za razvoj 
turizma - Dr. Giacometti obljubil podporo deželne uprave

Z izrednim jedilnim menujem in 
z razdelitvijo nagrad se je v če
trtek zvečer zaključilo v gostilni 
«A1 ponte» v Gradiški prvo pokra
jinsko tekmovanje gostilničarjev v 
pripravi jedil, ki ga je organizira
lo PTU ob sodelovanju pokrajin
ske zveze trgovcev in kuharske 
akademije.

Lastnik gostilne Bruno Bean in 
soproga sta pripravila za to prili
ko enakovredno večerjo kot ob 
priliki tekmovanja Pri mizi za raz
sodišče so sedeli poleg predsedni
ka PTU še podpredsednik deželne
ga odbora Giacometti, dr. Baum 
v zastopstvu prefekta, deželni od
bornik dr. Tripani, kvestor dr 
Guida, predsednik zveze trgovcev 
Bressan in dr. Mauro kot zastop
nik kuharske akademije. Pri dru
gih mizah so bili še številni drugi 
ugledni gostje. Posebna miza je 
bila določena za udeležence gastro. 
romskega tekmovanja, ki pa niso 
prišli vsi.

Po večerji je sledila razdelitev 
nagrad. Ob tej priliki je predsed
nik PTU Peternel v kratkem na
govoru poudaril, da Je natečaj za 
to tekmovanje popolnoma uspel. 
Poudaril je nadalje, da za turizem

Občinslvo nii otvoritvi nove knjižnice v Doberdobu

niso dovolj samo morske kopeli 
in arheološki ogledi, ampak so 
prav tako potrebni dobra doma. 
ča kuhinja in dobra domača vina, 
kar privlačuje turiste.

Dr. Giacometti pa se je zahva
lil za prijazen sprejem in izborno 
postrežbo ter navedel važnost tu
rističnih problemov našega pod
ročja, za katere se zanima tudi 
deželna uprava.

Prvo nagrado so nato dali gosti
telju Brunu Beanu, drugo je prejel 
Pelosi, lastnik restavracije «Lom- 
bardia« iz Tržiča, tretjo pa Valneo 
Pontoni iz Gorice, hotel «A1 cor 
so». Ostali tekmovalci so prejeli 
diplomo.

(iorlca
VERDI. 17.30: «11 coilezionistan. 

T. Tamp in S. Eggar; ameriški 
barvni film. Mladini pod 18. le
tom vstop prepovedan

CORSO. 17.00: «Sette magnifiche 
pištole«. S. Flynn. Tito Garcia in 
F. Sancho; barvni kinemaskopskl 
film.

MODERNISSIMO. - Zaprto.
VITTORIA. 17.30—22.: »Agente H. 

AR M.». M. Richman ln B Bou- 
chet; črnobeli ameriški film.

CENTRALE. 17.00 : «Dracula. prin
cipe delle tenebre«. C. Lee in B 
Shelley; ameriški film v barvan, 
mladini pod 18. letom vstop pre
povedan.

Iržič
PRINCIPE. 18.-22: «Un dollaro 

d’onore». John Wayne, Dean 
Martin in R. Nelson; barvni 
film.

EXCELSIOR. 17 30—22 : «Patto a 
tre«. P. Sinatra in D. Keer; barv
ni film.

AZZURRO. 18.—22.: «Sette monaci 
d’oro». R. Vianello in N. Konap- 
ka; barvni kinemaskopskl film.

S. MICHELE. 19.30—22.30: «La ven- 
detta di Spartacus«. R. Browne 
ln S. Gabel; barvni kinemaskoD- 
ski film.
Ronke

EXCELSIOR 19.—22.: «Iwojima, de
serte dl fuoco«. J. Wayne.

RIO. 19.—22.: «Agente X, 1-7 ope- 
razione oceano«. L. Jeffris; barv
ni kinemaskopskl film.
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ITALIJANSKA ETAPA KOLESARSKE DIRKE PO FRANCIJI

Francoz Aimar nova rumena majica 
Bitossi pa prvi na cilju v Turinu
yan Springel je dobrih 100 m pred ciljem zgreši! smer in si za
pravil etapno zmago ■ Povečane možnosti Anguetila pred Poulidorjem

TURIN, 8. — Z zmago v italijan
ski etapi «štirih vrhov« je Franco 
Bitossi dosegel svojo drugo etapno 
zmago na letošnji kolesarski dirki 
po Franciji, Francoz Aimar, član 
Anquetilovega moštva, pa je odvzel 
rumeno majico Nizozemcu Jans- 
senu.

Toda Bitossijeva zmaga je drago 
stala italijansko zastopstvo: Guido 
De Rosso, ki je startal kot eden 
izmed favoritov dirke, Je moral 
odstopiti, ker se je pri padcu med 
spustom z vrha Monginevro potol
kel po glavi in drugih delih telesa. 
Ista usoda je doletela tudi svetov
nega prvaka Angleža Toma Simp
sona.

Od ostalih Italijanov se je tudi 
danes odlično držal Mugnaini, ki 
je sicer izgubil 1’30” v primerjavi 
z novo rumeno majico, a se je 
učvrstil na tretjem mestu na sploš
ni lestvici. Dobro je vozil tudi Fez- 
zardi, ki je bil na cilju v Turinu 
tretji za Bitossijem in Gomezom 
del Moralom. Sedaj je rumena 
majica v rokah Anquetilovega pri
bočnika Aimarja, kar je verjetno 
dokončno pokvarilo vsa upanja 
Poudidorja in kar je morda dalo 
dirki tudi povsem nov in celo do
končen obraz.

Po včerajšnji množični izločitvi 
28 kolesarjev, jih je danes star- 
talo v Briangom samo še 88. Na 
prvi vzpetini dneva, na Mongine- 
vru, je bil prvi Španec Jimenez 
10” pred ostalimi. Kmalu nato sta 
sledila padca in odstop De Rossa 
in Simpsona. Vzpon proti Sestrieru 
Je glavnina začela skupaj in na 
cilju za gorsko nagrado je bil spet 
prvi Jimenez pred Bitossijem, Ga- 
lero, Gonzalesom in drugimi. V 
spustu pa je prišlo do prve prave 
ofenzive, ki so jo sprožili Perurena. 
Gomez del Moral Wolfshohl, Bitos
si, Fezzardi, Lopez Rodriguez, Van 
Springel in Brands. Pri 55. km so 
ubežniki imeli 30” naskoka pred 
glavnino in 20 km nato 1’, iz glav
nine pa sta se odcepili dve manjši 
skupini. V prvi so bili De Har- 
tog, Colombo, In’t Ven, Stablinski 
in Milesi, v drugi pa tudi Poulidor 
in Aimar, vendar sta bili obe sku
pinici kmalu ujeti, medtem ko so 
ubežniki postopno večali svojo 
prednost, ki je ob vznožju vzpona 
na Colletto pri 105. km znašala že 
2’30”. Na vrhu so si Bitossi, Wolfs- 
hohl in Fezzardi pridobili nekaj 
prednosti pred ostalimi, toda v 
spustu so jih Van Springel, Brands, 
Gomez del Moral in Perurena do
hiteli. Iz glavnine pa je medtem 
pobegnil Aimar, ki je ob vznožju 
vzpona na Braido imel 2’20” za
ostanka za vodečem! in 1T0" na
skoka pred glavnino. Janssen je 
takoj organiziral zasledovanje s 
sodelovanjem Poulidorjevega mo
štva, vendar brez pravega uspeha. 
Na vrhu Braide je bil prvi Bitossi 
pred Van Springelom, Fezzardijem 
in Wolfshohlom, Gomez del Moral 
je imel 15” zaostanka, Brands 1'05”, 
Aimar, ki je sedaj že imel v rokah 
rumeno majico, in Perurena 1T5”, 
glavnina pa je zaostajala za 3’40”. 
Prvih pet kolesarjev se Je združilo 
pri 137. km in imelo 1’10” predno
sti pred Aimarjem, Brandsom in 
Perureno ter 4’30” pred glavnino. 
Tik pred ciljem je po levi nenado
ma ušel Van Springel, ki bi za
nesljivo zmagal, če ne bi zgrešil 
smer. Tako pa je Bitossi imel raz
meroma lahko delo v sprintu.

Vrstni red v 17. etapi Briangon- 
Turin (160 km):

1. Bitossi (It.) 4.03’00”, 2. Gomez 
Del Moral (Sp.), 3. Fezzardi (It.),

4. VVolfshohl (Nem.), 5. Van Sprin
gel (Bel.) 4.03’07”, 6. Brands (Bel.) 
4.04’40”, 7. Perurena (Sp.), 8. Ai
mar (Fr.), 9. Planckaert (Bel.) 4 
ure 06’42”, 10. Nijdam (Niz.), 11. 
lluysmans (Bel.), 12. Karstens
(Niz.), 13. Sels (Bel.), 14. Rey- 
broeck (Bel.), 15. Grain (Fr.) 4 ure 
06’42”, 16. Echcvarria (šp.), 17. 
Darrigade (Fr.), 18. Monteyne (Bel
gija), 19. Wouters (Niz.), 20. Vran.
ken (Bel.), 27. Mannucci (It.).

SPLOŠNI VRSTNI RED 
PO 17. ETAPI

1. Aimar (Fr.) 88.19’02”, 2. Jans
sen (Niz.) 1’35”, 3. Mugnaini (It.) 
323”, 4. Moment (Šp.) 4’17”, 5.
Kundc (Nem.) 4'50”, 6. Poulidor 
(Fr.) £T1”, 7. Van Springel (Bel.) 
6 11', 8. Anquetil (Fr.) 6T9”, 9.

Gabica (Sp.) 7,05”, 10. Pingeon
(Fr.) 9’03 11. Gomez Del Moral
(šp.) itd.

Boltežar zmagovalec
v dirki po Srbiji

KRUšEVAC, 8, — Kolesarska dir
ka po Srbiji se je zaključila danes 
z zmago Andreja Boltežarja in mo
štva Ljubljane. V zadnji etapi od 
Arandjelovca do Kruševca, dolgi 160 
km, je zmagal Radoš čubrič iz Kra
ljeva v času 3.31’.

V splošnem vrstnem redu Je prvi 
Boltežar s časom 19.31’2”. V ekip
nem plasmaju pa je prva Ljublja
na pred Bologno.

«TOUR BODOČNOSTI* V ITALIJI

Italijan Denti odvzel 
Hillu rumeno majico
Etapno zmago v Turinu sijev sprintu zagotovil Španec 
Tamanes • Jugoslovan Bilič med prvimi v glavnini

TURIN, 8. — Italijan Nino Den
ti je danes ob vstopu «Toura bo
dočnosti« v Italijo, osvojil prvo 
mesto v splošnem vrstnem redu in 
le malo je manjkalo, da ni zmagal 
tudi v etapi, ki jo je osvojil hi
trejši Španec Tamanes, Dentijev 
tovariš v pobegu skupno s sovjet
skim dirkačem Urbanovičem.

Takoj po startu se je 71 kolesar
jev zagrizlo v vzpetino Mongine
vro in prvi pobeg so izvedli Bel
gijec Fumiere, Italijan Benfatto, 
Spanec Gomez, Nizozemec Beu- 
gels, Švicar Abt in Francoz Guyot. 
Toda ubežniki so bili kmalu ujeti 
in vsa skupina je skupno začela 
vzpon proti Sestrieru. Na prvih 
zavojih je ušel Francoz Ducasse, 
ki je tudi prvi dosegel vrh 1’30 
pred skupino, ki jo je vodil Ital!

................................................................................................................mm,................ .................. ................ ...iimiiiiiiiimmiiimiiimiiiimiiiiiiiiif imun mi umu

DRŽAVNO ATLETSKO PRVENSTVO V FIRENCAH

Samo povprečni rezultati
Jnnior Azzaro je v skoku v višino dosegel nov rekord 
prvenstev z 2,08 - V teku na 5000 m Ambu premagan

FIRENCE, 8. — Tu se je danes 
začelo državno prvenstvo v atletiki, 
katerega se udeležuje okrog 550 naj
boljših italijanskih atletov in atle
tinj. Prvenstvo služi obenem tudi 
kot preizkušnja za bližnja medna
rodna srečanja z Madžarsko in Švi
co 23. in 24. t.m. v Modeni, s Fran
cijo (juniorji) 11. avgusta v Piši ter 
z Jugoslavijo in ponovno z Madžar
sko v Celju 13. in 14. avgusta ter 
končno za evropsko prvenstvo, ki bo 
konec avgusta v Budimpešti.

REZULTATI FINALOV
100 m: 1. Giannastasio 10”5, 2. 

Sguazzero 10”6, 3. Giani 10”6, 4. 
Preatoni 10”8, 5. Roscio 10”9, 6. Vi- 
cardi 11”.

Disk: 1. Simeon 54,66, 2. Dalla 
Pria 54.46, 3. Asta 54,34, 4. Rado 
51,30, 5. Grossi 50,86, 6. Ferrinj 48,96

Troskok: 1. Gentile 15,43, 2. Gar- 
duzzo 15,20, 3. Bortolozzi 15,07, 4. 
Vecchione 14,97, 5. Camaioni 14,86, 
6. Pallotti 14,36.

Višina: 1. Azzaro 2,08 (nov rekord 
prvenstev), 2 Drovandi 2,05, 3. Pico 
1,98, 4. Bogliatto 1,95, 6. Candelo- 
ro 1,95.

5000 m: 1. Finelli 1416”2, 2. Am
bu 14’18”2, 3. Cindolo 14’ 18”8. 4. Ar- 
dizzone 14'19” (nov juniorski re
kord), 5. Sinesi 14’20”, 6. Conti 
14’21”8.

Kladivo: 1. Bernardini 58,09, 2 
De Boni 57,98 (nov Juniorski re
kord), 3. Lucloli 57,44, 4. Urlando 
56,39, 5. Sterchele 55,16, 6. Pavan 
53,80.

4x400 m (polfinale): prvi polfina
le — 1. CUS Roma 3’17”9; drugi pol
finale — I. Lion SNIA Varedo 
3’18”8.

800 m: (polfinale): 1. skupina —
1. Garabelli 1’54”3, 2. Bozzini 1’54”3;
2. skupina — 1. Arese 1'53”9, 2. Ger- 
vasini 1’54”3; 3. skupina — 1. Sica- 
ri 1’55”4, 2. Sandon 1'55”7.

V absolutni vrednosti je naj
boljši rezultat juniorja Azzara v 
skoku v višino. Potem, ko je ele
gantno preskočil višino 2,08 m. je 
poskušal preskočiti še višino 2,12, 
kar bi bil nov državni rekord, ven
dar je trikrat podrl letvico.

MEXICO CITY, 8. — Sovjetska 
zveza je s 100 prijavljenimi atleti 
doslej najštevilnejša delegacija med 
prijavljenimi na drugi predolimpij
ski teden, ki bo oktobra v Mehiki. 
Sledijo: Japonska z 79 atleti, Fran

cija z 72, Italija s 70, Vzh. Nemči-1 lo, vendar pa bo zdravnik šele v 
ja z 32, Zah Nemčija s 25, češko- prihodnjih dneh povedal svoje do 
slovaška s 16 ter Madžarska in Svi-1 končno mnenje o eventualni vklju
ca z 10 atleti vsaka.

* * *

LONDON, 8. — Na kongresu FI 
FA je bil za predsednika ponovno 
izvoljen dosedanji predsednik Rous. 
Kongresa se je udeležilo 92 delega
tov, ki so odobrili ponoven sprejem 
Singapura v organizacijo in sklenili 
ustanoviti novo skupino v okviru 
mednarodne zveze, imenovano «0- 
ceania«, v kateri bodo Avstralija, 
Nova Zelandija. Otočje Fidži, Pa- 
puazija in Nova Gvineja, število 
včlanjenih držav se je z vključitvi
jo Gabona in ponovno vključitvijo 
Singapura, povečalo na 130.

Svetovno nogometno prvenstvo

Po sovjetski anketi 
Anglija zmagovalka

MOSKVA, 8. — Po anketi, ki jo 
je izvedel sovjetski dnevnik «Trud» 
med strokovnimi novinarji v neka
terih državah vzhodne Evrope, naj 
bi na letošnjem svetovnem nogo
metnem prvenstvu osvojila prvo 
mesto Anglija. Večina intervjuva- 
nih, med katerimi so bili poleg 
sovjetskih novinarjev še novinarji 
iz Jugoslavije, Poljske, češkoslova
ške, Madžarske in Vzh. Nemčije Je 
pripisala končno zmago Angliji, so
delavci najvažnejših sovjetskih li
stov kot so Izvestja. Komsomolska 
pravda, Sovjetska Rusija in Trud 
pa vidijo zmagovalca v dosedanjem 
prvaku Braziliji. Edini sovjetski 
radio je nekoliko ((optimističnega 
mnenja«, da bo zmaga pripadla 
Sovjetski zvezi, medtem ko večina 
ostalih meni, da bo Sovjetska zve
za osvojila drugo, tretje ali v naj
slabšem primeru četrto mesto.

Pascuttijev nastop 
proti Čilu negotov

DURHAM, 8. — Pascuttijeva pri
sotnost v italijanski reprezentanci 
v prvi tekmi proti Čilu, je zelo 
dvomljiva. Igralčevo zdravstveno

čltvi igralca v moštvo.
Selektor italijanske reprezentan

ce Fabbri je piedstavnikom angle
škega tiska dejal, da bo Italija igra
la tako, da si bo pridobila simpati
je občinstva. S tem je hotel reči, 
da ne bo igrala defenzivno, temveč 
ofenzivno, kot ugaja gledalcem. Za 
srečanje s Čilom je dejal, da je pre- 
pričan, da bo fair in da se ne bodo 
ponovili neprijetni izgredi izpred 
dveh let.

Danes so italijanski igralci, ki 
stanujejo v udobnih prostorih kme
tijskega kolegija, obiskali sovjetske 
igralce, katere so našli pri trenin
gu. Včeraj, ob prihodu v Durham, 
je deževalo, danes pa je Jasno sonč
ilo vreme In nenavadrio toplo za te 
kraje.

MMIM TENIS
La Mitta-Schwarzweiss 
za turnir sejemskih mest

Danes zvečer ob 21. uri bo na se
dežu «Unione degll Istriani« v Ul.
S. Pellico mednarodno srečanje v 
namiznem tenisu, veljavno za tur
nir sejemskih mest, med tržaškim 
klubom «La Soffitta—CGS» in mo
štvom «Schwarzweis» iz Bregenza v 
Avstriji. Tržaško ekipo bodo sestav
ljali Crechici, Durazzano, Lena ali 
Floreanl, avstrijsko pa Fritsch (ki 
je pred nekaj leti bil uvrščen na 8. 
mesto v svetovni lestvici), Boisch in 
Frank. Kvaliteta nastopajočih je 
jamstvo za lepe in zanimive dvo
boje.

jan Favaro, medtem ko je rume
na majica Anglež Hill imel 2’10” 
zaostanka. V spustu je Ducasse še 
povečal svoj naskok na 2’05” pred 
skupino kakih 50 kolesarjev. Rea
giranje skupine pa je bilo uspeš
no in pri 72. km je imela samo še 
32” zaostanka za ubežnikom, ka
terega je nekaj km nato tudi uje
la. Kmalu nato je ušel iz skupine 
Desvages, za njim pa so se takoj 
spustili štirje kolesarji: Španca
Canet in Tamanes, Italijan Denti 
in Rus Urbanovič. Vseh pet je 
kmalu imelo 50” naskoka in v tem 
trenutku je bil Denti praktično že 
rumena majica.

Na vzponu Colletta je naskok 
vodečih narasel na 2’35” in 40 km 
pred ciljem so na vzponu na Brai
do potegnili Denti, Tamanes in 
Urbanovič, medtem ko sta Desva
ges in Canet popustila in se izgu
bila v glavnini, ki je prišla na1 cilj 
42” za prvo trojico in v kateri je 
bil na prvih mestih tudi Jugoslo
van Bilič.

Vrstni red v 6 etapi «Tour del- 
l’avvenlre» Briangon - Turin (160 
kilometrov):

ZGODOVINA ATLETIKE

Najhitrejši ljudje na sveta
Zmagovalec prvih olimp. iger 12” na 100 m

1. Tamanes (šp.) 4.10’51", 2. Den
ti (It.) isti čas, 3. Urbanovič (SZ) 
isti čas, 4. Ducasse (Fr.) 4.11’33”, 
5. Steevens (Niz.), 6. Bernard G. 
(Fr.), 7. Dochljavko (SZ), 8. Favaro 
(It.), 9. Bilič (Jug.), 10. Van Este 
(Bel.), 11. Gomez (šp.), 12. Blol- 
ley (švi),13. Claude Guyot (Fr.) 
14. Canet (šp.), 15. Vidament (Fr.), 
19. Benfatto (It.) 4.14T6”, 20. Albo- 
netti (It.), 22. Dalla Bona (It.), 29. 
Brunetti (It.).

SPLOŠNI VRSTNI RED 
PO 6. ETAPI

1. Denti (It.) 25.23’55”, 2. Beu- 
gels (Niz.) 25”, 3. Steevens (Niz.) 
2'26”, 4. Hill (VB) 2’48”, 5. Dolman 
(Niz.) 2’55”, 6. Van Neste (Bel.) 
337”, 7. Urbanovič (SZ 404”, 8. 
Gomez (Sp.) 4’15”, 9. Van Espen 
(Bel.) 4T9”, 10. Bepfatto (It.) 4'32”, 
11. Tamanes (šo.) 4’32”, 12. Guyot 
(Fr.) 516”, 13. Vidament (Fr.) 5’17”, 
14. Dochljakov (SZ) 5’47”, 15. Pc- 
rera (šp.) 6’36”.

... A.. .
SORRENTO, 8 — Po prvem dne

vu ženskega teniškega dvoboja med 
Italijo in Francijo, vodi Italija s 4:1.

Zgodovina atletike se izgublja 
v dalnji preteklosti, znani pa so 
vseeno nekateri zmagovalci prvih 
olimpijskih iger 1. 776 pred Kristu
som. V modernih časih je atletika 
zaživela v začetku 19. stoletja, 
predvsem v Angliji in se od tam 
zelo hitro razširila na novi kon
tinent, v Severno Ameriko.

Medtem ko so se klasični in 
resni Angleži zabavali s teki, ki so 
šli od ene do 20 milj se je v Se
verni Ameriki izredno razvil tek 
na zelo kratke proge. Kljub raz
voju sprinta v Severni Ameriki 
beležijo atletski zgodovinarji čas 
20 sekund, katerega je na 200 jar
dov (183) dosegel 1. 1806 Anglež 
Cook. Zanimivo je, da je 1. 1956 
Američan Sime dosegel isti čas na 
220 jardov (201 m) dolgi progi. 
Minilo je torej točno 150 let da le 
Sime za 18 m prehitel Cooka! 
Leta 1847 je neki ameriški atlet, 
po imenu George Seward zabe
ležil vedno no 200 jardov dolgi 
progi čas 19 sekund 5 desetink, 
ki odgovarja približno 21 ”5 na 200 
m. Časi so bili torej za današnje 
razmere dobri, če upoštevamo raz
mere v katerih so takrat atleti 
tekmovali. Pred 100 leti naprimer 
niso bili znani moderni sistemi 
treninga, hrana in zdravstvena 
kontrola atletov je bila večkrat 
popolnoma zgrešena, tekališča so 
bila mehkejša od današnjih, teka
či so štartali stoje, čevlji pa niso 
imeli na podplatih žebljev.

Skoraj do konca 19. stoletja be
ležijo zgodovinarji čase katere so 
dosegli izključno poklicni tekači, 
1. 1896 pa so se vršile prve olim
pijske igre moderne dobe in na 
razpolago imamo čase najboljših 
amaterjev. Cas prvega olimpijske
ga zmagovalca na 100 m je za da
našnje razmere (in tudi za ta
kratne razmere med redkimi po
klicnimi tekači iz Severne Ameri
ke) prav smešen. Thomas Burke 
je v Atenah dosegel samo 12”, 
čas katerega danes dosegajo sred
nješolci na svojih prvenstvih. L. 
1900 je olimpijska kolajna na 100 
m nosila že znamko 11 sekund, 
isti rezultat pa je dosegel tudi 
zmagovalec na igrah v St, Louisu
l. 1904.

Časi so bili še vedno slabi v 
primerjavi z rezultatom že prej 
omenjenega Sevvarda, ki je napri
mer 1. 1850 zabeležil 10”5 na 100
m. Prvi amater, ki je na 200 m 
tekel bolje od Sevvarda ie bil
1. 1896 Wefers z 21”2, na 100 jardov
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DEŽELNO PROMOCIJSKO ODBOJKARSKO PRVENSTVO

Jutri prva srečanja 
vrst Breg in Sokol
V tržaški skupini nastopata še vrsti ACLI in CRDA - Vse 
tekme bodo v dvorani S. Z. Bor na stadionu «Prvi maj»

SABLJANJI
MOSKVA, 8. — Na svetovnem 

sabljaškem prvenstvu je bilo danes 
na vrsti izločilno tekmovanje v flo
retu za moštva. V četrtfinale so se 
že uvrstile Francija, Japonska, SZ, 
Italija, Romunija in Madžarska. 
Italija, ki je v B skupini, in za ka
tero nastopajo Granieri, La Ragio- 
ne, del Francija in Vaselli, je pre
magala Anglijo z 11:5 in ZDA s

stanje se je sicer nekoliko izboljša- 14:2, izgubila pa je s SZ z 9:5.

Jutri se bo začelo deželno odboj
karsko prvenstvo v promocijski 
skupini za moške. Iz tržaške po
krajine so se za prvenstvo prijavi
la moštva Breg iz Doline, Sokol iz 
Nabrežine, ^CLI in CRDA iz Trsta, 
iz goriške pokrajine 01ympia in iz 
videmske pokrajine Vigili Urbani, 
CSI Friuli in Pol. Pordenone.

Prvo kolo prvenstva se bo — kot 
rečeno — začelo jutri ob 9. uri. V 
Trstu se bodo v dvorani Športne
ga združenja Bor na Vrdelski ce
sti 7 pomerila med seboj moštva: 

ACLI-CRDA, Breg-Sokol, ACLI - 
Sokol, Breg-CRDA;

17. t. m. ob 9. uri: ACLI - Breg,

CRDA-SokoI.
Povratni del prvenstva se bo za

čel takoj po zaključenem prvem 
delu 17. jul. s srečanji: CRDA-ACLI, 
Sokol - Breg, ter se bo nadaljeval 
24. julija ob 9. uri s srečanji: 
Sokol - ACLI, CRDA . Breg, Breg - 
CRDA, Sokol . CRDA.

Program srečanj v videmski sku
pini bo določil pokrajinski delegat 
iz Vidma, edino prijavljeno moštvo 
v goriški pokrajini Pol. 01ympia pa 
se neposredno uvrsti v deželno fa
zo prvenstva.

Tekmovanje bo potekalo po ita
lijanskem sistemu z dvema doblje
nima setoma od treh.

pa je 1. 1906 Dan Ke]ly dosegel 
9”6, ki odgovarja nekaj manj od 
10”5 na 100 m. Med tekači, ki so 
pred prvo svetovno vojno dosegli 
na 200 m 21 ”2 je tudi Anglež Ap- 
plegrath. Njegov čas je za Anglijo 
posebno zanimiv, saj so ga iz
boljšali komaj 1. 1958.

Prej omenjeni časi na 100 m so 
skoraj vsi izračunani na podlagi 
časov na 100 jardov (91,44 m), 
ker v Ameriki veljajo angleške 
dolžinske mere. Boljši rezultati 
na pravih 100 m so Se v Evropi 
začeli beležiti prej kot v Severni 
Ameriki, čeprav so bili omeriški 
tekači odločno boljši. L. 1906 je 
10”6 dosegel Šved Lindberg, ], 1911 
pa so 10”5 dosegli kar trije te
kači iz Nemčije. Na olimpijskih 
igrah v Londonu 1. 1908 so doži
veli Američani neprijetno prese
nečenje z zmago Walkerja iz Juž

ne Afrike na 100 m, so pa ponov
no osvojili premoč štiri leta kasne
je v Stocholmu.

Prva svetovna vojna je končala 
športno pot večine znanih atletov 
in prvega povojnega šprinterja 
najdemo komaj 1. 1920. Charles 
Paddock je zmagal na olimpijskih 
igrah v Antvverpnu dosegel pa 
je tudi vrsto odličnih rezultatov 
na kratkih progah: 9”5 na 100 jar
dov (= 10”3 na 100 m) in 20”8 
na 220 jardov brez krivine. Uradno 
je Paddock na 100 m dosegel sa
mo 10”4. Na olimpijskih igrah 1. 
1928 v Amsterdamu je Američan 
nepričakovano razočaral. Zmagal 
je tu Kanadčan Percy Williams 
in sicer na 100 in 200 m, isti atlet 
pa je dve leti kasneje dosegel na 
100 m tudi prvi uradni 10”3 in 
odvzel Paddooku svetovni rekord.

BRUNO KRIŽMAN 
(Nadaljevanje sledi)
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INFORMACIJE TURISTIČNE 
ZVEZE SLOVENIJE

PRIMORSKA IN GORIŠKA
V Portorožu in Piranu so vsi ho

teli zasedeni, dovolj prostora pa le 
v zasebnih turističnih sobah. Tem
peratura morja Je 26 stop. C. v 
Bovcu so zasedeni vsi hoteli, pro
stor pa je pri zasebnikih. V hotelu 
Soča v Soči je 10 prostih postelj, 
hotel Orel v Trenti pa je zaseden. 
Dovolj prostora Je v Kobaridu, Tol
minu, Mostu na Soči, Ajdovščini in 
v gostišču «Pod Čavnom« v Pred
meji. V Novi Gorici je zaseden ho
tel Park, na Lokvah pa so v hotelu 
Poldanovec prosta samo skupna le 
žišča. Prostor je tudi v domu na 
Robiču. Temperatura vode v kopal
nem bazenu v Bovcu je 23 stop. C, 
v reki Nadiži pri Kobaridu 22 stop. 
C in v kopalnem bazenu v Novi 
Gorici 23 stop. C. V Idriji je pro
stor v hotelu Nanos in v restavra
ciji Soča. Prostor je tudi v planin
skem domu na VojsKem in v gosti
šču Pri Lovcu v Cerknem. V Črnem 
vrhu nad Idrijo je vse zasedeno, 
samo planinski dom na Javorniku 
ima 5 prostih postelj. V Postojni 
bosta 9. julija zasedena hotela Kras 
in Javornik, istega dne pa bo za
seden tudi motel. Prostor je v Tihi 
dolini, campingu nad Pivko jamo 
in pri zasebnikih.

GORENJSKA
V Bohinju je dovolj prostora pri 

zasebnikih, razen tega pa tudi v 
hotelu Pod Voglom, hotelu črna 
prst, restavraciji Triglav in v Do
mu Stane žagar. Temperatura je
zera je 21 stopinj C. Na Bledu so 
zasedeni vsi hoteli, dovolj prostora 
pa jfe pri zasebnikih. V Kranjski 
gori je še prostor v vseh hotelih in 
pri zasebnikih. Prostor je tudi v 
Podkorenu, Gozd-Martuljku, Rate
čah in Planici. Dovolj prostora le 
tudi v vseh planinskih kočah in na 
Vršiču. Dovolj prostora je v Domu 
pod Golico nad Jesenicami in pri 
zasebnikih na Potokih, v Hrušici, 
na Planini in v Žirovnici. V Kra
nju je prostor v obeh hotelih in pri 
zasebnikih. Prostor je tudi v hote
lu na šmarjetnt gori, v domu na 
Krvavcu, hotelu na Brniku In v 
smučarskem domu na Joštu. V 
Preddvoru in na Jezerskem je še 
dovolj prostora. Prostor je v Škof
ji Loki in v planinskem domu na 
Lubniku. V Poljanski dolini je za
seden hotel Dom pod Planino v 
Trebiji, prostor je pri zasebnikih 
v Poljanah, Srednji vasi, Gorenji 
vasi in Trebiji. Smučarski dom na 
Starem vrhu — Javorje ima dovolj 
prostora. V Selš«i dolini Je pro
stor pri zasebnikih v Selcah, že- 
leznikih, Češnjici in Sorici. Tudi 
Litostrojska koča na Soriški plani
ni ima dovolj prostora.

Prireditve: Na Bledu bodo imeli 
9. julija ob 15. uri mednarodni Ja
halni turnir, ob 20.30 pa mednarod
ni plesni turnir. Obe prireditvi se 
bosta nadaljevali tudi naslednji 
dan ob isti uri.

LJUBLJANA Z OKOLICO
V Ljubljani so zasedeni hoteli 

Lev, Slon, Turist, Ilirija in Belle- 
vue. Nekaj prostora ima hotel U- 
nion, vendar priporočajo rezerva
cije. Prostor je na Veliki planini, 
v turističnem domu Stari grad nad 
Kamnikom in v Kamniški Bistrici- 
V Domžalah je prostor v restavra
ciji Pošta in pri zasebnikih. Nekaj 
prostora je v planinskih domovih 
na Mrzlici, Vrheh, Kumu in Par
tizanskem vrhu. V Zagorju je pro
stor v hotelu Kum, prav tako pa 
je tudi prostor v koči na Cemše- 
nišKi planini, koči na Zasavski go
ri, v gostišču Medijske Toplice in 
pri zasebnikih v čemšeniku, Izla
kah in Podkumu. Prostor je v re
stavraciji Pošta in pri zasebnikih 
v Litiji. Dovolj prostora imajo za
sebniki v Gabrovki, Polšniku, Savi, 
Primskovem, Vačah in Hotiču. TU- 
di v planinskem domu na Jančah 
je dovolj prostora. Na Vrhniki je 
prostor v hotelu Mantova in pri 
zasebnikih. V Logatcu je prostor 
v hotelu Krpan in v zasebnih tu
rističnih sobah. Prostor je tudi v 
Rovtah, žireh in v turističnem do
mu na Goropekah. V Rakovem 
Škocjanu. Cerknici in Domu na 
!Wvnici je še dovolj prostora Pro
stor je tudi pri zasebnikih in v za
sebnih- gostiščih na Uncu v Iva- 
njem selu, na Rakeku, v Begunjah, 
žilcah, na Velikih Blokah, v Novi 
vasi in Loški dolini. Prostor je v 
turističnih domovih na Travni go
ri, Kureščku in Polževem. Prostor 
je v hotelu Pugled v Kočevju in 
pri zasebnikih, v Kostelu ob Kol
pi, Osilnici. Fari in Dolu ob Kolpi. 
Dovolj prostora je tudi pri zaseb
nikih v Grosupljem in v Zbiljah. 
Motel Medno pri Ljubljani ima še 
dovolj prostora. Kopanje je možno 
v Medijskih Toplicah, v kopališču 
Belinka, v Vevčah, Kamniku, Tr
bovljah, Radečah, na Vrhniki, Viš
nji gori, v Logatcu, Domžalah, na 
Ježici, Rakitni, v Smledniku, Zbi
ljah ln na Sori v Medvodah.

Prireditve: V okviru 4. baletne
ga bienala v Ljubljani bo med dru
gimi nastopil v Križankah 8. juii- 
ja nacionalni balet iz Amsterdama, 
H. Julija akademsko gledališče ple
sa iz Prage, 12. Julija balet srbske
ga narodnega gledališča iz Novegi 
Sada, 13. in 14. julija balet Sopia
nae Iz Madžarske, 15. julija pa‘ba 

lišča zi®1 _ narodnega gledališča' z 'Re te 
V Litiji bodo imeli v nedeljo 10 
julija popoldne zabavno priredite' 
na vrtu restavracije Pri pošti, na 
slednjo nedeljo, to je 17. julija pi 
priredi Turistično društvo LiWi 
n,a 8radu Bogenšperk kulturno tu 
rlstično prireditev.

DOLENJSKA
V Novem mestu Je nekaj pro 

štora v hotelu Kandija. Proscor ji 
tudi v Dolenjskih in šmarješki! 
Toplicah. Dovolj prostora je v do 
mu Vinka Paderšiča na Gorjancih 
v domovih na Frati, Mimi gori ir Lisci.

........................................................................................................................................................................................................................... .........................................................

JURIJ KOROLJKOV

Človek, za katerega 
ni bilo skrivnosti

Jotoku je vendar prepričal Sorgeja, naj ostane doma. Ob
ljubil mu je, da mu bo nabavil nekakšno novo zdravilo pri 
svojem zdravniku. Mijagi je bil že zdavnaj bolan za tuberkulozo 
in zdravil ga je nek izkušen zdravnik.

Roman o znamenitih sovjetskih 
obveščevalcih Sorgeju in Vukeliču

«Kaj je s teboj?« je zaskrbljeno vprašai Urach. «Ti si 
bolan?«

Richard je legel in kot da je spet zapadel v gosto temo.
Po gripi mu je temperatura spet narasla, začela se je 

pljučnica. To je vznemirjalo njegove prijatelje. Prihajal je 
zdravnik z veleposlaništva in mu odredil zdravljenje, toda Ri
chardu ni bilo bolje. Prikazal se je Mijagi, toda, ko je videl, 
kako je z Richardom slabo, je hotel oditi. Sorge ga je pri
držal, prosil ga je, naj ostane in mu pripoveduje o srečanjih, 
opažanjih in razgovorih. Med ostalim mu je Mijagi rekel:

«Te dni mi je neki generalštabni oficir iz vojnega letalstva 
rekel, da bo kmalu moral sprejeti goste iz Nemčije, prihaja 
vojaška delegacija...«

Sporočilo je bilo izredno važno. V Tokiu so se že zdavnaj 
slišale nejasne govorice, kot da med Nemčijo In Japonsko 
potekajo nekakšni razgovori. Stavek, ki ga je bil spregovoril 
japonski major, je bilo samo še eno potrdilo za to.

«Na veleposlaništvo moram,« je razburjeno spregovoril 
Sorge in se silil, da bi vstal s postelje. «To je že zelo važno. 
Treba je opozoriti Osakija.«

Doktor Jasuda je bil človek v letih, imel je zelo razširjeno 
prakso med pacienti iz visoke družbe. Njegovo ordinacijo so 
obiskovali državni funkcionarji, svetovalci, njihove žene, pred
stavniki vojaških krogov, družine gospodarstvenikov, igralci in 
umetniki. Med pacienti Jasude se je znašel tudi Jotoku Mijagi. 
Redno je prihajal na preglede, sprijateljil se je bil z družab
nim doktorjem, poznal je njegove poglede in nekoč, ko je 
pacienta pregledal ter zapisoval recept, mu je slikar rekel:

«Jasuda — san, prijatelji so mi pravili, da se z vami človek 
lahko posvetuje ne samo o vprašanjih bolezni...«

Jasuda je dvignil naočnike in vprašujoč pogledal Mijagija.
«Kaj ste hoteli reči?«
«Zanima me, kako gledate vi na položaj v Nemčiji, na kre

pitev tašizma?«
((Nemčija je daleč od nas,« je nedoločeno odgovoril Jasuda. 

((Pravijo, da je Evropa samo polotok azijske celine, to pa po
meni, da je Nemčija odročna provinca. Mene pritegujejo mnogo 
bližje stvari...«

Nekoč je bil Mijagi zadnji na vrsti pri doktorju za pregled. 
Ostala sta In se pogovarjala pozno v noč: o fašizmu v Evropi, 
o tem, da se na Japonskem vojaški krogi borijo za oblast, o 
mandžurskih dogodkih in grožnji vojne s Sovjetsko Rusijo. 
Doktor Jasuda je delil poglede Mijagija. Končno ga je slikar 
naravnost zaprosil:

»Jasuda — san, odkrito mi povejte, ali bi nam vi lahko 
pomagali, da bi storili tako, da bi Japonska in Rusija živeli 
v miru?«

«Komu to, vam?«
«Tistim, ki so proti vojni in fašizmu.«
Kmalu je doktor Jasuda postal eden od glavnih informa

torjev Mijagija — visoki funkcionarji so se radi zaupno pogo

varjali z zdravnikom, ki jih je zdravil.
To pot je doktor Jasuda začel sam govoriti o tistem, kar 

ga je vznemirjalo. Prav tako je bil nekaj slišal o razgovorih, 
ki so potekali ali pa bi morali potekati med japonskimi in 
nemškimi diplomati. Od nekega svojega pacienta iz zunanjega 
ministrstva je Jasuda slišal, da se tri dežele hočejo dogovoriti 
«o borbi proti svetovnemu komunizmu«. Jasuda ničesar več ni 
mogel povedati, kajti tudi njegov pacient je o tem premalo 
vedel.

šlo je za priprave pogodbe proti Sovjetski Rusiji v obliki 
pakta proti kominterni. Vendar je to postalo znano komaj leto 
dni kasneje, o tem so se zdaj samo širili glasovi. Zaroto so 
pripravljali v največji tajnosti in to skrivnost je bilo treba 
odkriti.

Toda slikar Mijagi je imel še opravek pri doktorju Jasudi. 
Rekel je:

((Doktor, zbolel je nek človek, ki ne sme biti nikoli bolan. 
Pomagajte, pljučnico ima!«

Kot navadno je doktor odvrnil s splošno frazo:
((Ljudje sploh ne bi smeli biti bolni.« Potem pa je vprašal: 
«Kje je ta človek?«
«žal ga ne morete videti,«
Jasuda se je namrštil.
((Razumem... V tem primeru je stvar bolj zapletena. Ne 

morem zdraviti na daljavo. Kako mislite? Ne morem! Sicer 
pa, veste kaj,» je sklenil doktor, «poskušal mu bom dati sulfa- 
piridin. To je najnovejše zdravilo, ki ga naši zdravniki še ne 
poznajo. Upam, da bo vaš znanec kmalu zdrav.«

Zdravilo, ki ga je Jasuda dal slikarju, je Mijagi poslal 
Sorgeju po medicinski sestri Isii Hanako. Isii je sama negovala 
bolnika. Mijagi ni hotel, da bi se, pa četudi enkrat samkrat, 
brez resnične potrebe pojavil v Ulici Nagasaki.

Cez nekaj dni je bil Sorge zares spet na nogah.
V znamenje hvaležnosti je slikar prinesel Jasudi svojo sliko 

«Bele perunike«. Doktor Jo je sprejel. Vesel je bil kot otrok,

ao Je, potem ko je odprl polkna na oknu, z navdušenjem ogle 
doval cvetove na bregu ribnika. To je bil edini primer, da j 
doktor Jasuda, zelo delikaten v teh zadevah, sprejel ((materialni 
nagrado« V organizaciji Richarda Sorgeja ljudje niso prejemal 
nobenega denarja za svoje nevarno delo. Vse je bilo podrejeni 
samo občutku dolžnosti. Ljudi le privlačevalo prepričanje - 
treba je bilo storiti vse, da bi ohranili mir. Tako so mislil 
vsi: ne samo požrtvovalni Richard Sorge — Ramzaj, vodi tel 
skupine, temveč tudi japonski znanstvenik Osaki in' deseta 
nekega oddelka Javasi Tokigo, ki ga je k delu pritegnil slika 
Mijagi, pa mlada žena Isii Hanako, medicinska sestra, ki ji 
v Tokio prišla iskat dela... Sicer pa Isii Hanako ni pripadali

Isii je odrasla na jugozahodu, blizu Hirošime, v Kurosiki 
najlepšem izmed lepih japonskih mestec. Tako je vsaj sami 
sodila in verjetno je tako v resnici tudi bilo. Tjakaj so pri 
hajali turisti, da bi se naužili čudovitih pokrajin in starin te' 
da bi poslušali starodavne legende. V Kurosiki je bilo zel( 
lepo, toda tam ni bilo dela za vse. Tudi Isii Hanako prav tak( 
ni našla dela. Hodila je v medicinsko šolo, kratek čas je delali 
v univerzitetni bolnišnici, toda kmalu je ostala brez dela 
Glasba, s katero se je ukvarjala od detinstva, ji prav tako n 
mogla ničesar dati za življenje. Isii je živela z materjo in sta 
rejšim bratom slikarjem Dacičiro. Ta je imel svojo družino 
In kaj ji je preostalo drugega? Odpotovala je iskat srečo i 
lokio, kjer je živela njena prijateljica, ki je delala v velik 
restavraciji.

V začetku je pomagala prijateljici — pomivala je posodo 
bnsa a mize, pogrinjala prtove. Nič ji niso plačevali, preproste 
je delala zato, da bi ne sedela križemrok. Poleg tega so ji dajal 
nekaj hrane. Tako je trajalo nekaj mesecev. Končno se je Isi 
nasmehnila sreča — pri strički Kettalu, lastniku restavracije 
«Rheingold», je bilo prosto mesto natakarice. To je bilo jesen: 
1935. leta.

(Nadaljevanje sledi)


